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شمارش نفس های 
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»جهان اقتصاد« تبعات کاهش سود 
بانکی را بررسی کرد؛

تثبیت تورم؟!
در حالیکه مدتهاست بانک ها به دلایل مختلفی از جمله شکاف عمیق بین نرخ 
سود بهره بانکی و میزان نرخ تورم دچار ناترازی هستند و کارشناسان نیز یکی 
از اساسی ترین دلایل ناترازی بانک ها را همین شکاف اعلام میکنند اما بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد طی جلسه ای اقدام  به هماهنگی هایی در راستای 
مدیریت فروش اوراق و نقدینگی و سایر اقدامات لازم برای کنترل و کاهش 
نرخ سود کرده اند موضوعی که به گفته کارشناسان قطعا افزایش نرخ تورم را 

در پی خواهد داشت.
اخیرا وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرده  که در مورد مدیریت فروش اوراق 
و نقدینگی و سایر اقدامات لازم برای کنترل و کاهش نرخ سود هماهنگی لازم 

با رؤسای بانک مرکزی و سازمان بورس انجام شده است.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

چالش ها و فرصت های 
تولید تجدیدپذیرها

بررسی ها نشان می دهد؛

 خزان بورس
 بهار طلا

یادداشت خبرسرمقاله

بهنام صمدی 
 کارشناس بورس

حمید حاج اسماعیلی 
 فعال کارگری

 صورت سرخ
 بازار سرمایه

 کاهش نرخ بیکاری
 با چه سنگ محکی؟!

همتی:

 کشور امروز نیازمند همدلی و 
امیدآفرینی است

 صفحه4 صفحه3 صفحه2

بررسی دلایل وقوع آتش سوزی شادآباد نشان می دهد؛بررسی دلایل وقوع آتش سوزی شادآباد نشان می دهد؛

نقص ایمنی تنوره کشیدنقص ایمنی تنوره کشید

رییس هیات مدیره و سرپرست شرکت آلومینای ایران اظهار 
۱۴۰۳/۰۷/۱۲ شرکت  پایان  تا   ۱۴۰۳ ابتدای سال  از  داشت: 
آلومینای ایران توانسته بیش از ۲۱۰ هزار و ۱۰۴ تن هیدرات تولید 
کند که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته افزایش نسبی داشته 

است.
 به گزارش روابط عمومی و امور اجتماعی شرکت آلومینای ایران؛ 
دکتر حمیدرضا بادکوبه با اعلام این خبر گفت: این مهم در شرایطی 
تحقق یافت که مدت زمان محدودیت برق از ۶۶ روز در سال۱۴۰۲ 

به ۱۱۰ روز در سال جاری افزایش پیدا کرده است.
وی افزود: همچنین مدول بوکسیت از ۳/۷۵ در مدت مشابه سال 
گذشته به ۳/۷۴ در سال جاری و محتوای AL۲O۳ خوراک 
ورودی به کارخانه از ۴۷/۴۸ سال قبل به ۴۷/۳۹ در مدت مورد نظر 

در سال ۱۴۰۳ کاهش یافته است.
دکتر بادکوبه خاطر نشان ساخت: در این شرایط شرکت آلومینای 
ایران با اتخاذ تدابیر مناسب توانسته توقفات خطوط انحلال را از 
میزان  ۳۱۶۸ ساعت  در ۱۲ مهر ماه سال قبل به ۱۹۵۸ ساعت در 
سال جاری برساند که این کاهش توقفات منجر به افزایش دبی 
انحلال از ۳۷۴ متر مکعب بر ساعت به ۴۰۵ متر مکعب بر ساعت 

شده است.
وی از مهم ترین اقدامات انجام شده در راستای کسب این دستاورد 
را استفاده از بوکسیت ریزدانه جهت افزایش ظرفیت آسیاها در زمان 
محدودیت برق اعلام کرد و گفت: بر این اساس قبل از شروع پیک 
برق گروه های عملیات و تعمیرات جهت آمادگی برای پیک برق، 

شارژ گلوله تکمیلی را در نیمه خرداد ۱۴۰۳ انجام داده و قبل از 
استفاده از بوکسیت ریزدانه، تناژ کاری آسیاها به ۴۸ تن بر ساعت 

افزایش یافت.
وی افزود: این در حالی است که با استفاده از بوکسیت ریزدانه 
ظرفیت کاری آسیاها از متوسط ۴۸ تن بر ساعت به ۵۴/۸  تن بر 

ساعت در زمان پیک برق افزایش یافت.
دکتر بادکوبه ابراز امیدواری کرد: با استفاده از توان متخصصان و 
زحمتکشان شرکت بتوان در مدت محدودیت مصرف گاز در فصل 
سرد نیز با اتخاذ تدابیر مناسب از شرایط پیش رو با موفقیت عبور 
کرده و سال ۱۴۰۳ را نقطه عطفی در مسیر تولید پایدار در شرکت 

آلومینای ایران بدانیم.

باتولید بیش از ۲۱۰ هزار تن هیدرات در ۶ ماهه نخست سال  ۱۴۰۳ صورت گرفت؛

  آلومینا درمسیرتولید پایدار

شرکت آب و فاضلاب استان زنجان در نظر دارد انجام پروژه برابر اطلاعات مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به شرکتهای تشخیص صلاحیت شده با شرایط ذیل واگذار نماید . 
عنوان و مشخصات کلی مناقصه
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  نگهداری ، تعمیرات و رفع حوادث کلیه تاسیسات آبرسانی

کلیه روستاهای تحت پوشش

شهرستان سلطانیه

 از ساعت 8 صبح مورخه 1403/07/24 لغایت ساعت 8 صبح

مورخه 1403/08/02

راس ساعت

8 صبح مورخه 1403/08/12

راس ساعت

 10 صبح مورخه
1403/08/12

53.001.235.1442.651.000.000
 منابع عمرانی به
 صورت نقد طبق
 شرح در اسناد

مناقصه

 صلاحیت
حداقل رتبه 6 بهره برداری از تاسیسات آب شرب در رسته تامین، انتقال و توزیع آب از شرکت مهندسی آبفای کشور و همچنین شرکتهایی که کلیه مراحل تشخیص صلاحیت فوق را طی نموده و نام آنها در سایت www.nww.ir درج شده است مجاز به شرکت در مناقصه می باشندمورد نیاز

www.setadiran.ir مکان دریافت و تحویل اسناد : از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی به آدرس
تذکر : مناقصه گران می بایست اصل تضمین شرکت در مناقصه را علاوه بر ثبت در سامانه ستاد ، در یک پاکت دربسته تا یک ساعت قبل از بازگشایی پاکات به دفتر قراردادهای شرکت تحویل نمایند .

هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برنده مناقصه می باشد .

دفتر روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان زنجان

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 

ت دوم
نوب

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان همدان

آگهی فراخوان مناقصه  عمومی یک مرحله ای 
شماره 1403/21

  شرکت توزیع نیروی برق استان همدان در نظر دارد تعداد 116 دستگاه خودرو با راننده را ازطریق مناقصه عمومی یک مرحله ای و از طریق فروش اسناد مناقصه به خدمت بگیرد . لذا ازکلیه پیمانکاران دارای مجوز از مراجع ذیصلاح و واجدین شرایط دعوت به عمل می آید طی مدت 
5 روزازتاریخ انتشارآگهی با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به نشانی اینترنتی WWW.setadiran.ir ، نسبت به واریزمبلغ 800000 ریال به حساب سپهرشماره  0205682793007نزد بانک صادرات شعبه مهدیه همدان بنام شرکت توزیع نیروی برق استان همدان 

و خریداسنادمناقصه اقدام نمایند. 
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توضیحات:
1- به پیشنهادات فاقد امضاء مشروط، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت فراخوان  وخارج ازسامانه ستادواصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد. 

2- به پیشنهادات فاقد ضمانت نامه بانکی معتبر، ضمانت نامه مخدوش کمتر از مبلغ مقرر،چک شخصی و شرکتی و نظایر آن ترتیب اثر داده نخواهد شد.
3- اسناد در سایت ذیل قابل دسترس می باشد ، لذا جهت کسب اطلاعات بیشتر با تلفن 38274632- 081 تماس حاصل فرمایید.             

www.setadiran.ir  )نشانی سایت سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد
درصورت عدم ثبت نام وعضویت مناقصه گران درسامانه ستاد ، ضروری است مراحل ثبت نام وعضویت در سامانه مذکورانجام ونسبت به دریافت گواهی امضاالکترونیک ازدفاترمنتخب اسنادرسمی اقدام گردد. بدیهی است درصورت عدم اخذگواهی امضا الکترونیک ، امکان ورودبه سامانه 

ستاد و شرکت درمناقصه فوق وجودنخواهدداشت. 

شرکت توزیع برق استان همدان
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کاهش نرخ بیکاری با چه ســنگ 
محکی؟!

حمید حاج اسماعیلی - فعال کارگری
با اعلام کاهش ۵.۵ درصدی شاخص نرخ بیکاری استان تهران در تابستان ۱۴۰۳ نسبت 
به تابستان سال قبل، باید گفت که  این نوع تنزل نرخ بیکاری جای تعجب دارد چراکه 
کاهش نرخ بیکاری معمولا مبتنی بر طرح و برنامه ها و اقدامات عملی است  تا انتظار 

کاهش نرخ بیکاری وجود داشته باشد .
این در حالیست که  طی  چند سال اخیر نه تنها طرح اشتغالزایی وجود نداشته بلکه در 
دولت قبل نیز چنین طرح هایی نبود و مشکلات اقتصادی ، کسری بودجه و افزایش 
ریسک به لحاظ تورم بالا در بازار، امکان کسب و کار و ایجاد فعالیت های جدید را سخت 

و محدود کرده بود .
همچنین در کنار این مشکلات یکی از بنگاه های پر فعالیت  که کار تولیدی زیادی به 
تبع ان در بخش های مختلف کشور انجام می شد  ساخت و ساز  و بازار مسکن بود که 

طی دو سال اخیر نیز دچار کاهش شدید و رکود شد.
بنابراین با توجه به اینکه دولت طرح خاصی برای اشتغالزایی نداشته و سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی نیز انجام نشده است و دولت برای تحقق منابع اعتباری و بودجه های 
عمرانی نیز به مشکل برخورد و محقق نشد ، چیزی بالغ بر هزار طرح نیمه تمام و عقب  
مانده در بخش عمرانی همچنان وجود دارد، بنابراین اعلام چنین اماری بعید به نظر می 
رسد و مسوولین مربوطه باید در این راستا توضیح دهند که این اشتغالزایی براساس چه 

مستنداتی صورت گرفته است.
البته ذکر این نکته ضروریست  که در دولت سیزدهم نیز شاهد تنزل نرخ بیکاری بودیم 
اما واقعیت این است سال ها است این انتقادات به مرکز امار وجود دارد که تعریف اشتغال 
مورد توافق نیست و بسیاری کارشناسان نسبت به تعریفی که از اشتغال بر اساس شاخصه 

های بین المللی در کشور وجود دارد انتقاد دارند .
موضوع دیگر این است که دستمزدها کفاف نیازهای افراد  جامعه را نمی دهد و بسیاری  
افراد علاقمند به کار به دلیل دستمزدهای کم تمایل به مشارکت در بازار کار ندارند ، 
همچنین علاوه بر این ها بخش زیادی از اشتغال به دلیل دستمزدهای کم ، ساعت کار 
پایین و پاروه وقت و افرادی که درامدهای حداقلی دارند  ناقص است و و بناراین نمی 
توان به صورت جدی بر اساس آن چیزی که از طریق جامعه محسوس است این نتایج 

و امارها را پذیرفت.
در نهایت در خصوص آمارها باید گفت نه تنها کارشناسان بلکه بسیاری نهادهای  تحقیقی 
و پژوهشی سال هاست انتقاد دارند و به نظر می رسد  تا زیر ساخت های اماری  به لحاظ 
تهیه جمعیت فعال مشارکت اقتصادی و در عین حال ارزیابی دقیق مشاغل، مورد دقت 
قرار نگیرد و سامانه اطلاعات بازار کار به صورت جامع تعریف نشود همچنان این امارها 
با تردید روبرو است و تنزل نرخ بیکاری اعلام شده برای جامعه مورد قبول نخواهد بود. 

رئیس کل گمرک:
کسری تراز تجاری ۷ میلیارد دلار شد

جهان اقتصاد: رئیس کل گمرک ایران گفت: طی نیمه نخست امسال کسری تراز تجاری 
)بدون نفت( نزدیک به ۷ میلیارد دلار بوده است.

محمد رضوانی فر رئیس کل گمرک ایران در بیستمین نشست هیأت نمایندگان دور دهم اتاق 
بازرگانی تهران، اظهار کرد: از ابتدای سال جاری تا ۲۰ مهر ماه، صادرات غیرنفتی کشور به ۸۱ 
میلیون تن به ارزش حدود ۲۹.۵ میلیارد دلار رسیده که به نسبت مدت مشابه پارسال هفت 

درصد به صورت وزنی و ۱۰ درصد به لحاظ ارزشی رشد کرده است.
وی افزود: این درحالیست که در مقابل عدد واردات طی مدت مذکور سال ۲۰ میلیون تن به 
ارزش ۳۷ میلیارد دلار ثبت شده که به لحاظ ارزشی هشت درصد رشد واردات نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته اتفاق افتاده است.
معاون وزیر اقتصاد ادامه داد: این ۳۷ میلیارد دلار ارزبری برای واردات در مقابل نزدیک به ۳۰ 
میلیارد دلار ارزآوری حاصل از صادرات، گویای هفت میلیارد دلار تراز تجاری منفی )بدون نفت( 

است.
رضوانی فر گفت: در این مدت آمار ترانزیت کشور به ۱۲.۷ میلیون تن رسیده که ۴۴ درصد 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.

 ارزش معاملات تجارت الکترونیکی
 به ۲۰۷۸ هزار میلیارد تومان رسید

رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی گفت: در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۳ ارزش معاملات 
تجارت الکترونیکی به حدود دو هزار و ۱۰۰ همت رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذشته ۵۶ درصد رشد داشته است.
به گزارش خبرنگار مهر، امین کلاهدوزان در آئین پاسداشت روز ملی تجارت الکترونیک به 
تشریح گزارشی از وضعیت تجارت الکترونیکی در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۳ پرداخت و گفت: 
در این بازه زمانی ارزش معاملات تجارت الکترونیکی به ۲ هزار و ۱۰۰ همت رسیده که نسبت 
به مدت زمان مشابه سال گذشته ۵۶ درصد رشد داشته است.وی افزود: تعداد کل معاملات 
تجارت الکترونیکی نیز به ۲ میلیارد و ۲۰۴ میلیون فقره رسیده که نسبت به مدت زمان مشابه 
در سال گذشته رشد ۲۰ درصدی رسیده است و این مسئله حکایت از اعتماد مردم نسبت به 

تجارت الکترونیکی دارد.
کلاهدوزان افزود: بحث دیگر تعداد گواهی امضای الکترونیکی صادر شده در کشور است که 
در ۶ ماه نخست امسال به دو میلیون و ۸۰۰ هزار گواهی جدید رسیده است که نسبت به مدت 
زمان مشابه در سال گذشته ۸۰ درصد رشد داشته است.رئیس مرکز توسعه تجارت تاکید کرد: 
در این بازه زمانی بیش از ۴۸ هزار اینماد برای کسب و کارهای اینترنتی صادر شده است.در 
این مراسم اسامی کسب و کارهای برتر اعلام و از آن ها تقدیر و همچنین اعلام اسامی و تقدیر 

از برگزیدگان رویداد ملی جوانه ها نیز انجام شد.

آموزش زنان روستایی و عشایری به 
مهاجرت معکوس کمک می کند

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی گفت: مهاجرت روستاییان یکی از 
تهدیدهای امروز کشور است که آموزش زنان روستایی می تواند از این پدیده ناخوشایند 

جلوگیری کند.
به گزارش خبرنگار مهر، امروز سه شنبه ۲۴ مهر ماه ۱۴۰۳ نخستین همایش بین المللی و 
هشتمین آئین ملی گرامی داشت روز جهانی زنان روستایی و عشایری در محل سازمان 
تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی )تات( برگزار شد. محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون 
کشاورزی مجلس شورای اسلامی در این مراسم گفت: زنان در تولید بیشتر و با کیفیت تر 
محصولات نقش آفرینی بسیاری دارند. در این راستا باید ظرفیت سازی شود تا بتوانیم از این 

پتانسیل بهره برداری کنیم.
وی افزود: زنان روستایی و عشایری دارای مأموریت چندگانه هستند؛ ضرورت دارد با تعریف 

زیرساخت ها انتظار اتفاق های خوب در بخش تولیدات کشاورزی داشته باشیم.
این نماینده ملت در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مهاجرت روستاییان، ادامه داد: مهاجرت 
روستاییان به شهرها یکی از تهدیدهای فعلی امنیت غذایی است. در ابتدا انقلاب اسلامی نسبت 
جمعیت روستایی _شهری ۴۵ به ۵۵ بود؛ این نسبت امروز ۲۵_۷۵ شده است. این مسئله به 

لحاظ قانونی در مجلس دوازدهم پیگیری می شود.

 لیلا صنوبری
گروه اقتصاد

لیلا صنوبری: در حالیکه مدتهاست بانک ها به دلایل مختلفی 
از جمله شکاف عمیق بین نرخ سود بهره بانکی و میزان نرخ 
تورم دچار ناترازی هستند و کارشناسان نیز یکی از اساسی ترین 
دلایل ناترازی بانک ها را همین شکاف اعلام میکنند اما بانک 
مرکزی و وزارت اقتصاد طی جلسه ای اقدام  به هماهنگی هایی 
در راستای مدیریت فروش اوراق و نقدینگی و سایر اقدامات 
لازم برای کنترل و کاهش نرخ سود کرده اند موضوعی که به 
گفته کارشناسان قطعا افزایش نرخ تورم را در پی خواهد داشت

اخیرا وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرده  که در مورد 
مدیریت فروش اوراق و نقدینگی و سایر اقدامات لازم برای 
کنترل و کاهش نرخ سود هماهنگی لازم با رؤسای بانک 

مرکزی و سازمان بورس انجام شده است.
به گفته همتی تاثیر شرایط منطقه و ریسک سیاسی در وضعیت 

فعلی بازارها را نمی توان نادیده گرفت که البته گذرا است.
بر این اساس به اعتقاد بسیاری کارشناسان واقعی کردن سود 
بانکی یک امر ضروری است والا با توجه به حجم نقدینگی 
زیاد در اقتصاد کشور باید همچنان شاهد ماندگاری نرخ تورم 

بالای ۴۰ درصدی در اقتصاد کشور باشیم.
به گفته برخی کارشناسان ابزار پولی و مالی یکی از بسترهای 
مدیریت بهینه بازارها از تولید تا خدمات است. اگر منابع مالی 
درست هدایت شود می تواند از افزایش تورم جلوگیری کرده و 
خود منجر به تثبیت وضعیت اقتصادی کشورها شود. هجوم 
نقدینگی به بازارهای کاذب سرمایه ای سبب می شود تا با پدیده 
فرار سرمایه از بزرگترین حوزه اقتصاد یعنی تولید باشیم؛ امری 

که در کشور رقم خورده است.

همچنین در حال حاضر سود بانکی که بنا به دستورالعمل بانک 
مرکزی به بانک های کشور، نرخ سود سپرده های کوتاه مدت 
کمتر از ۶ ماه، ۶ ماهه، ۱۲ ماهه، بلندمدت یک ساله، بلندمدت 
دوساله و بلندمدت سه ساله تعلق می گیرد، به ترتیب ۱۲ درصد، 
۱۷ درصد، ۲۰.۵ درصد، ۲۱.۵ درصد، و ۲۲.۵ درصد است. گفته 
می شود بانک ها به دادن سود به سپرده های کمتر از ۶ ماه و ۶ 
ماهه تمایل نشان نداده و کمتر عمل می کنند؛ به این ترتیب 
سودهایی که بانک ها به سپرده های مردم نزد خود می پردازند 
بسیار کمتر از تورم فعلی است و با یک محاسبه ساده با نرخ 
تورم بالای ۴۰ درصد فعلی بسیار فاصله دارد. یعنی هر ساله 
بیش از ۲۰ درصد ارزش ریالی سپرده گذاران بر اثر تورم از 

دست می رود. پر واضح است سپرده گذار هر ساله با کاهش 
ارزش دارایی نقدی خود روبه رو هستند.

بر این اساس افراد ریسک پذیر دارایی های نقدی خود را به 
سایر بازارهای موازی پر سود با دوام سوق می دهند تا ارزش 
دارایی نقدی خود را حفظ کنند بازارهایی نظیر بازار مسکن، 
زمین، سکه، ارز و بازار سرمایه؛ البته در صورت وجود رونق و 
سود دهی نقدینگی به این بازارها سرازیر می شود. این آشفته 
بازار اقتصاد پرنوسان فعلی کشور، نتیجه عدم ثبات در 
تصمیمات درست اقتصادی و نداشتن یک برنامه راهبردی 

درست در برنامه ریزی های اقتصادی است.
به نظر می رسد واقعی کردن سود بانکی بتواند سپرده گذاران 

را ترغیب به سپرده گذاری کرده و ماندگاری سپرده ها را در 
بانک ها تضمین کند؛ لذا واقعی کردن سود بانکی یک امر 
ضروری است. وگرنه با توجه به حجم نقدینگی زیاد در اقتصاد 
کشور باید همچنان شاهد ماندگاری نرخ تورم بالای ۴۰ 

درصدی در اقتصاد کشور باشیم.
در این راستا اما کامران ندری کارشناس بانکی و اقتصاددان 
در گفتگو با خبرنگار روزنامه »جهان اقتصاد« اظهار داشت: 
کنترل و کاهش نرخ سود بانکی در شرایط فعلی و با توجه به 
شکاف میان نرخ سود و نرخ تورم  قطعا به افزایش  تورم منتهی 

خواهد شد.
وی  درادامه افزود: اگر نرخ سود سپرده کاهش یابد مردم به 
سمت دارایی دیگری می روند که قطعا این دارایی اوراق دولتی 
نخواهد بود همچنین حتی اگر به سمت اوراق دولتی نیز  بروند،  
باید به میزانی پایین باشد تا مطمئن شوند که با خریداوراق 

دولتی  بیشتر از نرخ تورم سود برایشان حاصل می شود. 
به گفته ندری  بعید به نظر می رسد دولت با این روال به هدف 
خود برسد چراکه دولت سعی دارد با کاهش نرخ بهره، اوراق 
بیشتری بفروشد اما با تورم بالا اوراق دولت را با نرخ بهره پایین 

خریداری کند.
وی تاکید کرد: نکته مهم دیگر این است که اگر بانک ها مجبور 
شوند که اوراق را با نرخ بهره کم خریداری کنند همان افزایش 
رشد نقدینگی حاصل می شود که در نهایت  آثار تورمی به 

همراه خواهد داشت.
به گفته این کارشناس این روال سبب می شود تا مردم سپرده 
هایشان را از بانک ها بیرون بکشند و به سمت کالاهای سرمایه 
ای  و یا دارایی سرمایه ای بروند و همین امر سبب افزایش  
قیمت کالای سرمایه ای می شود که خود عامل تورم است و 
می تواند در دور بعدی انتظار تورمی را افزایش دهد که با چنین  
اقداماتی در این شرایط که البته به میزان کاهش نرخ بهره  نیز 

بستگی دارد آثار تورمی زیادی در انتظار اقتصاد خواهد بود.

»جهان اقتصاد« تبعات کاهش سود بانکی را بررسی کرد؛

تثبیت تورم؟!

جهان اقتصاد:  وزیر امور اقتصادی و دارایی با اشاره به شرایط سخت و پیچیده 
سیاسی و اقتصادی حاکم بر منطقه و کشور گفت: آمده ایم که کمک کنیم و در 
همین شرایط باید امید و راهکار بدهیم زیرا امروز کشور نیازمند همدلی و 

امیدآفرینی است.
عبدالناصر همتی در نشست  هم اندیشی با اصحاب رسانه با حضور مدیران مسئول 
و سردبیران رسانه های جمعی در محل وزارت امور اقتصادی و دارایی ضمن تشریح 
شرایط پیچیده و سخت سیاسی و اقتصادی کشور و منطقه، اظهار داشت: معتقدم 

در همین شرایط سخت می توان کارهایی انجام داد و امیدآفرینی کرد.
وی با بیان اینکه فرمانده اقتصادی رئیس جمهور است و وظیفه هدایت اقتصاد 
کشور را بر عهده دارد، افزود: در ستاد اقتصادی دولت روی مسائل مختلف بحث 
و تبادل نظر انجام می شود، اما در نهایت شخص رئیس جمهور است که تصمیم 
می گیرد و امیدواریم با هماهنگی های خوبی که آغاز شده، در ادامه مشکلات 

کاهش یابد.
همتی با تاکید بر اینکه باید برخی کارها را از افراد ناشی بگیریم و اجرای آنها را به 
افراد توانا واگذار کنیم، ادامه  داد: ایران کشور نخست از نظر ذخایر گازی و نفتی 
در جهان است، اما با مشکلات ناترازی انرژی روبه روست، با این حال معتقدم 

می توانیم وضعیت بنزین، برق و گاز را اصلاح کنیم.
وی با تاکید بر اینکه اقتصاد باید رقابتی باشد، تصریح  کرد:  اقتصاد دستوری شاید 

در کوتاه مدت جوابگو باشد، اما در میان مدت و بلندمدت ناکارآمد است.
عضو کابینه دولت چهاردهم ادامه  داد: نحوه حکمرانی در کشور غلط است، این 
مهم هیچ ربطی به رهبر معظم انقلاب ندارد، بلکه خودمان بد عمل کرده ایم، منافع 
ملی را فراموش کرده ایم و بدتر اینکه می خواهیم همین شرایط را ادامه بدهیم؛ 
این شرایط باید اصلاح شود و این مهم کار یک نفر و دو نفر و یک روز و دو روز 

نیست.
وزیر امور اقتصادی و دارایی خاطرنشان  کرد: رفع فیلترینگ یکی از اولویت های 
دولت است و باید هر چه سریعتر درخصوص آن تصمیم گیری کنیم، همچنین 
رجیستری تلفن همراه مساله ای است که نمی تواند به این شکل ادامه یابد و باید 
مردم بتوانند به بهترین و جدیدترین گوشی های تلفن همراه دسترسی داشته 

باشند.
وی اظهار داشت: حواشی اقتصاد را باید مدیریت و در عین حال باید امید به جامعه 
تزریق کنیم و مدیریت افکار عمومی را داشته باشیم.همتی همچنین با اشاره به ۲ 

بند ۱۶۹ و ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مستقیم، آنها را بسیار مهم توصیف کرد 
و گفت: اجرایی شدن آنها سبب می شود سازمان امور مالیاتی از همه پرداختی ها 

و تراکنش ها مطلع باشد.
وی با بیان اینکه شخص رئیس جمهور پیگیر اجرای این مساله است، افزود: فرار 
مالیاتی های بسیار زیادی در کشور وجود دارد و با اجرای این ۲ بند مالیات گرفتن 
راحت می شود؛ در این زمینه نیاز به همراهی کامل همه دستگاه های ذی ربط 
داریم.وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به مساله FATF یادآور شد: تحریم شامل 
برخی افراد، شرکت ها یا نهادهای خاص می شود، اما موضوع FATF یک ملت 
را تحریم می کند و به طور مثال مشکلاتی که دانشجویان ایرانی در چین و به تازگی 

امارات با آنها دست و پنجه نرم می کنند، ناشی از همین مساله است.
وی تاکید کرد: مساله FATF را با وفاق ملی به پیش خواهیم برد.

همتی همچنین اظهار داشت: اطمینان می دهم که شفاف سازی در بورس انجام 
می شود و جلوی تصمیمات موردی و قیمت گذاری های بی ربط در بازار سرمایه را 

می گیریم.
وی با اشاره به وضعیت نرخ ارز گفت: در اردیبهشت ۱۴۰۰ وقتی مسئولیت را 
تحویل دادم، فاصله نرخ ارز نیمایی و بازار آزاد بین ۲ تا ۵ درصد بود و بسیار به هم 
نزدیک شده بود، اما امروز با وجود فاصله ۱۵ هزار تومانی این دو نرخ، کسی به 
دنبال صادرات نمی رود و همه می خواهند واردات انجام دهند؛ بنابراین این موضوع 

باید مدیریت و اصلاح شود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: زمانی در سال های گذشته به دلیل محدودیت 
درآمدهای ارزی، ناچار به ممنوعیت واردات خودرو شدیم، اما امروز وضعیت بنزین 
و صنعت خودروسازی به گونه ای است که باید تسهیلاتی درخصوص واردات خودرو 

قائل شویم.

جهان اقتصاد: رئیس اتاق بازرگانی تهران با اشاره به اختلاف نظری که 
بین دیوان محاسبات و مجلس درخصوص دریافت مالیات بر ارزش افزوده 
کالاهای اساسی از سال ۱۴۰۰ وجود دارد، بر تاثیرات منفی تحقق این 

موضوع تاکید کرد.
محمود نجفی عرب، رئیس اتاق بازرگانی تهران در جلسه هیات نمایندگان 
اتاق  قانون  عنوان  قبلی طرحی تحت  در مجلس  بیان کرد:  تهران  اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی مطرح و پیگیری شد. در طول چند 
سال گذشته هم دولت یک مقدار حساسیت خاصی نسبت به اتاق پیدا 
کرد و هم برخی از همکارانی که در مجموعه فعالان اقتصادی هستند و 
یازدهم به سرانجام نرسید  این طرح در مجلس  اند.  اتاق بوده  بعضا در 
مجددا چند وقتی است که در صحن کمیسیون اقتصادی مجس دوازدهم 
مطرح شده است و روی آن کار می کنند. این طرح چند گیر اساسی دارد 

که باید به آن بپردازیم.
شود  می  بررسی  طرح  این  در  که  مواردی  از  یکی  افزود:  عرب  نجفی 
جمعیت ۴۰ نفره هیات نمایندگان اتاق تهران است که به ۳۰ نفر تقلیل 

داده شده است و برای اتاق هم به ۳۵۰ نفر کاهش یافته است.
وی ادامه داد: این طرح که با چالش های زیادی مواجه بود برای بررسی 
بیشتر به کمیته بازرگانی کمیسیون اقتصادی مجلس واگذار شده است. 
همه باید به سهم خودمان باید تلاش کنیم تا استقلال بخش خصوصی 

در حوزه اتاق حفظ شود.

رئیس اتاق بازرگانی تهران در ادامه به بحث مالیات بر ارزش افزوده اشاره 
کرد و گفت: در حال حاضر مالیات بر ارزش افزوده کالاها ۱۰ درصد و برای 
کالاهای اساسی این رقم ۱.۲ درصد است، دیوان محاسبات تفسیری روی 
این موضوع داشته و اعلام کرده است که گمرک از سال ۱۴۰۰ این عدد 
را دریافت نکرده و قصور کرده است، در حالی که معاونت حقوقی ریاست 

جمهوری می گوید این ۱.۲ باید از همان ۱۰ درصد گرفته شود نه این 
که ۱.۲ مجدد اضافه شود، اما آن چیزی که دیوان محاسبات تفسیر می 
کند این است که ۱.۲ مازاد بر آن ۱۰ درصد است، مفهوم این موضوع این 
است که در رابطه با کالاهای اساسی که ۱.۲ وصول می شود، ۱.۲ درصد 
دیگر اضافه می شود و در مورد سایر کالاها هم ۱.۲ روی ۱۰ درصد اضافه 
می شود.وی افزود: با محاسباتی که انجام شده است اگر این اتفاق رخ 
دهد چیزی در حدود ۲۲ تا ۳۰ همت تاثیر در قیمت کالا و مصرف کننده 
خواهد گذاشت و در حال حاضر به شدت کشمکش بین مجلس و دیوان 
محاسبات وجود دارد و گمرک هم درگیر است. گفته می شود ذی الحساب 
گمرک اصرار بر وصول این مبلغ دارد، از تاثیراتی که این اتفاق می تواند 
داشته باشد رسوب کالا در گمرکات است، همچنین کالاهای اساسی مانند 
دارو، تجهیزات پزشکی و نهاده های دامی با افزایش قیمت مواجه خواهند 
شد و هزینه انبارداری برای فعالین اقتصادی نیز افزایش می یابد، بنابراین 

باید جلوی این کار به هر شکل بسته شود.
رئیس اتاق تهران گفت: در همین زمینه نامه های متعددی به سران قوا، 
معاون اول رئیس جمهور و بخش های مختلف مجلس ارسال کرده ایم و 
باید تلاش کنیم این استنباط غلط از روی این موضوع برداشته شود، اگر 
این اتفاق بیفتد به سال ۱۴۰۰ برمی گردیم. جالب است تقسیم بندی ۱.۲ 
بین شهرداری ها، دهیاری ها و مراکز دهیاری عشایری انجام می شود و 

آنها هم به دنبال تحقق این موضوع هستند.

جهان اقتصاد:  دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی 
گفت: رفع موانع جذب سرمایه گذاری های داخلی و خارجی و تحقق منویات رهبر 
معظم انقلاب در جهش تولید و ایجاد اشتغال از برنامه های اقتصادی دولت چهاردهم 

اولویت های مهم در برنامه ریزی ها مناطق آزاد است.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی، رضا مسرور در 
نشست شورای معاونین و مدیران عامل سازمان های مناطق آزاد اولویت های 

مناطق آزاد را اعلام کرد.
وی افزود: توسعه زیرساخت ها، وحدت و وفاق ملی با مجلس و قوه قضاییه در اصلاح 
و بهبود قوانین و مقررات و رفع موانع جذب سرمایه گذاری های داخلی و خارجی و 

تحقق منویات مقام معظم رهبری در جهش تولید و ایجاد اشتغال و برنامه های 
اقتصادی دولت چهاردهم اولویت های مهم در برنامه ریزی ها و سیاست گذاری 

های مناطق آزاد خواهد بود.
مسرور به اجرای مدیریت مبتنی بر هدف در دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی اشاره کرد و افزود: مدیریت مبتنی بر هدف نیازمند مشارکت فعال کارکنان 
در تعیین اهداف و برنامه ریزی دقیق برای دستیابی به آن است و اجرای این روش 

می تواند به بهبود عملکرد و افزایش کارایی دبیرخانه شورایعالی کمک کند.
وی بر تشکیل کمیته ساده سازی فرآیندها و مقررات در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
تاکید کرد و گفت: ساده سازی فرآیندها، هم موجب حکمرانی مناسب و مطلوب 

می شود و هم رضایتمندی ساکنان و فعالان اقتصادی مناطق را به همراه خواهد 
داشت.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با بیان اینکه اشتراک تجربیات و 
ایده های خلاق مدیریتی و اجرایی در مناطق آزاد می تواند باعث رشد، حرکت و 
جهش در سایر مناطق شود، افزود: سازمان های مناطق آزاد باید ایجاد کمیته انتقال 
تکنولوژی را اولویت کاری خود قرار دهند و از بخش خصوصی و سازمان های مردم 

نهاد برای افزایش کارایی و بهبود فضای کسب و کار استفاده کنند.
در ابتدای این نشست مدیران مناطق سازمان های مناطق آزاد به ارائه گزارشی از 

عملکرد مناطق در ۶ ماه نخست سال ۱۴۰۳ پرداختند.

همتی:

 کشور امروز نیازمند همدلی و امیدآفرینی است

رئیس اتاق بازرگانی تهران در جلسه هیات نمایندگان مطرح کرد؛

اختلاف نظر بر سر دریافت مالیات بر ارزش افزوده کالاهای اساسی

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری ، صنعتی و ویژه اقتصادی:

رفع موانع جذب سرمایه گذاری  از اولویت های مناطق آزاد است
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اخبار

صورت سرخ بازار سرمایه
بهنام صمدی - کارشناس بورس

طی چند روز اخیر بورس ریزش داشت. واقعیت این است که حدود سه هفته ای است که 
وضعیت بورس ریزشی است. این قضیه خود را با نوسان یک درصدی نشان نمی داد. 
صف فروش ها نیز مسدود بودند در نتیجه کسی متوجه نمی شد که بازار به سمت فروش 

حرکت کرده است.
در حال حاضر چون دامنه نوسان به سه درصد رسیده است، ریزش ها بیشتر شده و شاخص 
در حال افت است. در شرایط کنونی بحث تنش های نظامی وجود دارد اما احتمال 
تنش های نظامی، تنها دلیل ریزش بورس نیست. بحثی که بسیار باعث ریزش بورس 

شد، فروش ۶۰ هزار میلیارد تومان اوراق خزانه در بازار سرمایه بود.
خود این ۶۰ هزار میلیارد نگران کننده نیست، مسئله نگران کننده میزان بهره این اوراق 
است. دولت برای اینکه بتواند اوراق را بفروشد، مجبور است نرخ سود را بالاتر بیاورد. 

نگرانی در مورد نرخ سود این اوراق باعث شده بازار چنین وضعیتی پیدا کند.
علاوه بر این در زمانی که دامنه یک درصد شد، باید دولت حمایت می کرد و به بازار سرمایه 
پول تزریق می شد تا صف های فروش جمع آوری شود، اما این کار انجام نشد. راهکار 
تغییر دامنه نوسان برای تنظیم بازار، به تنهایی راهکار خوبی نیست. باید این کار همراه 

با تزریق نقدینگی باشد تا صف های فروش حذف شود.
طی مدتی که دامنه نوسان به یک درصد محدود شد، اتفاق خاصی نیفتاد و همچنان 
صف فروش پررونق بود. بعد از آن نیز صف بورس از آن فروش بود، تا زمانی که خبر ۶۰ 
هزار میلیارد تومان آمد و این نگرانی را به وجود آورد که نرخ بهره افزایش پیدا می کند، 

در نتیجه صف فروش پررونق تر شد.
تا زمانی که نرخ سود کاهش پیدا نکند، بورس صعود نخواهد کرد. از طرف دیگر طی چند 
روز آینده گزارش سه ماهه شرکت ها نیز منتشر می شود. به دلیل قطعی برق، تولید و 
فروش شرکت ها مختل شده است، در نتیجه سود چندانی نداشتند. اتفاقات سیاسی، 
تنش های منطقه ای و انتخابات آمریکا نیز دست به دست هم داده است که بازار به وضعیت 

فعلی دچار شود. ولی بیشترین وزن بر روی این بازار، از طرف نرخ بهره بالاست.

معاون برنامه ریزی، نوآوری و 
هوشمندسازی وزارت صمت منصوب شد

وزیر صمت در حکمی سعید شجاعی را به عنوان معاون برنامه ریزی، نوآوری و 
هوشمندسازی این وزارتخانه منصوب کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر، سیدمحمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت در حکمی، 
سعید شجاعی را به سمت معاون خود در امور برنامه ریزی، نوآوری و هوشمندسازی 

وزارت صمت منصوب کرد.
شجاعی، دکترای مهندسی مکانیک داشته و از پژوهشگران و فعالان حوزه اقتصاد و 

صنعت کشور است.
در حکم وزیر صنعت، معدن و تجارت، برای شجاعی، تصریح شده که با سیاست گذاری، 
برنامه ریزی و نظارت دقیق برای بهره برداری کامل از ظرفیت های صنعتی، معدنی و 
تجاری کشور، تلاش برای تکمیل و راه اندازی طرح های نیمه تمام، افزایش سهم ارزش 
افزوده صنعت، معدن و تجارت در تولید ناخالص داخلی، همسوسازی فرآیندها و 
فعالیت های تولیدی و تجاری کشور با محوریت هوشمندسازی و ایجاد امنیت سایبری 
و نظارت و ارتقای ایمنی محیط کار، با جلب مشارکت تشکل های تخصصی اقدام کند

در کارنامه فعالیت سابق معاون جدید برنامه ریزی، نوآوری و هوشمندسازی وزارت صمت، 
عضویت در هیأت علمی دانشگاه، معاونت دفتر انرژی صنعت و معدن، مدیریت گروه 
صنعت و دبیری کارگروه حمایت از کالای ایرانی مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی، عضویت اصلی کارگروه خودرو نهاد ریاست جمهوری، عضویت اصلی شورای 
علمی جامعه اندیشکده های ایران، عضویت کمیته کسب و کار کمیسیون اقتصادی و 
کمیته صنعت کمیسیون زیربنایی مجمع تشخیص مصلحت نظام و عضویت کارگروه 

ملی برنامه راهبردی لوازم خانگی بخشی، به چشم می خورد.
گفتنی است، ذیل معاونت برنامه ریزی، نوآوری و هوشمندسازی وزارت صمت، یک 
مرکز با عنوان »نوآوری، هوشمندسازی و امنیت« و دفاتر »سیاست گذاری، برنامه ریزی 
و پایش«، »محیط کسب و کار، طرح های سرمایه گذاری و تأمین مالی« و »محیط کار، 

بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی« قرار می گیرد.

تشــکیل گروه ویژه بررسی ایمنی معادن 
ذغال سنگ در وزارت صمت

معاون وزیر صمت از تشکیل یک گروه ویژه در وزارت صمت برای بررسی وضع ایمنی 
معادن ذغال سنگ کشور خبرداد.

به گزارش خبرگزاری مهر، وجیه اله جعفری معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، 
معدن و تجارت گفت: یک گروه مستقل ۶ نفره، متشکل از مجموع بازرسان وزارت کار، 
متخصصان حوزه ذغال سنگ و نمایندگان وزارت صمت مأمور بررسی وضع ایمنی همه 
معادن ذغال سنگ کشور شده اند تا در کوتاه ترین زمان ممکن موارد مربوطه را گزارش 

کنند.
وی افزود: در پایان بررسی ها معادنی که ایمنی و شرایط ادامه فعالیت نداشته باشند تعطیل 
می شوند.معاون معادن و فرآوری مواد وزارت صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: این 
گروه موظف شده بدون هیچ اغماضی، هرگونه اصلاحی برای افزایش میزان ایمنی در 
هر معدنی لازم باشد گزارش کند.جعفری در مصاحبه با صدا و سیما با اشاره به حوادث 
معادن ذغال سنگ گفت: این گروه ابتدا ایمنی معادن ذغال سنگ را بررسی کرده و 

سپس بررسی وضعیت معادن دیگر کشور در دستور کار قرار می گیرد.
وی همچنین از بازگشت اداره کل نظارت و ایمنی بر معادن به وزارت صمت  که پیشتر 
با اداره کل بهره برداری ادغام شده بود خبر داد و افزود: از آنجا که راه اندازی مجدد این 
دفتر از بعد ساختاری به افزایش میزان ایمنی در معادن کشور کمک می کند. بنابراین 

مقرر شد این دفتر در بازه زمانی یک ماهه دوباره احیا شود.

  مهرناز خوشبخت 
گروه صنعت

مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان معتقـد اسـت وضعیـت فولاد 
خـوب نیسـت. محدودیت هـای انـرژی، به این شـرکت ها 
صدمـه زده اسـت. از طـرفی سیاسـت ها نیز به سـمت تنبیه 
صـادرات گرایـش دارند. تعاریف خام فـروشی را تغییر داده و 
محصـولات صـادراتی جـذاب بـه اسـم خـام فـروشی منع 
می شـوند. زیرسـاخت های لازم شـامل ریـل و اسـکله های 
مناسـب بـرای صادرات وجود نـدارد. رفع تعهـد ارزی با نرخ 
پاییـن و نامتعارف، باعث توزیع رانت بـه جیب واردکنندگان 
شـده اسـت. علاوه بـر این کشـورهای بزرگی ماننـد چین و 
روسیـه در حـال گرفتـن بازار ایـران در حوزه صـادرات فولاد 

هستند.
ابراهیـمی مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان گفـت:  امیـن 
نفس هـای شـرکت های فولادی به شـمارش افتاده اسـت. 
یـکی از شـاخص های شـمارش ایـن نفس ها، حاشیه سـود 
ایـن شرکت هاسـت. صنعـت فـولاد کشـور بـا تاثیرگذاری 
حـدود ۵ درصـد در تولیـد ناخالص ملی و سـهم ۱۶ درصدی 
در بـازار سـرمایه، در اقتصـاد کشـور سـهم کلیـدی دارد. 
صـادرات کـه می توانـد نجـات دهنده شـرکت ها باشـد، به 
یـکی از چالش هـای اصـلی فولادی هـا تبدیل شـده اسـت. 
بـه عنـوان مثال قـرار بـود سـامانه ارز مبادلـه ای راه اندازی 
شـود. هنـوز ایـن سـامانه راه انـدازی نشـده و فولادی هـا 
مجبورنـد ارز حاصـل از صـادرات را نیمـایی و بـه نـرخ نازل 
تسـعیر کنند.وی در ادامه افزود: از سـال ۱۹۵۰ تاکنون تولید 
فولاد در جهان رشـد ۱۰ برابری داشـته و در سـال ۲۰۲۳ به 
۱۸۹۲ تـن رسیـده اسـت. در جهـان تولید فولاد در ۱۰ سـال 
گذشـته حـدود ۱.۸ درصد رشـد داشـت اما در ایـران، با تمام 
چالش هـایی کـه در حـوزه انـرژی و زیرسـاخت ها وجـود 
داشـت، طی ایـن ۱۰ سـال معادل ۷.۶ درصد رشـد داشـت. 
در حـال حاضـر بـالای ۴۵ میلیـون تـن ظرفیـت تولیـد در 
دسـترس اسـت و اگر شـرایط انـرژی اجـازه می داد، مطمئنااً 
رشـد کشـور بـه بـالای ۱۰ درصـد می رسید. در حـال حاضر 
ایـران رتبـه دهـم در تولیـد فـولاد را دارد و می توانـد به رتبه 
هفتـم نیـز برسـد.مدیرعامل فـولاد خوزسـتان از کاهـش 
صـادرات جهـانی طی سـال های اخیـر خبـر داد و گفت: در 
سـال ۲۰۲۳ حـدود ۴۰۲ هـزار تن صـادرات فـولادی در دنیا 
گـزارش شـده اسـت که ۷۵ هـزار تـن آن مربوط بـه ورق و 
۵۳ تـن آن مربـوط بـه محصـولات میـانی بـود. بعبـارتی 
جذابتریـن محصـولات صـادراتی در دنیـا ورق و محصولات 
نیمـه نهـایی )بلـوم، بیلـت و اسـلب( می باشـد. امـا رفتـار 

صـادراتی ایـران متفاوت بوده اسـت. در سـال ۱۴۰۲ تقریبااً 
۲۳ میلیـون تـن صادرات محصـولات فولادی ایـران بود که 
رتبـه اول بـا ۱۰ میلیون تن بـه گندله اختصاص داشـت. اما 
در رتبـه دوم، متناسـب بـا تجـارت جهـانی فـولاد، صادرات 
محصـولات میـانی با حـدود ۸ میلیون تن قرار گرفته اسـت. 
در حـال حاضـر محصولات نیمـه نهایی، بیشـترین جذابیت 
در بـازار بین الملـلی را دارنـد. در ایـران ایـن محصولات نیمه 
نهایی ماده خام نامگذاری شـدند و در نتیجه تعرفه بیشـتری 
بـر روی آنهـا گذاشـته می شـود. در نتیجـه صـادرات ایـن 
محصـولات دچـار مشـکلات جـدی شـده و گاهـااً صرفـه 
اقتصـادی نـدارد.وی در ادامـه افـزود: قیمت هـای جهانی و 
بـازار آن نیز بر کشـور تاثیر گذاشـته اسـت. به عنـوان مثال 
بـا تغییـر سیاسـت هایی که در حوزه سـاخت و سـاز در چین 
اتفـاق افتـاد، ایـن کشـور از مصرف کننـده به صـادر کننده 
تبدیـل شـده اسـت. این کشـور از سـال ۲۰۲۱ از حـدود ۵۰ 
میلیـون تـن صـادرات بـه حـدود ۷۰ میلیـون تن صـادرات 
رسیـده اسـت. پیش بینی می شـود صـادرات این کشـور در 
سـال ۲۰۲۴ حـدود ۹۸ میلیـون تـن برسـد. تراز صـادرات و 
واردات ایـن کشـور نشـان می دهد کـه واردات روند نزولی و 

صادرات روند صعودی داشته است.
مدیرعامـل فـولاد خوزسـتان یـکی از بهتریـن بازارهـای 
صنعـت فـولاد ایران را آسیای شـرقی نامید و گفـت: با حدود 
۳۰ تـا ۴۰ دلار بـه ازای هـر تـن، از دریای عمـان می توان به 
این بازار دسـترسی پیـدا کرد. اما در حال حاضـر بازار آسیای 
شـرقی در اختیـار چیـن قـرار دارد. یـکی از دلایـلی کـه بازار 
ایـران در ایـن منطقه از بین رفته اسـت، تغییر سیاسـت های 

کشـور چین اسـت. روسیه نیز بعـد از جنگ اوکرایـن از بازار 
اروپـا در حال حذف شـدن اسـت. تمرکز این کشـور بر روی 
صـادرات محصـولات نیمـه نهایی اسـت کـه از ۴.۷ میلیون 
تـن بـه ۳.۱ میلیـون تـن در اتحادیـه اروپـا و از حـدود ۲.۵ 
میلیـون تـن به ۳ میلیون تـن در بازار آسیا رسیده اسـت. این 
کشـور نیـز وارد بـازار آسیا شـده اسـت این در حالیسـت که 
ایـران به واسـطه چهـار دهـه تحریم مجبـور شـده در بازار 
آسیـا بـاقی بماند و در حال رقابت با کشـورهای بزرگ صادر 
کننده اسـت. کشـورهای اطراف نیز در حوزه توسـعه و تولید 
فـولاد ورود خامـوش و هوشـمندانه ای داشـتند. طرح هـای 
جدیـد در کشـورهایی ماننـد عمان و عربسـتان در حال اجرا 
شـدن اسـت و این کشـورها نیز از واردکننده به تولید کننده 
تبدیـل شـده انـد. چنیـن مسـئله ای مطمئنـااً در آینـده بـر 
صـادرات ایـران تاثیر خواهـد گذاشـت.وی در ادامـه افزود: 
طی سـال های گذشـته فـولاد بعـد از صنعـت پتروشیـمی، 
بالاتریـن صـادرات را داشـت و امـروزه بـه ۷/۸ میلیـارد دلار 
صـادرات رسیـده اسـت. این صنعت پتانسیل ایـن را دارد که 
معـادل ۲۵ درصـد صـادرات غیـر نفـتی، یعـنی بالـغ بر ۱۰ 
میلیـارد دلار را بـه خود اختصاص دهد. امـا وضعیت در حوزه 
صـادرات خـوب نیسـت و سیاسـت ها بـه سـمت تنبیـه 
صـادرات گرایـش دارنـد. اگـر ایـن سیاسـت ها ادامـه پیـدا 
کننـد، میـزان صادرات فـولاد کاهش پیدا خواهـد کرد. یکی 
از ایـن تنبیه هـا اختلاف نـرخ ارز نیمایی با بـازار آزاد و تکلیف 
شـرکت های فـولادی برای عرضـه ارز با دلار نیمایی اسـت. 
در ایـن شـرکت ها هزینه هـا و تامین نیازها متناسـب با دلار 
۷۰ تـا ۸۰ هـزار تومـانی اسـت در حالی که ارز صـادرات باید 

به قیمت ۴۷ هزار تومانی در نیما عرضه گردد.
وی تشـویق بـه قاچاق را یـکی از نتایج سیاسـت های حال 
حاضر خواند و گفت: فولاد سـازها بایـد ابتدا تمام محصولات 
خـود را در بـورس عرضه کنند و هر آنچه جذب نشـد، صادر 
می شـود. در حـال حاضـر فولاد در داخل خریداری شـده و به 
صـورت قاچـاق صـادر می شـود. کارت هـای بـازرگانی 
اجـاره ای، بزرگتریـن مشـکل در ایـن صنعـت هسـتند و با 

استفاده از این کارت ها، ارز به کشور باز نمی گردد.
ایـن فعـال صنعـت فـولاد از محدودیـت هـای دیگـر مانند 
محدودیـت انـرژی نیـز سـخن گفـت و اشـاره کـرد: 
محدودیت هـای انـرژی نفـس صنعـت را گرفتـه اسـت. 
امسـال حدود سـه ماه از سـال، تولیـد خوابیده بـود. در فولاد 
خوزسـتان که کاملا به منابع گازی کشـور نزدیک اسـت، در 
همیـن روزهای اخیر به دلیل کمبـود گاز، خط تولید خوابیده 
اسـت. چنیـن چیزی بسیـار ناراحت کننده اسـت زیرا مزیت 
تبدیل به تنبیه شـده اسـت. چالش انرژی هـر روز پررنگ تر 

شده و مشکلات آن جدی تر می شود.
وی در ادامـه، محدودیـت در زیرسـاخت هـا را یـکی از 
مشـکلات جـدی نامید و گفـت: بیش از ۸۵ درصـد صادرات 
بنـادر  در  امـا  می گیـرد  بنـادر صـورت  توسـط  فـولاد 
زیرسـاخت های مناسـب وجود نـدارد. در بندر امـام نزدیک 
بـه ۴۰ اسـکله وجـود دارد امـا ۷ تـا ۸ اسـکله، متعلـق بـه 
شـرکت های پتروشیـمی و اولویـت با آن صنعت می باشـد. 
بـا وجود اینکه شـرکت های فـولادی نیز اسـکله اختصاصی 
دارنـد، امـا مجوز صـادرات به این اسـکله ها داده نمی شـود. 
لـذا ضـرورت دارد زیرسـاخت اختصـاصی بـرای صـادرات 
فـولاد نیـز در نظر گرفتـه شـود.مدیرعامل فولاد خوزسـتان 
ثبـات در قوانیـن را یـکی از راه هـای حـل مشـکل نامیـد و 
گفت: در چند سـال گذشـته دسـتورالعمل ها از خلق الساعه 
بـه خلـق الثانیه ای تغییـر کرده اند. به عنوان مثـال در عرض 
یک سـال، بـه گفته همکاران اتـاق بازرگانی، حـدود ۱۲۵۰ 
ایـن  از  کـدام  هـر  اسـت.  دسـتورالعمل صـادر شـده 
دسـتورالعمل ها نیـز گاهـا دیگـری را نقـض می کنـد. فعال 
شـدن رایزن هـای بـازرگانی نیـز اهمیـت بسیـاری دارد و 
وزارت خارجـه بایـد در ایـن زمینه فعال تر عمـل کند. بحث 
محدودیت هـای جهـانی و تحریـم های ظالمانـه نیز وجود 
دارد اما بیشـتر مشـکلات، یعنی حـدود ۹۰ درصد آن به قبل 
از بارگیـری محصـول و بعبارتی به محدودیـت های داخلی 
برمی گـردد. در خصوص تجارت جهانی، می توان به سـمت 
ارز دیجیتـال حرکـت کرد تا بتوان آسیـب تحریم ها را کمتر 
کـرد. البتـه هنـوز زیرسـاخت ارزهـای دیجیتـال در بانـک 
مرکـزی فراهم نیسـت و حـتی قوانین و مقـررات لازم نیز در 
کشـور تدویـن نشـده اما می تـوان بـر روی این مسـئله نیز 

برنامه ریزی کرد. 

مدیرعامل فولاد خوزستان مطرح کرد:

شمارش نفس های شرکت های فولادی

در روز پایانی لیگ برتر فوتسال نوجوانان کشور تیم فوتسال فولاد هرمزگان موفق شد با برتری مقابل هیئت فوتبال 
قم جام قهرمانی را بالای سر ببرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان، در دیدار پایانی فولاد هرمزگان با هیئت فوتبال قم، که با نتیجه ۳ 
بر صفر به سود تیم فولاد هرمزگان به پایان رسید، ابوالحسن پشتکوهی، آرمین دهقانی و علی احمدی برای شاگردان 
محمود حمزه پور موفق به گلزنی شدند. با این نتیجه تیم فولاد هرمزگان با کسب ۶ امتیاز به دلیل برد در دیدار رودرو 

برابر پاسارگارد گرمسار ۶ امتیازی عنوان قهرمانی را کسب کرد.
لازم به ذکر است که ایمان جوذری )مدیر تیم(، محمود حمزه پور )سرمربی(، کیانوش جعفری، محمدرضا محمدی 

و محمد خرم )مربی( و ایرج رنجبری )تدارکات( به عنوان اعضای کادرفنی فولاد هرمزگان حضور داشتند.
همچنین کیارش محمدی، امیررضا مظفری، ارمین دهقانی، امیرحسین حاجی زاده، ابوالحسن پشت کوهی، 
امیرحسین ناظری، امیرحسین علیزاده، علی احمدی، امیرمهدی برخورداری، سید ارمین حسینی، امیرعباس بلی 
زهی، محمدحسین ذاکری، آرمین حاتمی، صالح قربانی و محمدمهدی جوذری بازیکنان تیم فولاد هرمزگان را 

تشکیل می دادند.

 جهان اقتصاد:  در تقویم رسمی کشورمان، ۲۳ 
مهرماه، روز جهانی استاندارد نامگذاری شده و هر 
ساله در این روز، سازمان استاندارد کشور، طی 
برگزاری مراسمی از واحدهای مختلف صنعتی 

تقدیر به عمل می آورد.
 روز گذشته  با حضور مقامات کشوری در سالن 
اجلاس سران کشورهای اسلامی، بار دیگر این 
مراسم برگزار شد و از شرکت دانش بنیان فهاب 
بتن، به عنوان واحد نمونه استاندارد کشور تقدیر 
به عمل آمد و بالاترین نشان سازمان ملی استاندارد 
ایران، شامل لوح تقدیر و تندیس واحد نمونه 
استاندارد به مدیر عامل این شرکت و پدر صنعت 
بتن ایران یعنی “حسین فروتن مهر “ اعطا گردید

به همین بهانه، با حسین فروتن مهر گفتگویی 
صورت گرفته که در ادامه می خوانید:

حسین فروتن مهر، مدیرعامل شرکت فهاب بتن 
گفت : صنعت بتن آماده بستری پویا و رو به رشد 
در کشور است که تولید آن در ایران و قرار گرفتن 
در طبقه تولیدات ملی سبب شده بهتر از قبل 
بتوانیم در مسیر عمران و آبادانی کشور گام های 
موثری برداریم و به میزان قابل توجهی از خروج 

ارز از کشور جلوگیری کنیم . 
وی افزود : این شرکت دانش بنیان از بدو تاسیس 
یعنی از سال ۱۳۵۴ تاکنون سعی داشته با تاکید و 
استواری بر شعار خود مبنی بر” دوام بتن ،کلید 
توسعه پایدار” نقش موثر و بسزایی در مسیر تولید 
ملی را به نام خود رقم بزند؛ بنده معتقد بوده و 
هستم که  لازمه ی تحقق این شعار،  تلاش شبانه 
روزی را می طلبد از این رو شرکت ما به نوبه خود 
در راستای افزایش سطح کیفیتِ بتن آماده و 

قطعات بتنی برای عمران و آبادانی این آب و خاک 
از هیچ تلاشی فروگذار نبوده و همواره کوشیده تا 
به حد  را  بتنی  قطعات  و  آماده  بتن  کیفیت 
استانداردهای ملی و حتی بین المللی و فراتر از آن 

ارتقا دهد.
فروتن مهر تصریح کرد: در این شرایط اقتصادی 
و  با همکاری  توانسته ایم  تحریم ها  وجود  و 
بهره گیری از تجارب ۱۲۰ کارشناس فنی و 
تحصیل کرده در معتبرترین مراکز دانشگاهی 

کشور، ضمن ایجاد اشتغال زایی و کارآفرینی، 
بیش از ۱۵ نوع فرآورده بتنی و بتن آماده از جمله 
انواع رده های مقاومتی، بتن سبک و نیمه سبک 
سازه ای، بتن سنگین و نیمه سنگین سازه ای، بتن 
فوق توانمند، بتن متخلخل، بتن رنگی، بتن الیافی 
و... را برای ساخت و ساز و عمران کشور در سبد 
محصولات خود قرار دهیم. در کل وظیفه خود می 
دانم که با به کارگیری نیروهای کارآموز و بالقوه 
اشتغال، از جمع فارغ التحصیلان دانشگاه های 

تهران، شریف، امیرکبیر و علم و صنعت در حوزه 
عمران، در زمینه تزریق تجربه به نیروهای  کارآمد 

در جهت آبادانی کشور قدم بردارم .
پدر صنعت بتن ایران، با تاکید بر اینکه تلاش کرده 
است تا با برخورداری از پروانه تحقیق و توسعه و 
گواهی  کنار  در  بنیان  دانش  ی  پروانه  اخذ 
خودتراکمِ  بتنِ  محصول  برای  نانومقیاس، 
پرمقاومت که حاوی نانو ذرات بوده، در زمینه 
توسعه بتن های خاص و منحصر به فرد، پیشگام 

باشد اظهارداشت: در جهت توسعه عمران و 
افزایش مقاومت سازه های کشور سعی داریم 
انواع بتن های اسلامپ دار و خودتراکم تا رده 
مقاومتی C۹۰  را در برنامه های کاری و خدماتی 

خود قرار دهیم.
فروتن مهر، پیرامون سهم شرکت خود در عمران 
و آبادانی کشور بیان کرد: بتن ریزی سازه های 
خاص که نیازمند  تاب آوری در شرایط زلزله و 
حوادث غیر مترقبه  هستند، همچون ساخت و ساز 
فرودگاه ها  کشور،  بیمارستان های  اغلب 
،سازه های صنعتی، اداری تجاری و بلند مرتبه در 
کنار بتن ریزی پروژه های متعدد مسکونی در 
تهران و اقصی نقاط ایران از دستاوردها و خدمات 

این شرکت به حساب می آید .
وی در پایان صحبتهای خود، به دغدغه مهم 
پرداخت و  بتن کشور  تولیدکنندگان صنعت 
خاطرنشان کرد: بنده درخواست دارم به منظور 
تسهیل و افزایش کیفیت در خدمت رسانی به 
مشتریان گرامی و کمک به آبادانی و سازندگی 
هرچه بیشتر  ایران پهناورمان، امکان ورود 
ماشین آلات سنگین چه به صورت نو و چه به 
صورت کارکرده به کشور فراهم گردد تا بتوان 
ناوگان فرسوده انتقال و اجرای بتن را نوسازی 
نمود، چرا که این  امر به ارتقای کیفیت محصولات 
ارائه شده و سازه های اجرا شده، کمک شایانی می 
کند و در افزایش دوام و پایایی سازه ها، نقش 
مهمی دارد و در اینصورت، خواهیم توانست از 
منابع طبیعی و مصالح اولیه به شکل بهینه تری 
استفاده کنیم و عمر مفید سازه های اجراشده را به 

طور چشمگیری افزایش دهیم.

در لیگ برتر فوتسال نوجوانان کشور؛ 

فولاد هرمزگان بر بام ایران ایستاد

حسین فروتن مهر، پدر صنعت بتن ایران مطرح کرد:

ناوگان انتقال و اجرای بتن کشور نیازمند نوسازی است

  ۱۴۰۳/۰۵/۰۲ مورخ   ۴9۲8۳ شماره  سند  رونوشت  استناد  به 
اسناد رسمی  دفتر  با شناسه سند ۱۴۰۳۱۱۴۵۳9۱7۰۰۰۰9۱ 
۳۳۰ آبادان آقای حسین محمد کاظمی فرزند علی تمامی شش 
دانگ سهام خود در مالکیت لنج باری به شماره ثبت ۱۳۲۲۳- 
بندرعباس را به آقای عادل نصاری فرزند عبدالسید انتقال قطعی 

داده است.
مراتب به استناد ماده ۲۵ قانون دریایی ایران آگهی می گردد.

شناسه آگهی: ۱799۱۴۳

 نقل و انتقال لنج باری

 به شماره ثبت 13223- بندرعباس

اداره کل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان 

ت سوم
نوب
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اخبار

بیش از ۹۰ درصد فرش دستباف 
صادر می شود

رئیـس کمیسیـون فرش،گردشـگری و صنایـع دسـتی اتاق تعـاون ایـران،  فرش 
دسـتباف را صنعـتی مـلی، ارزآور و صادرات محور عنوان کـرد و ایجاد مرکز تجاری 
ایـران در روسیـه را یـک فرصـت ایـده آل بـرای تنوع بخـشی بـه سـبد صـادرات 

محصولات ایرانی به ویژه فرش دستباف دانست.
عبداللـه بهـرامی در گفت وگـو بـا ایسـنا، بـا بیـان اینکـه فـرش دسـتباف کالایی 
صددرصـد ایرانی اسـت گفت: صنعـت فرش صنعتی ارزآور و صادرات محور اسـت 
بـه نحـوی که بیـش از ۹۰ درصد فرش دسـتباف صادر می شـود و دولتمـردان باید 
ایـن صنعـت ارزشـمند را به عنـوان یک صنعت اشـتغالزا و اسـتراتژیک مورد توجه 

قرار دهند و برای آن هزینه و سرمایه گذاری کنند.
وی افزود: متاسـفانه در سـالهای اخیـر به دلایل متعدد از قبیـل تحریم های خارجی 
و داخـلی، اجـرای مصوبـه پیمان سـپاری، افزایـش شـدید قیمـت مواد اولیـه، عدم 
بیمـه قالیبافـان و عدم اختصاص تسـهیلات کـم بهره و ارزان بـه بافندگان، صنعت 

فرش با مشکلات عدیده و بسیاری روبه رو بوده است.
رئیـس کمیسیـون فرش، گردشـگری و صنایع دسـتی اتاق تعاون تصریـح کرد: از 
سـوی دیگـر عدم اجـرای مصوبه شناسـنامه دار شـدن فـرش دسـتباف و مواردی 
همچـون عرضـه فرش های کشـورهای دیگـر در بازارهای داخلی بـه این صنعت 
مـلی لطمـه زده و درآمـد تولیدکننـدگان فرش و قالیبافـان را تحت تاثیر قـرار داده 

است.
بهـرامی درعیـن حال با اشـاره به بازنگری سـند راهبردی فرش دسـتباف در مرکز 
مـلی فرش گفت: خوشـبختانه در این سـند اصلاحات خوبی صـورت گرفته و انتظار 
می رود بـا توجـه بـه ارائه پیشـنهاد تشـکیل سـازمان ملی فـرش و صنایع دسـتی، 

سند راهبردی فرش نیز به اجرا درآید.
وی از صنعـت فـرش بـه عنوان صنعـتی بومی نام بـرد و تاکید کـرد: در حال حاضر 
جمعـتی بیـن ۴ تـا ۶ میلیون نفـر از تولیـد و بافت فرش ارتـزاق می کننـد. قالیبافی 
مکمـل شـغل های کشـاورزی و دامپروری اسـت و نقـش موثری در اشـتغالزایی، 
ارزآوری و جلوگیـری از مهاجـرت روسـتاییان بـه شـهرها و خالی از سـکنه شـدن 
روسـتاهای کشـور دارد ولی بـا این وجود حمایت لازم از بافنـدگان فرش و صادرات 

آن صورت نمی گیرد.
بهـرامی در پایـان ایجـاد مرکز تجـاری در روسیه را یک فرصت ایده آل برای رشـد 
صـادرات بـه ویـژه در زمینـه فرش ایـرانی دانسـت و گفت: بـازار روسیـه موقعیت 
بسیـار خـوبی بـرای توسـعه صـادرات و تنوع بخشی به سـبد صـادرات محصولات 
ایرانی اسـت و موجب پیشـرفت بخش تعاون، توسـعه مبادلات و حضور صنعتگران 
و فعـالان اقتصادی می شـود از ایـن رو تجار ایرانی و صادرکنندگان فرش دسـتباف 

باید از این فرصت پیش آمده به نحو شایسته بهره برداری کنند.

 سردرگمی مشاوران املاک
 بین ســامانه کاتب و خودنویس

نایـب رئیـس اول اتحادیـه مشـاوران امـلاک تهـران تصریـح کـرد: علی رغـم اینکه 
مشـاوران املاک هنوز بسـتر و سـواد لازم برای اسـتفاده از سـامانه خود نویس را ذیل 
مجموعـه وزارت راه آمـوزش ندیده انـد، در راسـتای تخصصی شـدن و سـاماندهی و 
کاهـش مشـکلات حقـوقی مـردم، سـامانه کاتب ایجاد شـده اسـت که بیشـتر باعث 
خسـارت مردم و سـردرگمی مشـاوران املاک شـده اسـت که در کدام سـامانه به ارائه 

خدمات بپردازند!
بـه گـزارش ایسـنا، خودنویـس و کاتب دو سـامانه اینترنتی در حوزه مسـکن هسـتند 
کـه از دل قوانیـن بالادسـتی همچـون قانـون الزام ثبت اسـناد رسـمی و قانون جهت 
تولید مسـکن ایجاد شـده اند اما به علت مشـابهت، تعارضاتی را به وجود آورده اسـت. 

دو مقام مسئول با حضور در برنامه تلویزیونی به بررسی این موضوع پرداختند.
ابوالفضـل نـوروزی مدیـر کل دفتـر سـرمایه گذاری و اقتصـاد مسـکن وزارت راه و 
شهرسـازی بـا بیـان اینکـه پلتفرم هـای حوزه مسـکن افزایـش می یابد، اظهـار کرد: 
حتمـا پلتفرم هـای دیگـری در حوزه مسـکن برای رفاه مـردم افزوده می شـود؛ چراکه 
معتقـدم افزایـش پلتفرم هـای حوزه مسـکن باعـث ایجاد رقابـت می شـود. مهم این 

است که تمامی این سکوها به سامانه ثبت الکترونیکی املاک متصل است.
مدیـر کل دفتـر سـرمایه گذاری و اقتصـاد مسـکن وزارت راه و شهرسـازی افـزود: 
همانگونه که در بحث کارت به کارت بانکی از پلتفرم های مختلف اسـتفاده می کنیم، 
دربـاره معامـلات املاک نیز بر اسـاس تبصره ۲ ماده ۳ الزام به ثبت، سـکوهای مختلف 

خصوصی و دولتی و می توانند در حوزه به مشارکت بپردازند.
وی درباره تفاوت سـامانه ها گفت: هر هفته شـنبه ها جلسـه شـورای راهبـری اجرای 
قانـون الـزام به ثبت رسـمی معامـلات اموال غیرمنقـول برگزار می شـود. طبق قانون، 
تمـام قراردادهـای اجـاره ای کـه بیـش از ۲ سـال اعتبار دارند، باید به شـکل رسـمی 
ثبـت شـوند، همچنیـن قراردادهـای اجـاره کمتـر از دو سـال را می تواننـد در سـامانه 

خودنویس ثبت کنند.
نـوروزی در بخـشی از ایـن میزگـرد تلویزیـونی بیان کـرد: جدیدترین گـزارش بانک 
مرکـزی از معامـلات بـازار مسـکن در مردادمـاه نشـان می دهد که قیمت مسـکن در 

مردادماه ۱۴۰۳ نسبت به آذرماه ۱۴۰۲، با رشد ۴۷ درصدی همراه بوده است.
داود بیـگی نـژاد نایـب رئیـس اول اتحادیـه مشـاوران املاک تهـران نیز در پاسـخ به 
سـوال مجـری، صحبت هـای رئیـس اتحادیه مبنی بر اینکـه اجاره بهـا در تهران بین 
۱۵ تـا ۳۰ درصـد افزایـش داشـته را رد کـرد و گفت: بـا اینکه آمارهـای بانک مرکزی 
بـه عنوان مرجع دقیق و رسـمی کشـور محسـوب می شـود امـا اکنون آمارهـا در بازار 
متفاوت اسـت. وظیفه اصلی رئیس اتحادیه حفظ ثبات و آرامش بازار مسـکن اسـت؛ 
امـا اگـر آمـار بانـک مرکزی »نقطه بـه نقطه ها« را در نظـر بگیریم آمارهـا یک مقدار 
تفـاوت دارد، چراکـه امکان دارد خسـارتی به مردم وارد شـود. قطعـا مناطقی در تهران 
رشـد چشـمگیری داشـته اند که در آمارها ذکر نشـده اما مردم به خوبی شـاهد و ناظر 

هستند که این آمارها نسبت به سال گذشته چند درصد تغییر داشته است!
بـه گـزارش روابـط عمـومی برنامـه تلویزیونی تهـران ۲۰ نایـب رئیـس اول اتحادیه 
مشـاوران امـلاک تهـران در بخش دیگری از صحبـت های خود درباره سـامانه های 
الکترونیـکی حـوزه مسـکن گفـت: قانـون الـزام بـه ثبـت رسـمی معامـلات امـوال 
غیرمنقـول بـه صراحت مشـخص کرده که اسـناد به صـورت الکترونیک ثبت شـود. 
بر این اسـاس سـازمان ثبت مکلف شـد سـامانه ای ایجاد کرده که بنگاه ها و مشاوران 

املاک به آن مرتبط شوند و قراردادهای خود را در آن ثبت کنند.
 وی با اشـاره به سـامانه خودنویس که توسـط وزارت راه و شهرسـازی راه اندازی شده 
اسـت، تصریـح کـرد: علی رغـم اینکه مشـاوران املاک هنوز بسـتر و سـواد لازم برای 
اسـتفاده از سـامانه خود نویس را ذیل مجموعه وزارت راه آموزش ندیده اند، در راستای 
تخصصی شـدن و سـاماندهی و کاهش مشـکلات حقوقی مردم، سـامانه کاتب ایجاد 
شـده اسـت که بیشـتر باعث خسـارت مردم و سـردرگمی مشـاوران املاک شده است 

که در کدام سامانه به ارائه خدمات بپردازند!

در حـالی بـازار آهـن شـادآباد در آتش سـوخت و جـان چهار 
نفـر را گرفـت کـه نبود ایمـنی در محیـط کار، خبـر جدیدی 
نیسـت. اگرچه آمارهای منتشـره از سـوی وزارت کار در مورد 
حـوادث در محیط کار تقریبااً با اسـتانداردهای جهانی برابری 
دارد، امـا بـه گفته کارشناسـان این آمار واقعی نیسـت زیرا در 
کشـور پنهانکاری و عدم افشای سـوانح و حوادث وجود دارد. 
اتفاقـاتی ماننـد شـادآباد، طبس و پلاسـکو نیز از مـواردی بود 

که نمی شد آنها را پنهان کرد.
در بازار آهن شـادآباد، آتش سـوزی گسـترده ای با مسـاحت 
حـدود ۱۰ هـزار متر مربع از مغازه ها رخ داد. قسـمتی که آتش 
از آنجـا شـروع شـد شـامل مـواد قابـل اشـتعال ماننـد نفت، 
چسـب پلیکام، وسـایل و تجهیزات سـاختمانی و پلاسـتیکی 
بـود. گفته می شـود ایـن حادثه قابل پیشـگیری بـود و در اثر 

نبود تجهیزات و شرایط ایمنی کار به وجود آمد.
قـدرت اللـه محمـدی، مدیرعامـل سـازمان آتـش نشـانی 
شـهرداری تهران رعایت نشـدن اصـول ایمنی اسـتاندارد را 
علـت ایـن حادثه دانسـت و گفت پیـش از این بارهـا به مغازه 
داران و مالـکان اخطـار داده شـده بـود امـا متاسـفانه ایـن 

هشدارها جدی گرفته نشد.
محمدرضـا فـرجی تهـرانی، نایب رئیس اتـاق اصناف تهران 
در گفتگـو بـا »جهان اقتصـاد« گفت: اتفاقی کـه افتاده بسیار 
دردناک اسـت و افراد بسیاری سـرمایه و چهـار نفر حتی جان 
خـود را از دسـت داده انـد. فـرد صاحـب منطقـه، چنـد مغازه 
سـاخته و آن را بـه مالکیـن سـرقفلی اجاره داده اسـت. مالک 
نیـز مشـاعات و حیـاط را به کـسی اجاره داده اسـت که در کار 

فـروش تینـر، چسـب و رنگ بـود. به نظـر می رسـد در حین 
کار جرقـه بر روی ایـن مواد شیمیایی می افتد و آتش سـوزی 

آغاز می شود.
وی در ادامـه افـزود: عجیـب اسـت کـه در سـاختمان های 
لاکچـری منطقـه ۱، دو یا سـه، شـهرداری هر روز سـرکشی 
می کنـد. ایـن بررسی هـا برای ایـن انجام می شـود که کسی 
یک سـانت تخلف نداشـته باشـد  و تمام نکات ایمنی رعایت 
شـود. خـود سـازندگان خانه هـا در ایـن مناطـق بـه علـت 
عددهـای بـالایی کـه دریافت می کننـد، کار درسـت را انجام 

می دهند و ایمنی بالایی برای ساختمان ها قائل می شوند.
وی در ادامـه افـزود: اگرچه در حال حاضر شـهردار منطقه ۱۸ 
بـه تکالیف خود عمل می کند اما به نظر می رسـد کـه در ادوار 
قبـل، در شـهرداری در مـورد ایـن سـرا اهمال هـایی صورت 

گرفتـه اسـت کـه نتیجـه آن، خـود را بـه شـکل چنیـن 
آتش سـوزی مهیـبی نشـان داده اسـت. نکته دوم این اسـت 
کـه ایـن محـل هیـچ امنیتی بـرای حریق نداشـته اسـت. به 
نظـر می رسـد سـازمان آتـش نشـانی وظیفـه دارد در چنیـن 
مـواردی، بعـد از دو بار اخطار، موضوع را به دادسـتانی گزارش 

دهد. چنین اتفاقی در این مورد رخ نداده است.
ایـن عضو اتـاق اصناف سـامانه مجوزها را مشـکل دار خواند 
و گفـت: وقتی اصنـاف می توانند به جـای اتحادیه جواز صادر 
کننـد و اتحادیـه حـق بـازرسی اعضـای خـود را نـدارد، افراد 
بـدون نظـارت رهـا می شـوند. وقـتی اتحادیـه جـواز صـادر 
می کنـد، کل زیرسـاخت ها را بازرسی می کنـد. وجود دوربین 
مداربسـته و کپسـول آتش نشـانی از مـواردی اسـت کـه در 
بازرسی هـای اتحادیـه مـورد بـررسی قـرار می گیرنـد. وقتی 

رویـه از زیـر دسـت اتحادیه خارج شـود، اجازه بـازرسی موارد 
ایمـنی بـه اتـاق و اتحادیـه داده نخواهـد شـد. امیـد اسـت 
موضـوع شـادآباد کامـل پیگیـری شـود تـا عوامـل حادثـه 

شناسایی شده و از اتفاقات مشابه بعدی جلوگیری شود.
از قدیـم گفتند هرچه سـنگ اسـت، نصیب پای لنگ اسـت. 
آتـش سـوزی در شـادآباد، اولین اتفـاق از این دسـت حوادث 
نبـوده و تـا زمانی که فکری برای ایمنی در محیط کار نشـود، 
آخریـن حادثـه نیـز نخواهد بـود. کارگـران نیـز مجبورند در 
چنیـن محیط هـای ناامـنی کار کننـد زیـرا تامیـن نـان، جزو 
نیازهـای اولیه ای اسـت کـه نمی تـوان آن را معطل مسـائل 

پیش پا افتاده ای مانند ایمنی در محیط کار کرد!
کارشناسـان معتقدند در کشـور آنقدر بر اهمیت تولید و از بین 
نرفتـن آن تکیه شـده که حمایـت از کارگران فراموش شـده 
اسـت. امـروزه همـه خـود را متـولی تولیـد بقـای کارگاه هـا 
می داننـد. وقـتی بازرسـان بـه کارگاه هـا مراجعـه می کنند، با 
وجـود اینکـه وظیفـه دارند موارد غیـر ایمـن را متوقف کنند، 
ایـن کار را انجـام نمی دهنـد. در واقـع بـرای پـس از رخـداد 
حادثـه و رفـع مشـکل چاره سـازی می شـود و پیشـگیری و 

کاهش ریسک سوانح، به فراموشی سپرده شده است.
از طـرفی خریـد ابـزار ایمنی بـرای کارفرمایان گران اسـت و 
سـرعت کار بـرای کارگـران را کاهـش می دهـد. تصمیـم 
گیرنـده در مـورد مباحـث ایمـنی کار، کارفرمایان هسـتند و 
نظـارت و قوانیـن بازدارنده در خصوص ایمنی کار وجود ندارد. 
رعایـت اصول ایمنی برای کارفرما هزینـه دارد، هزینه ای که 
بسیـاری از کارفرمایـان، آن را غیـر ضـروری می داننـد. عدم 
نظـارت کافی بـر روی کارفرمایـان و نبـود قوانیـن بازدارنده، 
آمـوزش نـاکافی کارگـران و کارفرمایان، باعـث از بین رفتن 

جان و سرمایه افراد شده است.
انگار هنوز وقت آن نشـده اسـت که مسـئولین فکـری برای 
افزایـش ایمـنی در محیط کار انجام دهنـد. در نتیجه اتفاقاتی 

همانند شادآباد، در کشور ادامه دار است.

بررسی دلایل وقوع آتش سوزی شادآباد نشان می دهد؛

نقص ایمنی تنوره کشید

یک کارشناس با اشاره به کمبود بازرسان کار در بحث نظارت بر کارگاه ها بر 
لزوم استفاده از مکانیسم های جدید و کارآمد و کم هزینه تر و رفتن به سمت 
نظارت های الکترونیکی تاکید کرد و گفت: دولت در بازنگری و صدور پروانه 
بهره برداری معادن تجدیدنظر کند، زیرا فعالیت و بهره برداری برخی معادن  
به لحاظ خسارت های زیست محیطی، عدم رعایت استانداردها، آسیب هایی 
که در حین کار به نیروی کار وارد می شود و هزینه فایده منافع ملی مقرون 

به صرفه نیست.
حمید حاج اسماعیلی در گفت وگو با ایسنا، درباره لزوم افزایش بازرسی کار 
و نظارت بر معادن کشور اظهار کرد: با وجود داشتن آیین نامه ها و مقررات 
زیادی که در خصوص رعایت حفاظت فنی و ایمنی و بهداشت و در کنار آن 
برای فعالیت  را  نتوانسته ایم شرایط مطلوب  اما  استانداردها در معادن داریم 
نیروی انسانی در معادن فراهم کنیم و همواره بحث ارزیابی و نظارت معادن 

به عنوان یک موضوع قدیمی و لاینحل باقی مانده است.
وی افزود: یکی از مشکلات اساسی این است که همه نظارت ها و بازرسی ها 
بازرسان کار کم است و  تعداد  زیاد و  تعداد معادن  از طرفی  نیست.  کارآمد 
در  بیشتر  کار  نیروی  استخدام  برای  را  معذوریت  و  محدودیت  این  دولت 
بخش های بازرسی و نظارت دارد بنابر این باید به دنبال راهکارهای دیگری 
باشیم و بحث استفاده از فناوری ها و ابزارهای نوین در بخش بازرسی امروز 

بیش از هر زمان مورد نیاز است.

موضوع  فیزیکی  شکل  به  اینکه  امکان  کار  روابط  کارشناس  این  گفته  به 
آینده  در  که  است  ممکن  و  ندارد  وجود  شود  پیگیری  معادن  بر  نظارت 
از  استفاده  به سمت  باید  کار  وزارت  لذا  پیچیده شود  و  کار سخت  این  نیز 

مکانیسم های جدید و کارآمد و کم هزینه تر برود.
حاج اسماعیلی در پاسخ به این پرسش که آیا امکان ادغام معادن کوچک با 
یکدیگر وجود دارد یا خیر؟ گفت: ما بر اساس هزینه فایده منافع ملی باید 
از  برخی  ادغام  شاید  باشیم.  داشته  نظر  مد  را  معادن  از  بهره برداری  بحث 
معادن برای بخش خصوصی و پیمانکاران منفعت لازم را داشته باشد ولی به 
لحاظ منافع ملی و خسارت های زیست محیطی و در عین حال آسیب هایی 
به  مقرون  و  صرفه  به  شاید  می شود،  وارد  کار  حین  در  کار  نیروی  به  که 
و  مجوزها  صدور  در  باید  دولت  بدهیم.  انجام  را  کار  این  که  نباشد  صرفه 
پروانه بهره برداری معادن بحث هزینه فایده منافع ملی را مدنظر داشته باشد

وی تصریح کرد: اتفاقاتی که برای نیروی کار و مسائل اجتماعی در کشور 
به لحاظ خسارت های بیمه ای و مادی افتاده باید ما را به این نتیجه برساند 
که آیا آن معادن باید مورد استفاده قرار می گرفته و استخراج در آن معادن 
پروانه  صدور  و  بازنگری  در  دولت  بنابراین  نه؟  یا  است  بوده  مصلحت  به 
بهره برداری معادن لازم است که تجدیدنظر کند چون برخی معادن مقرون 
به صرفه نیست و آسیب هایش زیاد است، رعایت استانداردها در آنجا پیچیده 

و امکان پذیر نیست و در عین حال نظارت ها دور از دسترس دولت است.

تاکید  از معادن  بازرسی  افزایش نظارت و  لزوم  بر  این کارشناس حوزه کار 
ابزارها و  از  باید  اینکه  کرد و گفت: این مساله حایز اهمیت است، به دلیل 
به  متکی  که  کنیم  استفاده  کارآمدتری  و  جدید  مکانیسم های  و  فناوری ها 
حضور نیروی انسانی به صورت فیزیکی نباشد و اگر در بحث نظارت حتما 
اقدام  نیز  الکترونیکی  شکل  به  می توان  باشیم،  داشته  فیزیکی  حضور  باید 
کرد. وقتی فرایندهای بررسی و سطوح مجوزها را بر اساس شرایط منطقی و 
فنی صادر کنیم و استانداردها رعایت شود، بهره برداری نیز می تواند صورت 

گیرد.
ایمنی،  و  مکانیسم های حفاظتی  از  بخشی  کرد:  اسماعیلی خاطرنشان  حاج 
پسینی است؛ یعنی قبل از اینکه معدن مورد بهره برداری قرار بگیرد باید این 
ابزارها و امکانات در آنجا مستقر شود. وقتی کارفرما از قبل ابزار و امکانات و 
حسگرهای هشدار را در اختیار ندارد و تهیه نکرده است چرا باید به او مجوز 

بهره برداری داده شود؟
تاثیر  حوادث  از  جلوگیری  بر  نظارت ها  اعمال  اینکه  بیان  با  پایان  در  وی 
بسیاری دارد،گفت: اگر بتوانیم شرایط ایمنی و حفاظت فنی را در کارگاه های 
سخت و زیان آور رعایت کنیم بسیاری از مشاغل سخت و زیان آور از رده 
کارشان  است مشاغل سخت حقیقتا  آنچه مسلم  اما  خارج می شوند  سختی 
دشوار است و در حال حاضر تعداد مشاغل سخت در کشور بیش از ۱۵۰۰ 

مورد است که در کشور ما با داشتن حدود ۵۰۰۰ شغل منطقی نیست.

 مدیرعامل راه آهن جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر لزوم ادامه همکاری 
ایران و جمهوری آذربایجان برای تکمیل خط ریلی آستارا- آستارا، از امضای 
بر  گفت:  و  داد  خبر  آینده  در  ریلی  همکاری های  گسترش  تفاهم نامه های 
اساس برآورد انجام شده امکان حمل ۱۰ میلیون تن بار در سال از کریدور 

شمال- جنوب وجود دارد.
به گزارش ایرنا از راه آهن، »جبارعلی ذاکری«  در نشست پروژه اتصال ریلی 
و ایستگاه بارانداز راه آهن آستارا- آستارا با حضور »روشن رستم اف« رئیس 
راه آهن جمهوری آذربایجان، افزود: راه آهن دو کشور همکاری طولانی مدتی 
را داشتند و امیدواریم با توجه به اقدامات مشترک میان طرفین درباره خطوط 

ریلی، این همکاری ها ادامه یابد.
به  روسیه  از  بار  انتقال  ضرورت  منطقه،  تحولات  به  باتوجه  ادامه داد:  وی 
بسیاری  اهمیت  از  موضوع  این  و  یافته  افزایش  برعکس  و  هند  اقیانوس 

برخوردار است.
بین  بار  ترکیبی  حمل ونقل  باید  کرد:  تاکید  شهرسازی  راه  وزیر  معاون 
مقصد  کشور  نهایت  در  و  ایران  آذربایجان،  جمهوری  روسیه،  کشورهای 
جمهوری  و  ایران  میان  ریلی  بار  افزایش  برنامه  و  شود  تکمیل  هندوستان 

آذربایجان در دستور کار قرار گیرد.
ذاکری تاکید کرد: در حال حاضر ما در پنج نقطه به کشورهای سی. آی. اس 
متصل هستیم و بر اساس برآورد انجام شده امکان حمل ۱۰ میلیون تن بار 

در سال از کریدور شمال- جنوب وجود دارد.
اتصال خطوط  در خصوص  روسیه  با  به صورت جدی  گفت: همچنین  وی 
ریلی رشت به آستارا مذاکراتی داشتیم که امیدواریم این پروژه در مدت زمان 

کمتری به سرانجام برسد.
مباحث  بریکس هم  در حاشیه اجلاس  راه و شهرسازی گفت:  وزیر  معاون 
این  آذربایجان مطرح خواهد شد و ما در  ایران و جمهوری  ریلی دو کشور 
زمینه پیشنهادی از مسکو دریافت کرده ایم که کریدور جدید شمال- جنوب 

میان ایران و روسیه را در دستور کار قرار دهیم.
وی تاکید کرد: تعدادی از شرکت های حمل ونقل بین المللی ایرانی فعالیت 
های خوبی را شروع کرده اند که باید این اقدامات مثبت از سوی تهران و 

باکو فعال تر شوند.
پایانه  تا  و  جنوب  سمت  به  باکو  کریدور  احداث  با  همچنین  گفت:  ذاکری 

آستارا، ظرفیت بار در این مسیر به ۱۵ میلیون تن خواهد رسید.

مدیرعامل راه آهن ادامه داد: ما از شرکت های حمل ونقلی در کشور خواسته 
ایم که کریدور شمال- جنوب را قبل از تکمیل پروژه ریلی رشت به آستارا 

به ظرفیت قابل قبولی برسانند.
زمان  تا  و  است  بر  زمان  کریدور  این  احداث  کرد:  تاکید  مسئول  مقام  این 
تکمیل شدن کریدور پیشنهادی رشت- آستارا باید از ظرفیت موجود شمال- 

جنوب بیشترین استفاده را داشته باشیم.
جمهوری  و  ایران  کشور  دو  ریلی  فنی  جلسات  کرد  امیدواری  ابراز  وی 
آذربایجان ادامه دار باشد و شاهد همکاری بیش از پیش دو کشور در حوزه 
از  خرسندی  ابراز  با  هم  آذربایجان  جمهوری  راه آهن  باشیم.رئیس  ریلی 
نشست مشترک با مدیرعامل راه آهن، با اشاره به همسایگی و تعامل خوب 

دو کشور، خواستار افزایش همکاری های ریلی طرفین شد.
پایانه  ایستگاه  اتصال ریلی و  با اشاره به اهمیت  این نشست  رستم اف، در 
ریلی آستارا- آستارا در افزایش ترانزیت بار از طریق کریدور شمال- جنوب، 
و  فنی  موضوعات  که  هستیم  علاقه مند  آستارا،  ریلی  پایانه  مورد  در  گفت: 
می شود،  برگزار  کشور  دو  راه آهن  سوی  از  که  فنی  جلسات  در  آن  جزئی 

مطرح شود تا هر چه زودتر شاهد تکمیل این پروژه باشیم.

 مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه تحقق برنامه هفتم 
بر  گفت:  است،  پایدار  شهری  بازآفرینی  ملی  ستاد  اعضای  کار  دستور  در 
اساس برنامه هفتم پیشرفت کشور باید سالیانه ۲۰ درصد از سطح بافت های 

ناکارآمد شهری کاهش یابد.
در  آیینی«  »محمد  ایران،  شهری  بازآفرینی  شرکت  از  ایرنا  گزارش  به 
نقش  و  اهمیت  بر  شرکت  این  مسکن  نوسازی  شورای  جلسه  هجدهمین 
احیاء،  از  حمایت  مسکن،  عرضه  و  تولید  از  حمایت  و  ساماندهی  قوانین 
از  حمایت  و  شهری  ناکارآمد  و  فرسوده  بافت های  نوسازی  و  بهسازی 

بافت های فرهنگی و تاریخی در تحقق برنامه هفتم پیشرفت تاکید کرد.
این مقام مسئول با بیان اینکه احیای بافت های فرسوده شهری و روستایی 
و  مسکن  حوزه  در  نظام  کلی  سیاست های  از  یکی  کارآمد  روش های  با 
شهرسازی به شمار می رود، توضیح داد: منظور از روش های کارآمد این است 

که کار با هزینه و زمان کمتر و با کیفیت بالاتری انجام شود.
آیینی ادامه داد: در حوزه شهرسازی ۲ بند صریح شامل جلوگیری از گسترش 

حاشیه نشینی در شهرها و ساماندهی بافت های حاشیه ای و ناکارآمد شهری 
و نیز حفظ هویت تاریخی در توسعه موزون شهر و روستا با احیا و نوسازی 
و  ساماندهی  قانون  بیان داشت:  دارد.وی  وجود  قدیمی  تاریخی  بافت های 
حمایت از تولید و عرضه مسکن مصوب سال ۱۳۸۷، قانون حمایت از احیاء، 
بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری مصوب سال ۱۳۸۹ 
سه   ،۱۳۹۸ سال  تاریخی مصوب  و  فرهنگی  بافت های  از  حمایت  قانون  و 
قانون مرتبط با بافت های فرسوده و ناکارآمد شهری هستند و چگونگی تحقق 
بازآفرینی شهری در آن ها تشریح و ملزم شده است.دبیر ستاد ملی  اهداف 
فرسوده  بافت های  نوسازی  روند  اینکه  به  اشاره  به  پایدار  بازآفرینی شهری 
شتاب گرفته است اما باید چند برابر شود، تصریح کرد: بر اساس برنامه هفتم 
شهری  ناکارآمد  بافت های  سطح  از  درصد   ۲۰ سالیانه  باید  کشور  پیشرفت 
کاهش یابد و بر این اساس از این پس خروج برخی محلات از بافت فرسوده 
یک هزار  همدان  »جولان«  در  مثال  برای  افزود:  بود.وی  خواهیم  شاهد  را 
ناکارآمد ساخت شده است و  بافت های فرسوده و  و ۲۰۰ واحدمسکونی در 

واقع  در  اعلام شود.  فرسوده  بافت  عنوان  از  این محله  باید خروج  بنابراین 
بافت هایی که بیش از ۵۰ درصد نوسازی شده باشند باید از بافت خارج شوند

قالب  در  می تواند  فرسوده  بافت  عنوان  از  خروج  خاطرنشان کرد:  آیینی 
شهرستانی، محله ای و بلوکی باشد و انتظار بر این است در روزهای ۱۶ آذر و 
پنجم دی مصادف با سالروز زلزله بم و دهه فجر، جشن بازآفرینی محلات را 
داشته باشیم.وی گفت: از اداره های کل راه و شهرسازی استان ها می خواهم 
با هماهنگی قبلی زنده کرده  تام و  اختیار  با  را  بازآفرینی  راکد  سرمایه های 
استادی«  این جلسه »منصور  گیرند.در  کار  به  اهداف شرکت  راستای  در  و 
شهری  بازآفرینی  شرکت  پایدار  شهری  بازآفرینی  ملی  ستاد  دفتر  مدیرکل 
سامانه  در  مسکن  نوسازی  اطلاعات  بارگذاری  وضعیت  از  گزارشی  ایران، 
از  ارائه کرد و گفت: تعداد واحدهای وارد شده  بازآفرینی شهری  ستاد ملی 
تهران،  بوده و شهرهای  واحد  و ۳۶۹  ۵۹ هزار  تاکنون  ابتدای سال ۱۴۰۳ 
خراسان رضوی، اصفهان، مازندران و کردستان بیشترین ورود اطلاعات را 

به سامانه ستاد ملی بازآفرینی شهری داشته اند.

یک کارشناس مطرح کرد؛

دولت در صدور پروانه بهره برداری معادن تجدیدنظر کند

مدیرعامل راه آهن تاکید کرد:

لزوم ادامه همکاری ایران و جمهوری آذربایجان برای تکمیل خط ریلی آستارا

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران:

سالانه ۲۰ درصد بافت های ناکارآمد شهری باید کاهش یابد
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مدیرکل حسابرســی و ریسک بانک مرکزی:
بانک یک بنگاه اقتصادی اســت؛ خیریه 

نیست
جهان اقتصاد: مدیر کل حسابرسی و ریسک بانک مرکزی تاکیدکرد: بانک 

یک بنگاه اقتصادی است و نباید آن را با بنگاه خیریه اشتباه گرفت.
موثر  نظارت  ویژگی های  تخصصی  نشست  در  نژاد  ارجمند  عبدالمهدی 
بانکی گفت: در سیستم و مدل نظارتی، رویکرد ریسک محور و تطبیعی 

جایگزین یکدیگر نیستند اما مکمل هم می شوند.
وی افزود: به عبارتی در گذشته براساس یک معیار و دستورالعمل، عملکرد 
را با قوانین و مقررات تطبیق داده می شد و بعدها به مرور در حوزه نظارت 

بحث های دیگری مطرح شد که بیشتر رویکرد احتیاطی دارد.
مدیر کل حسابرسی و ریسک بانک مرکزی اظهار کرد: یک سند تحت نام 
اصول اساسی برای نظارت بانکی موثر در سپتامر ۱997 منتشر شد و در 
سال ۲۰۰۶ نیز به روز رسانی و آخرین نسخه آن مربوط به آوریل ۲۰۲۴ 
است که ۱۳ اصل اول آن می گوید،سیستم نظارتی اگر بخواهد موثر باشد 

باید چه ویژگی هایی داشته باشد.
وی تصریح کرد: یکی از پیش شرط ها سیاست های موثر و کارآمد در حوزه 
اقتصاد کلان است. بانک یک بنگاه اقتصادی است و بنگاه خیریه نیست 
ما نباید آن را با بنگاه خیریه اشتباه بگیریم. امروز برخی مراجع یک سری 
تسهیلات  که  می کنند  تکلیف  و  می گذارند  بانک ها  گردن  بر  را  تکالیف 

چگونه و با چه ضوابطی باشد.
مدیر کل حسابرسی و ریسک بانک مرکزی ادامه داد: بنابراین مداخلات در 
سیستم بانکی انضباط بازار را به هم می ریزد، در صورتی که بانک مبتنی 

بر محاسبه است.
نژاد گفت: یک پیش شرط دیگر به چارچوب های تنظیم گری  ارجمند 
برای ثبات مالی باز می گردد. علاوه بر آن وجود زیرساخت عمومی توسعه 
یافته مانند یک نظام قوی حسابرسی لازم است. همچنین باید نظام کاملی 
از قوانین و مقررات وجود داشته باشد تا بتوان نظام نظارتی کارآمدی را 

در اختیار داشت.
وی گفت: مرجع نظارتی باید استقلال و اختیار داشته باشد و علت آنکه 
بسیاری از اقدامات نظارمی جلو نمی رود این است که ما بسیاری از پیش 
شرط های مورد نیاز نظارت بانکی را نداریم و تصمیم نظارتی باید از سوی 

نهاد نظارتی اتخاذ شود.

بنا بر اعلام مرکز آمار؛
تولید دام ســنگین در کشور افزایش 

یافت
جهان اقتصاد: در فصل تابستان امسال، تعداد گوساله متولد شده ۳۱8 
هزار رأس و تعداد گاو و گوساله در حال پروار 7۳۵ هزار رأس برآورد شد 
که نسبت به فصل تابستان سال قبل، به ترتیب 8.9 درصد و ۴۳.۶ افزایش 

داشته است.
بر اساس اطلاعات حاصل از آمارگیری اندازه گیری فصلی تعداد و تولیدات 
فصلی دام سنگین )گاو و گوساله( دوره تابستان ۱۴۰۳ که در اواخر شهریور 
ماه سال جاری از سوی مرکز آمار ایران اجرا شد، تعداد گاو و گوساله موجود 
 ۱.۵۶ شامل  که  شد  برآورد  رأس  میلیون   ۵.۴۶ کشور  دامداری های  در 
میلیون رأس دام اصیل، ۲.۴9 میلیون رأس دام آمیخته و ۱.۴۱ میلیون 
رأس دام بومی است. تعداد گاو و گوساله موجود در دامداری های کشور 

نسبت به زمان مشابه سال قبل ۰.۲ درصد افزایش یافته است.
در فصل تابستان سال جاری، تعداد گوساله متولد شده ۳۱8 هزار رأس و 
تعداد گاو و گوساله در حال پروار 7۳۵ هزار رأس برآورد شد که نسبت به 
فصل تابستان سال قبل، به ترتیب 8.9 درصد و ۴۳.۶ افزایش داشته است

مقدار تولید شیر گاو در تابستان امسال ۲.۳8 میلیون تن برآورد شد که 
نسبت به بهار سال گذشته ۱۱.۳ درصد افزایش داشته است.

  آمنه قدیم پرست
بازار سرمایه

بازار سرمایه که همزمان با افزایش دامنه نوسان به 
مثبت و منفی ۳ درصد چند روزی را با روند افزایشی 
قله ۲ میلیون و ۱۰۰  توانست مجدد  و  همراه شد 
اخیر  روزهای  در  گیری. حال  را پس  واحدی  هزار 
بازهم به روند نزولی بازگشته و سقوطهای مکرر را 
تجربه می کند . موضوعی که با وجود کاهش تنش 
های منطقه ای این ذهنیت را ایجاد می کند بورس 
قصد سازگاری با سرمایه گذاران را ندارد . موضوعی 
بازار  اخیر  نوسانات  معتقدند دلایل  کارشناسان  که 
بازارهای موازی  از هر چیزی جذابیت بیشتر  بیش 
همچون طلا بوده و سرمایه گذاران با احتیاط زیادی 

نظاره گر تغییرات بورس هستند. 
تحولات سیاسی منطقه ای بازار سرمایه را دستخوش 
تنشهای  اکنون  هم  اگرچه   . است  کرده  تغییرات 
اما  ایران و اسرائیل کاهش یافته است  موجود بین 
بازار چندان اطمینانی به شرایط نداشته و سهامداران 
با احتیاط عمل می کنند به گونه ایکه شاهد حجم 
البته تجربه  ایم.  زیادی از خروج پول حقیقی بوده 
نشان داده که بازارها همواره به دنبال فرصتی برای 
تحلیل گران  هستند.  صعودی  روند  به  بازگشت 
معتقدند که با مدیریت ریسک های سیاسی و اتخاذ 
تدابیر مناسب، فرصت های سرمایه گذاری در بورس 

جذابی در راه است.
بازار طلا در روزهای اخیر با ریسک  از سوی دیگر 
های زیادی همراه بود و  نگرانی ها درباره رکود تورمی 
همه  با  طلا  نکته  اما  داشت  وجود  جهانی  بازار  در 

این فشارها، فعلا نتوانسته به حرکت صعودی خود 
ادامه دهد و فعلا سطح قیمتی خود را حفظ کرده 
است. ولی اکثر سرمایه گذاران خرد هنوز به بالا رفتن 
این  با  که  می گویند  بعضی  دارند.  امید  قیمت طلا 
وضعیت خاورمیانه و تورم، طلا حمایت می شود، ولی 
در عین حال، نرخ بهره بالا و دلار قوی می تواند این 

صعود را محدود کند. 
 از سوی دیگر به نظر می رسد با توجه به کسری 
عرضه ۶۰  با  است  قرار  دولت  امسال  بودجه  بالای 
قانونی  در سال ۱۴۰۳، ظرفیت  اوراق خزانه  همت 
برای  که  موضوعی  کند.  تکمیل  را  اوراق  فروش 
ایجاد  جدی  چالش  یک  بورس  در  سرمایه گذاری 
می کند. چون با جذب نقدینگی توسط اوراق، پول از 
بازار سهام خارج و فشار فروش افزایش پیدا می کند

همچنین در حالیکه دامنه نوسان در روزهای اخیر 
افزایش پیدا کرده برخی از کارشناسان معتقدند بهتر 
است دامنه نوسان به صورت نانتقارن و تا مثبت ۱۰ 

تعیین شود 
به گفته کارشناسان این روش به مراتب کارآمدتر از 
راهکارهای قبلی است. وقتی کف بازار بسته باشد و 
سقف به اندازه کافی باز باشد، پول راحت تر وارد بازار 
بیشتری  جذابیت  هم  نوسان گیرها  برای  و  می شود 
دارد. خریدار و فروشنده دیگر استرس این را ندارند 
که قیمت فردا چقدر پایین تر یا بالاتر است. فروشنده 
به  هم  بازار  و  می کند  معامله  آسوده تری  خیال  با 

تعادل می رسد.
اقدامات  کارشناسان  از  برخی  رابطه  این  در  البته 
دولت را در بازار بورس مثبت ارزیابی می کنند به 
گفته رضا سبز علی پور؛ شرایط فعلی بورس بیشتر 
تحت تاثیر اتفاقات سیاسی است که سبب تغییر روند 
بازار سرمایه شده و نمی توان از تاثیر آن بر بازار و 

نوسانات ایجاد شده در این بازار غافل ماند.
ایجاد  باعث  که  عواملی  با  رویارویی  نحوه  به  او 
گفت:  و  کرد  اشاره  شود،  می  بازار  شدید  نوسانات 
سازمان بورس با استفاده از ابزارهای در اختیار خود 

در حال مدیریت نوسانات بازار است.
قبل  دولت  سیاست های  داد:  ادامه  سبزعلی پور 
نوسانات کاذب  ایجاد  بر  تاثیرگذار  مهم ترین مساله  
و  شرکت ها  عملکرد  افت  باعث  که  است  بازار  بر 
سهام  قیمت  بر  آن  تاثیر  و  شرکت ها  سودآوری 

شرکت ها شده است.
به گفته وی؛ جهت گیری های انجام شده در سیاست 
گذاری ها را مثبت ارزیابی کرد و گفت: فعالان بازار 
نباید در کوتاه مدت منتظر مشاهده نتیجه فعالیت و 

اقدامات دولت جدید باشند.
انقباضی بانک  بازار سرمایه سیاست  این کارشناس 
بازار  بر  تاثیرگذار  عامل  دیگر  عنوان  به  را  مرکزی 
بانک  برنامه های  افزود:بین  و  کرد  معرفی  سرمایه 
دارد،  وجود  تفاوت هایی  اقتصاد  وزارت  و  مرکزی 
اولویت بانک مرکزی، کنترل تورم با سیاست انقباضی 
شدید است که این امر به افزایش نرخ بهره در بازار 
به وضعیت فعلی، چشم انداز  با توجه  و  منجر شده 

روشنی در زمینه کاهش نرخ بهره دیده نمی شود.
وزیر  گذاری های  مقابل، سیاست  در  کرد:  تاکید  او 
بازگرداندن رونق  اقتصاد نشان دهنده تلاش ها برای 
به اقتصاد کشور است، این امر قدم مثبتی است که 

می توان آن را به فال نیک گرفت.
سبزعلی پور با بیان اینکه نمی توان منکر تأثیرپذیری 
بازار سهام از افزایش نرخ بهره شد، گفت: بازار مالی 
بازار شناور است و سرمایه گذار همیشه دنبال  یک 
کاهش ریسک و افزایش بازدهی است اما با مدیریت 
نوسانات  کاهش  زمینه  می توان  بهره،  نرخ  درست 

حاکم بر بازار را فراهم کرد.
کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: سازمان بورس هم 
با ابطال معاملات اوراق با نرخ بالا، اقدامات مثبتی در 
این رابطه انجام داده که این امر نشان از یک عظم 

جدید برای کمک به بازار سرمایه دارد.

بررسی ها نشان می دهد؛

خزان بورس بهار طلا

تا ۱۴۰۲ عملًا حدود  از ۱۳97  مهر: یک کارشناس خودرو گفت: 
شده  توزیع  خودرو  دلالان  بین  رانت  تومان  میلیارد  هزار   7۵۰
است. با این رانتی که توزیع شده می توانستیم چند کارخانه جدید 

خودروسازی راه اندازی کنیم.
عرضه خودرو  با  مخالفت  و  قرعه کشی  از حذف  بعد  سال ۱۴۰۱ 
در بورس، سامانه یکپارچه تأسیس شد، در نهایت نیز این سامانه 
حذف و قرعه کشی بازگشت؛ یعنی در دو سال ۵ تصمیم مختلف 

برای فروش خودرو گرفته شد!
رسول سلیمانی کارشناس صنعت خودرو درباره رانتی که طی این 
به  خودرو  فروش  برای  صحیح  شیوه  اتخاذ  عدم  دلیل  به  سال ها 
جیب دلالان رفته است، گفت: محاسبه رانتی که توزیع شده یک 
مقدار پیچیدگی دارد؛ اما اگر بخواهیم سرانگشتی حساب کنیم و 
برای هر خودرو متوسط اختلاف قیمت ۱۵۰ میلیون تومانی را در 
نظر بگیریم و سالانه یک میلیون خودرو هم عرضه شده بود عملًا 
سالانه ۱۵۰ هزار میلیارد تومان رانت از طریق فروش خودرو توزیع 

شده است.

نظر  در  را   ۱۴۰۲ تا   ۱۳97 سال  زمانی  بازه  اگر  حال  افزود:  وی 
شده  توزیع  رانت  تومان  میلیارد  هزار   7۵۰ حدود  عملًا  بگیریم 
است. با این رانتی که توزیع شده می توانستیم چند کارخانه جدید 

خودروسازی راه اندازی کنیم.

در  منابع  از  بخشی  که  می دادیم  اجازه  اگر  داد:  ادامه  سلیمانی 
این  که  کند  نظارت  وزارت صمت  و  گیرد  قرار  خودروساز  اختیار 
امروز  واقعاً  شود  خودروسازی  کیفی  و  کمی  توسعه  صرف  منابع 
نه تنها مسئله ای به نام قرعه کشی و دسترسی برای خرید خودرو 
نداشتیم بلکه خودروها به صورت اقساطی نیز فروخته می شدند یا 
عمومی  نقل  و  توسعه حمل  منابع صرف  این  از  بخشی  اگر  حتی 

می شد این حجم از تقاضا برای خرید خودرو شکل نمی گرفت.
وی تاکید کرد: نیاز اصلی امروز کشور نوسازی حمل و نقل است 
زیرا نه جاده های کشور امکان ورود این حجم از خودرو را دارد نه 
امکان تأمین سوخت این میزان خودرو وجود دارد و حتی آلودگی 

کلانشهرها نیز اجازه ورود این حجم از خودرو را نمی دهد.
سیاست  باید  حتماً  بنابراین  گفت:  خودرو  صنعت  کارشناس  این 
مربوط به توسعه حمل و نقل عمومی در اولویت های دولت باشد. 
تأمین  خودرو  فروش  رانت  محل  همین  از  می تواند  هم  آن  منابع 
شود. چه اصراری داریم حتماً یک رانتی توزیع کنیم و دلالان کد 

ملی بخرند و از این محل نفع ببرند.

توزیع چند هزار میلیاردی رانت بین دلالان خودرو

آگهی ابلاغ مفاد آرا صادره از هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مستقر در ثبت شرق

 اصفهان در اجرای ماده یک قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و بر حسب ماده قانون۳ مذکور ارا ذیل که از طرف این هیات مبنی بر تایید انتقال عادی و یا سهم 
مفروزی متقاضی صادر گردیده در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود تا شخص یا اشخاصی که 
به آرا مذکور اعتراض دارند از تاریخ اولین انتشار ظرف مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
نموده و در مهلت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض فرصت دارند نسبت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
صالحه و ارایه گواهی مبنی بر طرح دعوی اقدام نمایند و اقدامات ثبت موکول به ارایه حکم قطعی 
دادگاه خواهد بود و در صورت انقضا مهلت و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود .
۱- رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۲۰۲7۰۰89۵۴ مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱7 محسن کریمی بوزانی فرزند سیف 
اله بشماره شناسنامه 79۰ صادره از اصفهان بشماره ملی ۱۲9۱۵۳۵8۰۲ در ششدانگ یکباب خانه 
نیمه ساز به استثناء بهاء ثمنیه اعیانی احداثی بر روی قسمتی از قطعه زمین پلاک ۱۰۳9۳ واقع در 

بخش ۵ ثبت اصفهان به مساحت ۲۰۱/۱۴ متر مربع خریداری طی سند رسمی
شناسه آگهی: ۱797۱۵۴

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۳/۰7/۱۰
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۳/۰7/۲۵

مهدی صادقی وصفی
رییس منطقه ثبت اسناد و املاک شرق اصفهان

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۳۲۵۵ و ۱۴۰۳۶۰۳۰۶۰۱۲۰۰۳۲۵۶ هیات اول کلاسه - ۱۳۱ و ۱۳۰۱۴۰۲ موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کاشمر 

تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی
 ۱- معصومه ابراهیمی کسرینه به شناسنامه شماره 7 کد ملی ۰9۰۲۳۰۲۰۵۱ صادره فرزند محمدرضا در ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مساحت ۶7788۱ متر مربع پلاک ثبتی 8۰ اصلی واقع در خراسان رضوی بخش ۲ حوزه ثبت ملک کاشمر 

خریداری از آقای حسن زاده محمد سرحوضکی احدی از ورثه غلامرضا زاده محمد سرحوضکی
۲ - خانم معصومه ابراهیمی کسرینه به شناسنامه شماره 7 کدملی ۰9۰۲۳۰۲۰۵۱ صادره فرزند محمدرضا در ششدانگ یک 
قطعه باغ محصور به مساحت ۳۵. 9۰7۰ متر مربع، پلاک ثبتی ۱8 فرعی از 8۰ اصلی واقع در خراسان رضوی بخش ۲ حوزه 
ثبت ملک کاشمر خریداری از آقای علی سلمانی و مرضیه شفیعی احدی از ورثه محمد سلمانی محرز گردیده است. لذا به 
منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۰ / ۰7 / ۱۴۰۳ 

تاریخ انتشار نوبت دوم ۲۵ / ۰7 / ۱۴۰۳
احمد جهانگیر 
رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

م الف ۴۰۰

آگهی فقدان سند
وکالتنامه  ارائه  ضمن  میرشفیعی  سیدعبدالکریم  مالک  وکیل  اصغرنظری  آقای  اینکه  نظربه   
استشهادیه محلی مصدق شده  دوبرگ  و  شماره ۳8۶9۱مورخ۱۴۰۱/۱۲/۱۰دفترخانه88۶تهران 
سندمالکیت  است  شماره۲۶۵۱۲مورخ۱۴۰۳/۶/۲۰مدعی  شماره۱۰۲۳شهرتهران  دردفترخانه 
پلاک97فرعی  شماره  به  زمین  قطعه  یک  واعیان  عرصه  ششدانگ  از  مشاع  مترمربع  دویست 
از-۱7۱۵اصلی پلاک۱۵ اصلی مذکور به مساحت ۶۴۰مترمربع واقع درشهرقدس بخش۱۲تهران 
سیدعبدالکریم  آقای  چاپی8۱۰8۲۴ب9۰بنام  شماره  به  ۱۲7۵۶صفحه۲9۰دفتر9۵  ثبت  ذیل 
میرشفیعی ثبت وسندمالکیت فوق بعلت سهل انگاری مفقودگردیده است که وکیل مالک تقاضای 

صدور سند مالکیت المثنی نموده است.
نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می گردد تا چنانچه  لذا مراتب به استناد ماده ۱۲۰ آئین 
کسی مدعی انجام معامله نسبت به پلاک مذکور وبا وجود سندمالکیت نزد خود می باشد ازتاریخ 
انتشار این آگهی ظرف مدت ده روز اعتراض خود را کتبا به ضمیمه سندمعامله به این اداره تسلیم 
ورسید دریافت نماید در غیراینصورت پس از انقضای مدت ونرسیدن  واخواهی نسبت به صدور 

سندمالکیت المثنی طبق مقررات اقدام خواهدشد.
 احمدفخری سرپرست اداره ثبت اسنادواملاک قدس تهران ازطرف سیدعلی موسوی   م الف۴۴۴

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی شهرستان خرم آباد-سری ) ۳89( جمعی
نظر به دستور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی خرم آباد  مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در 
صورتی که هرکس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره 
ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست 
را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 

مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .تاریخ انتشار نوبت اول  : ) (       نوبت دوم: ) (    
 نام روزنامه   

۱ - تقاضای »آقای وحید کرمی« فرزند »میراکبر« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »8۳۰8.۱9« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱9۲« فرعی از 
»۲9« اصلی واقع در بخش »۵« خروجی از مالکیت مالک اولیه »میراکبر کرمی«

 ۲- تقاضای »آقای محمود کشوری« فرزند »حاجی مراد« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »۳۶۲۱.۰۳« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۲۵9« 
فرعی از »۳۰« اصلی واقع در بخش »۲«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمود کشوری«

۳- تقاضای »آقای براخاص حسینی« فرزند »رمضان« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »978۱.79« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۲9« فرعی 
از »۲۵« اصلی واقع در بخش »۴«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » خود متقاضی«

۴ - تقاضای »آقای حمیدرضا ایزدی« فرزند »موسی« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »۱9۴9.۱8« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۴۵۱« فرعی 
از »۴۵« اصلی واقع در بخش »۴«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »موسی ایزدی تجره«

۵ - تقاضای »آقای حمیدرضا ایزدی« فرزند »موسی« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »8789.۵۴« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۴۵۲« فرعی 
از »۴۵« اصلی واقع در بخش »۴«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »موسی ایزدی تجره«

۶- تقاضای »آقای شمس الدین عباسی« فرزند »علی ابدال« نسبت به »ششدانگ یکباب ساختمان گلخانه« بمساحت »۴۱۳۵.۴۰« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»۱۰۳۳« فرعی از »7« اصلی واقع در بخش »۲« خروجی از مالکیت مالک اولیه »نصیر قادری چگنی«

7 - تقاضای »آقای حمید فتحی پور« فرزند »محمدعلی« نسبت به »ششدانگ زمین مزروعی« بمساحت »۴۳۲۲.۴9« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۰۳« 
فرعی از »۲9« اصلی واقع در بخش »۴«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »شاه ولی فتحی پور«

8 - تقاضای »آقای محمد ابدالی« فرزند »مرتضی« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ«   بمساحت »۱۰۱۳.97« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۵۶98« فرعی 
از »۵« اصلی واقع در بخش »۴«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »رضا رشنو«

9 - تقاضای »خانم پری احمدی خرم« فرزند »بهرام« نسبت به »ششدانگ یکباب ساختمان دامداری«  بمساحت »۲۰۴7.۴۰« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره 
»۱۰۳۴« فرعی از »7« اصلی واقع در بخش »۲«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »نصیر قادری چگنی«

۱۰- تقاضای »آقای کامران کرمی پور« فرزند »کرم خدا« نسبت به »ششدانگ یکباب ساختمان« بمساحت »88.۲۰« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۵7۱۰« 
فرعی از »۵« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »قربان خاکی پور«   

شناسه آگهی: ۱8۰۶۵7۶
صیدآقا نجفوند دریکوندی
رییس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد

مفقودی 

واحد  اسلامی   آزاد  دانشگاه  ناپیوسته  کارشناسی   تحصیلی  مدرک  یکفقره 

ایلام رشته حسابداری به نام خانم زهره خسروی به کد ملی ۴۵۲۰۰۰۰۳۰۰ 

فرزند عبادالله مفقود گردیده که از درجه اعتبار ساقط است

انتظامی  شماره  به  پارس   پژو  سواری  خودروی  کارت  و  سبز  برگ 

773د98 ایران 79 به رنگ سفید به شماره موتور124k1336256 و 

قاسمی  فوزیه  به  متعلق   NAAN21VE8KH191514 شماره شاسی 

مدانی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط است

آخرین اخبار و تازه ترین تحلیل ها  را در سایت 
 جهان اقتصاد دنبال کنید
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  گلناز پرتوی مهر 
گروه انرژی

مدیرعامل شرکت توانیر از آمادگی لازم 
برای احداث نیروگاههای بادی در مرز دو 

کشور ایران و افغانستان خبر داد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از 
توانیر، مصطفی رجبی مشهدی با اشاره 
به اینکه تبادل برق بین ایران و افغانستان 
از سال ۱۳۸۱ آغاز شده و تاکنون ادامه 
به  ایران  برق  صادرات  گفت:  دارد، 

انتقال  خطوط  طریق  از  افغانستان 
ارتباطی و با اولویت ساعات غیر اوج 

مصرف برق در کشور انجام می شود.
وی بر اولویت تأمین برق برای داخل 
کشور تاکید کرد و افزود: با توجه به وجود 
تونل های بادی منحصر به فرد برای 
احداث نیروگاههای بادی در مرز دو 
کشور، دو طرف به توسعه همکاریها در 

بخش انرژی بادی، برنامه ریزی برای 
توسعه احداث خطوط انتقال ارتباطی با 
سرمایه گذاری شرکت های توانمند و 

فعال داخلی و خارجی علاقه دارند.
رجبی مشهدی تصریح کرد: در حال 
با  کشورمان  مطالبات  تمامی  حاضر 
افغانستان تسویه و صورتحساب های 
برق صادراتی به موقع پرداخت می شود.

آمادگی ایران برای توسعه همکاری ها با افغانستان در زمینه انرژی بادی

بین الملل

واردات نفت به چین کاهش یافت
واردات نفت به چین در پی حاشیه سود ضعیف پالایشگاه ها و ورود آنها به دوره تعمیر و 

نگهداری، در ماه میلادی گذشته کاهش یافت.
به گزارش ایسنا، بر اساس آمار گمرک چین که روز دوشنبه منتشر شد، واردات نفت به 
این کشور در سپتامبر، به ۴۵.۵ میلیون تن کاهش یافت. طبق محاسبات بلومبرگ، این 

رقم، ۷.۴ درصد کمتر از واردات اوت و معادل ۱۱.۱ میلیون بشکه در روز است.
حاشیه سود ضعیف و تعمیرات فصلی، بر دورنمای واردات به بزرگترین واردکننده جهان 
سایه افکنده است؛ آن هم درست در زمانی که تولیدکنندگان اوپک پلاس آماده می شوند 
تولید خود را در پایان سال، افزایش دهند. قیمت نفت برنت در ماه میلادی جاری، تحت 
تاثیر تنش های ژئوپلیتیکی در خاورمیانه، حدود هفت درصد افزایش یافته است اما ضعیف 

شدن تقاضای چین، رشد قیمت ها را محدود نگه داشته است.
بر اساس گزارش بلومبرگ، جیانان سان، تحلیلگر لندنی شرکت »انرژی اسپکتس«، با 
اشاره به افزایش تولید یک ابرپالایشگاه جدید و خرید نفت برای ذخایر استراتژیک، گفت: 
پیش بینی می شود واردات نفت خام به چین در طول سه ماهه چهارم، حدود ۱۱ میلیون 
بشکه در روز باشد.در نظرسنجی بلومبرگ در ماه گذشته، پیش بینی شد تقاضای چین 
برای نفت در سال آینده، بیش از ۳۰۰ هزار بشکه در روز رشد نمی کند. این کشور در دو 
دهه گذشته، پیشران رشد تقاضای جهانی برای نفت بوده است اما اکنون، با افزایش 

استفاده از خودروهای برقی و کامیون های گازسوز، نفت کمتری نیاز دارد.

مذاکرات کشورهای اروپایی درباره واردات 
گاز روسیه

وزیران انرژی اتحادیه اروپا برای گفت و گو درباره واردات گاز طبیعی از روسیه در شرایطی 
که جنگ اوکراین برای سومین زمستان ادامه دارد، دیدار می کنند.

به گزارش ایسنا، در نشست روز سه شنبه در لوکزامبورگ، وزیران ۲۷ کشور عضو اتحادیه 
اروپا درباره آمادگی منطقه برای زمستان بحث خواهند کرد، زیرا قرارداد کلیدی ترانزیت 
گاز بین مسکو و کی یف، در ۳۱ دسامبر منقضی می شود. نیاز اتحادیه اروپا به حفظ امنیت 
انرژی، این بلوک را واداشته به دنبال قراردادهای جدید خرید گاز باشد و این امر، قیمت 
انرژی را بالا برده و شبکه این منطقه را تحت فشار قرار داده است.اروپا مجبور است با 
کاهش مصرف گاز و ایجاد سریعتر ظرفیت های تجدیدپذیر، به تلاش های خود برای 
فاصله گرفتن از سوخت های فسیلی روسیه ادامه دهد. خط لوله اوکراین، یکی از دو مسیر 
باقی مانده برای واردات گاز روسیه به اروپا است، اما محموله های گاز طبیعی مایع 
)ال ان جی( همچنان به وفور به سواحل اروپا می رسند.مذاکرات برای یافتن جایگزینی 
برای گاز ترانزیتی روسیه ادامه دارد، اما به نظر نمی رسد در فاصله کمتر از سه ماه زمان 
باقی مانده به پایان قرارداد ترانزیت گاز میان روسیه و اوکراین، توافقی در کار باشد. کی یف 
و مسکو اعلام کرده اند که مایل به یافتن راه حلی هستند که می تواند شامل مشارکت 
جمهوری آذربایجان باشد.به گفته منابع آگاه، تصمیم نهایی ممکن است در آخرین لحظه 
یا حتی در آغاز سال میلادی آینده گرفته شود.اسلواکی که همراه با اتریش، مشتری اصلی 
گاز روسیه است، مایل است به استفاده از این مسیر ادامه دهد. یکی از گزینه های مورد 
بحث، روی آوردن به جمهوری آذربایجان به جای روسیه است، اما جزئیات چنین طرحی 
همچنان نامعلوم است. با ظرفیت مازاد عرضه محدودی که آذربایجان دارد، صادرات گاز 
باکو به اروپا، مستلزم سواپ با روسیه است که چنین توافقی را از نظر سیاسی بحث برانگیز 

می کند.

 ایـران به عنوان یکی از کشـورهای غنی از منابع طبیعی، نه تنها 
دارای ذخایـر بـزرگ نفـت و گاز اسـت، بلکـه از پتانسیل هـای 
عظیـمی در حوزه انرژی های تجدیدپذیر نیز برخوردار اسـت. در 
سـال های اخیر، با افزایش آگاهی جهانی نسـبت به اثرات منفی 
اسـتفاده از سوخت های فسیلی و تغییرات اقلیمی، توجه به منابع 
انـرژی تجدیدپذیر در ایران نیز افزایش یافته اسـت. با این حال، 
ظرفیت هـای بالفعـل و بالقـوه ایـران در این زمینـه تفاوت های 
چشـمگیری دارنـد و برهمین مبنا وزیر نیرو وعده ۵ سـال بعد را 

برای افزایش ظرفیت تولید تجدیدپذیرها می دهد.
وزیـر نیرو برای توسـعه ظرفیـت تولید انرژی هـای تجدیدپذیر 
گفت: باتوجه به سیاسـت های حمایتی که وزارت نیرو در دسـتور 
کار قـرار داده اسـت بنا داریم با کمک بخش خصـوصی و مردم 
ظرفیـت تولیـد انرژی هـای تجدیدپذیر را تا ۵ سـال آینده به ۵۰ 

هزار مگاوات برسانیم.
عـلی آبادی با اشـاره به اهمیت بهـره وری انرژی و نقـش آن در 
حفظ سـرمایه های مـلی اظهار کرد: صیانت از انـرژی و پرهیز از 
اسـراف دو اصل مهمی اسـت که همه ما بایـد آن متعهد باشیم 
و تـلاش کنیم بـا افزایش بهره وری انرژی و حفظ سـرمایه های 

ملی از هرگونه اتلاف انرژی در این حوزه جلوگیری کنیم.
وی بـا بیـان ینکـه ایران رتبـه دوم ذخایـر گازی و رتبـه چهارم 
ذخایـر نفتی دنیـا را دارد، گفت: در ایران روزانـه ۱۱۰ میلیون لیتر 
گازوئیـل، ۱۲۰ میلیون لیتر بنزیـن، ۷۳۰ میلیون متر مکعب گاز 
طبیـعی و ۵۵ میلیـون لیتـر مازوت تولید می شـود کـه همه این 
ارقـام اثبات می کند ظرفیت تولید انرژی در ایران بسیار بالاسـت 

و از این نظر شرایط خوبی داریم.
طبـق آمارهـای منتشـر شـده تـا سـال ۲۰۲۳، ظرفیـت تولید 
انرژی هـای تجدیدپذیـر در ایران به حدود هـزار مگاوات رسیده 

اسـت. این ظرفیت از طریـق پروژه های مختلـف در حوزه های 
انـرژی خورشیـدی، بـادی، زمین گرمـایی، زیسـت توده و آبی 
کوچـک تأمیـن می شـود. انـرژی خورشیـدی و بـادی بخش 

بزرگی از این تولید را تشکیل می دهند.
در همیـن زمینـه محمـد امـامی، کارشـناس حـوزه انـرژی، در 
گفت وگـو باخبرنـگار »جهـان اقتصـاد«، اظهـار کرد: بـا وجود 
این کـه ایـران از نظـر پتانسیل طبیعی بـرای تولیـد انرژی های 
تجدیدپذیر در سـطح جهـانی جایگاه بـالایی دارد، سـهم فعلی 
انرژی هـای تجدیدپذیر در تولید برق کشـور کمتـر از ۱ درصد از 
کل برق تولیدی اسـت. این در حالی اسـت که بیش از ۹۰ درصد 
تولیـد بـرق ایـران از طریق نیروگاه هـای حرارتی و با اسـتفاده از 
سـوخت های فسیـلی، به ویـژه گاز طبیعی، تأمین می شـود. این 
وابسـتگی شـدید به منابع فسیـلی، نه تنها از نظـر اقتصادی به 
دلیل نوسـانات قیمت جهانی انرژی چالش برانگیز اسـت، بلکه 
بـه لحـاظ زیسـت محیطی نیز منجر بـه افزایش آلـودگی هوا و 

انتشار گازهای گلخانه ای می شود.
وی تصریح کرد: مطالعات نشـان می دهد که کشـور دارای یکی 
از بزرگ تریـن ظرفیت های توسـعه انرژی هـای تجدیدپذیر در 

منطقـه خاورمیانـه و جهان اسـت. دو منبع اصلی که بیشـترین 
ظرفیـت بالقـوه را دارنـد عبارتنـد از انـرژی خورشیـدی و بادی. 
به عنـوان مثال، ایـران به دلیـل دارا بودن تعداد زیـادی روزهای 
آفتـابی در سـال )به ویـژه در مناطق مرکزی و جنوبی کشـور(، از 
پتانسیـل عظیـمی برای توسـعه انـرژی خورشیدی برخـوردار 
اسـت. بـر اسـاس تخمین هـا، ظرفیـت نصـب شـده انـرژی 

خورشیدی در ایران می تواند به ۶۰ هزار مگاوات برسد.
وی عنـوان کـرد: در حـوزه انـرژی بـادی، ایـران نیـز دارای 
ظرفیت های بالقوه بسیاری اسـت. مناطق شـمال غربی، شمال 
شرقی و همچنین سواحل جنوبی ایران از جمله مناطقی هستند 
کـه بادهای مناسـب برای تولیـد انرژی بـادی دارنـد. برآوردها 
نشـان می دهند کـه ظرفیت تولید انـرژی بادی ایـران می تواند 

تا ۲۰ هزار مگاوات افزایش یابد.
وی گفـت: بـا وجـود پتانسیل های عظیـم، توسـعه انرژی های 
تجدیدپذیـر در ایران با چالش های متعددی مواجه اسـت. یکی 
از اصلی تریـن ایـن چالش هـا، سـرمایه گذاری نـاکافی در ایـن 
بخـش اسـت. به دلیـل هزینه هـای بـالای اولیه بـرای نصب و 
راه انـدازی نیروگاه هـای تجدیدپذیر و همچنین نبود تسـهیلات 

مالی مناسـب، بسیاری از سـرمایه گذاران داخلی و خارجی از ورود 
به این حوزه خودداری می کنند.

وی بـا اشـاتره بـه اینکه چالش دیگـر قیمت گـذاری پایین برق 
در ایران اسـت، گفت:  یارانه های سـنگینی که دولت برای تولید 
برق از سـوخت های فسیـلی ارائه می دهد، باعث شـده تا قیمت 
بـرق در ایران به طور مصنوعی پایین بماند. این موضوع توسـعه 

انرژی های تجدیدپذیر را از نظر اقتصادی غیررقابتی می کند.
امـامی با اشـاره به اینکـه با وجود چالش هـا، فرصت های زیادی 
برای توسـعه انرژی های تجدیدپذیر در ایـران وجود دارد، گفت:  
یـکی از این فرصت ها، همکاری های بین المللی اسـت. با توجه 
بـه تحولات جهـانی در زمینـه تغییرات اقلیـمی و افزایش تقاضا 
برای کاهش انتشـار گازهای گلخانه ای، ایران می تواند از طریق 
همـکاری با سـازمان ها و کشـورهای دیگـر، فناوری ها و منابع 

مالی لازم برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر را جذب کند.
وی ادامـه داد: فرصت دیگر اصلاح سـاختار قیمت گذاری انرژی 
اسـت. اگـر دولت ایـران اقدام بـه اصلاح تدریجی قیمـت برق و 
کاهـش یارانه های سـوخت های فسیلی کند، می توان شـرایط 
را بـرای رقابتی تر شـدن انرژی های تجدیدپذیر فراهم کرد. این 
اقـدام نه تنها به توسـعه انرژی هـای تجدیدپذیر کمک می کند، 
بلکـه باعـث کاهش مصـرف سـوخت های فسیـلی و کاهش 

آلودگی هوا نیز می شود.
وی اظهـار کـرد: ایـران بـا وجـود برخـورداری از منابـع عظیـم 
انرژی هـای تجدیدپذیر، هنوز در مرحله اولیه توسـعه این منابع 
قـرار دارد. توسـعه ایـن بخـش نیازمند سـرمایه گذاری بیشـتر، 
سیاسـت های حمایتی کارآمدتر و اصلاحات ساختاری در بخش 
انـرژی اسـت. بـا توجـه بـه پتانسیـل بـالای ایـران در حـوزه 
انرژی هـای خورشیـدی و بادی، این کشـور می تواند در آینده به 
یـکی از تولیدکنندگان بـزرگ انرژی های تجدیدپذیر در منطقه 
تبدیـل شـود. در نهایت، این امر نه تنها به کاهش وابسـتگی به 
منابـع فسیلی و کاهـش آلودگی زیسـت محیطی منجر خواهد 
شـد، بلکـه می توانـد در بلندمـدت امنیـت انـرژی کشـور را نیز 

تضمین کند.

»جهان اقتصاد« بررسی کرد؛

چالش ها و فرصت های تولید تجدیدپذیرها

   اداره کل فرودگاه های استان فارس 

 آگهی فراخوان عمومی
 شناسایی متقاضیان استفاده از جایگاه تشریفات اختصاصی )CIP( فرودگاه بین المللی شیراز
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تضمین شرکت در فراخوان به مبلغ 24.000.000.000 ریال در قالب ضمانتنامه معتبر بانکی )با اعتبار حداقل سه ماه و قابل تمدید برای سه ماه دیگر( و یا سپرده نقدی می باشد. )شماره 

حساب و شناسه جهت واریزسپرده نقدی میبایست از اداره امور مالی فرودگاه گرفته شود(

مهلت تکمیل و تسلیم اسناد تا پایان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1403/08/15 به دبیرخانه فرودگاه بین المللی شیراز می باشد که کلیه پاکت های فراخوان )شامل پاکت ضمانتنامه 

، پاکت رزومه و پاکت فرم تکمیل شده پیشنهاد قیمت و آنالیز درآمد- هزینه( می بایست بطور جداگانه مهر و موم و در یک پاکت اصلی دیگر مهر و موم شده به فرودگاه ارائه گردد. 

لازم به ذکر است ارزیابی و شناسائی متقاضی واجد شرایط با توجه به معیارهای مندرج در اسناد فراخوان انجام خواهد گردید و شرکت در فراخوان هیچ گونه حق و حقوقی برای 

متقاضی ایجاد نخواهد نمود

مشخصات محلهای قابل واگذاری، از طریق فرودگاه و سایت مربوطه، به آدرس ذیل، قابل دسترسی خواهد بود.

                  www.airport.ir:آدرس سایت شرکت فرودگاهها و ناوبری هوایی ایران

www.shiraz.airport.ir :آدرس سایت فرودگاه بین المللی شیراز

شناسه آگهی: 1807606

روابط عمومی شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد

1- نوع مناقصه : یک مرحله ای  -  مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه(
 2- نوع فراخوان : عمومی .

3 – نام ونشانی مناقصه گذار : شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد )SGPC( به آدرس : مشهد، 
خیابان آبکوه، نبش دانشسرای شمالی، شماره 255، شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد– دبیرخانه 

کمیسیون مناقصات. 
راه های ارتباطی: 

تلفن مسوول کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی:  051-37288016
تلفن دبیر کمیسیون مناقصات:  051-37285045 

تلفن دبیرخانه کمیته فنی بازرگانی: 051-37298055
تلفن دبیرخانه کمیسیون مناقصات:  051-37285024

نمابردبیرخانه کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی :  051-37285024
Tender@Nigc-Khangiran.ir  : آدرس پست الکترونیک

4- نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: تضمین های اعلام شده در آیین نامه تضمین برای 
معاملات دولتی به مبلغ 1.400.000.000ریال ) یک میلیارد و چهارصد میلیون ریال ( . 

 5- نحوه و مهلت دریافت اسناد : متقاضیان می توانند تا ساعت 18:59 مورخ 1403/08/03 ، نسبت 
آدرس به  ستاد(  )سامانه  دولت  الکترونیکی  تدارکات  سامانه  طریق  از  مناقصه  اسناد  دریافت   به 

 www.setadiran.ir  و با شماره فراخوان 2003092134000089 در سامانه اقدام نمایند. لازم به ذکر 
است تمامی مراحل برگزاری مناقصه از طریق سامانه مذکور انجام خواهد شد.

6- آخرین مهلت ارسال پاکت های پیشنهاد : متقاضیان بعد از دریافت اسناد مناقصه از سامانه مذکور 
می بایست حداکثر تا ساعت  18:59  مورخ 1403/08/17  ، اسناد مناقصه تکمیل شده را به همراه 

مدارك مورد نیاز در سامانه بارگزاری و ثبت نمایند. 
7- محل و زمان گشایش پیشنهادات : پاکتهای مالی شرکت های واجد شرایط در ساعت 10 مورخ 
1403/09/07، در محل اتاق کنفرانس اداره مشهد )دفتر آبکوه( به آدرس مشهد، خیابان آبکوه، نبش 
آبکوه 7 )دانشسرای شمالی( ، شماره 255، شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد، با حداقل  سه 

پیشنهاد تایید شده گشایش خواهد یافت.
ضمناً با توجه به این که مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( می باشد، لذا لازم است مناقصه 
گران علاوه بر تکمیل و بارگزاری اسناد ارزیابی کیفی و مستندات مربوطه نسبت به بارگذاری همزمان 

پاکات )الف( ، )ب( و )ج( نیز در سامانه اقدام نمایند.

مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه(

 مناقصه شماره 0210528 خرید دو عدد شیر کشویی 14 اینچ کلاس 600  ساخت )تولید( داخل کشور

شناسه آگهی: 1805488

 

شرکت ملی گاز ایران 
 ) خانگیران ( شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد

  ) سهامی خاص (
 

ت دوم 
نوب

شرکت فرودگاهها و ناوبری 
هوایی ایران

شهرداری آشتیان در نظر دارد به استناد مجوز های شماره 513 و 517 مورخ 1402/12/22 
تانکر  دستگاه  سه   ، اسقاطی  الات  آهن  فروش  به  نسبت  شهر  اسلامی  محترم  شورای 
فرسوده ، لاستیک فرسوده و ضایعات پلاستیکی  از طریق مزایده کتبی و از طریق سامانه 
نمایــد. متقاضیان می تـــوانند جهت  اقدام  به شرح ذیل  الکترونیکی دولت  تدارکات 
تدارکات  سامانه  به   1403/07/  24 مــورخ  شنبه   سه  روز  از  مزایــده  اسناد  دریافت 
الکترونیکی دولت  مراجعه و تا ساعت 14/30 بعـدازظهر روز دو شنبه مورخ  1403/07/30 
اسناد مربوطه را دریافت و تا ساعت 14/30 روز پنج  شنبه مورخ 1403/08/10 مهلت دارند 

پیشنهاد قیمت خود را ارائه نمایند.
شرایط : 

جدول  با  مطابق  را  مذکور  موارد  از  کدام  هر  بابت  سپرده  مبلغ  بایست  می  1.متقاضیان 
ذکرشده در فرم پیشنهاد قیمت به حساب سپرده شهرداری به شماره 0105602932007 
نزد بانک ملی شعبه آشتیان واریز و یک نسخه از فیش مربوطه را ضمیمه پیشنهاد خود 

نمایند.
2.کلیه متقاضیان شرکت در مزایده می بایستی جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 2/000/000 
را  از فیش  واریز و یک نسخه  به حساب  سیبا 0105602930000 شهرداری آشتیان  ریال 

ضمیمه پیشنهاد خود نمایند .
3.کمیسیون معاملات شهرداری روز پنج  شنبه مورخ 1403/08/10 راس ساعت 15 عصر 

تشکیل و به پیشنهادات واصله رسیدگی خواهد شد.
4.10% مالیات بر ارزش افزوده نیز به پیشنهاد قیمت ارائه شده نیز افزوده می گردد . 

5.به استناد تبصره ذیل بند 5 از ماده 5 آیین نامه مالی شهرداریها متقاضیان می بایستی 
از تاریخ انتشار آگهی حداکثر تا مدت 10 روز پیشنهادات خود را از طریق سامانه مذکور 

ارائه نمایند .
6.شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز می باشد 

استناد مجوز شماره 220 مورخ 1403/05/24  شورای  به  نظر دارد  شهرداری آشتیان در 
محترم اسلامی شهر نسبت به فروش 2 قطعه زمین مسکونی تحت پلاك های ثبتی 1549 
از طریق  از حوزه علمیه خواهران  بالاتر  باقرآباد  از 1264 اصلی  واقع در  و 1550  فرعی 
مزایده و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به شرح ذیل اقدام نمایــد. متقاضیان 
می تـــوانند جهت دریافت اسناد مزایــده از روز سه شنبه مــورخ 24 /1403/07 به 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  مراجعه و تا ساعت 19 بعدازظهر روز پنچ شنبه مورخ  
1403/07/26 اسناد مربوطه را دریافت و تا ساعت 14/30 روز  یکشنبه مورخ 1403/08/06 

مهلت دارند پیشنهاد قیمت خود را ارائه نمایند.
شرایط : 

1.متقاضیان می بایس ت مبلغ 800/000/000 ریال سپرده بابت هر قطعه زمین را به حساب 
یک  و  واریز  آشتیان  شعبه  ملی  بانک  نزد   0105602932007 شماره  به  شهرداری  سپرده 

نسخه از فیش مربوطه را ضمیمه پیشنهاد خود نمایند.
2.کلیه متقاضیان شرکت در مزایده می بایستی جهت خرید اسناد مزایده مبلغ 2/000/000 
را  از فیش  واریز و یک نسخه  به حساب  سیبا 0105602930000 شهرداری آشتیان  ریال 

ضمیمه پیشنهاد خود نمایند .
عصر   15 ساعت  راس   1403/08/06 مورخ  یکشنبه  روز   شهرداری  معاملات  3.کمیسیون 

تشکیل و به پیشنهادات واصله رسیدگی خواهد شد.
4.به استناد تبصره ذیل بند 5 از ماده 5 آیین نامه مالی شهرداریها متقاضیان می بایستی 
از تاریخ انتشار آگهی حداکثر تا مدت 10 روز پیشنهادات خود را از طریق سامانه مذکور 

ارائه نمایند .
5.شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مجاز می باشد .           

تجدید آگهی مزایده عمومی  تجدید آگهی مزایده عمومی 

شهـردار ی آشتیان شهـردار ی آشتیان

ت اول
نوب

ت اول
نوب

موضوع مزایده : فروش 6 پلاك از املاك شهرداری آمل به شرح ذیل:
پلاك  ثبتی  مشخصات   - مربع  متر   259  .45 مساحت  به  1-1زمین 
از  ثبتی 1136 فرعی از 13 اصلی مفروض و مجزا شده از 24 فرعی 
بخش 9 حوزه ثبت ملک آمل به آدرس بلوار ولایت ولایت 23 نرخ 
در  تضمین شرکت  مبلغ   - 28.539.500.000ریال   : کارشناسی  پایه 

مزایده : 1.427.000.000ریال 
مشخصات   - مربع  73.55متر  مساحت  به  آپارتمانی  واحد  2-1یک 
از  از 48 اصلی  با پلاك ثبتی 539 فرعی  : طبقه ششم غربی  ثبتی 
با  پارکینگ  و  محمودآباد  ثبتی   10 بخش   26 قطعه  از  فرعی   1512
پلاك ثبتی 3828 فرعی از 13 اصلی به آدرس شهرستان محمودآباد 
خیابان آزادی کوچه دریای 18 شمیم 1 پلاك 36 برج سفید - نرخ 
در  شرکت  تضمین  مبلغ   - ریال   51.485.000.000 کارشناسی  پایه 

مزایده : 2.575.000.000ریال . 
3-1یک واحد تجاری به مساحت 36.71 متر مربع - مشخصات ثبتی 
پلاك ثبتی 4751 فرعی از 5 اصلی مفروض و مجزی شده از 2454 
فرعی بخش 9 ثبت آمل به آدرس : ولایت 16 داخل شهرك مسکونی 
تضمین  مبلغ   - 8.200.000.000ریال   : کارشناسی  پایه  نرخ   - آفتاب 

شرکت در مزایده : 410.000.000ریال 
پلاك  ثبتی  مشخصات   - مربع  289.75متر  مساحت  به  4-1زمین 
امیر 28  بین  منفرد  بیلوار  آدرس  به  اصلی   14 از  فرعی  ثبتی 383 
تضمین  مبلغ   - 40.600.000.000ریال   : کارشناسی  پایه  نرخ   -  30 و 

شرکت در مزایده : 2.030.000.000 ریال 
مربع  متر   305  .  93 و   275  .24 مساحت  به  زمین  قطعه  6-1-دو 
با   3 و   2 تفکیکی  قطعات  از  ثبتی  - مشخصات  تجمیعی  به صورت 
و 2826  فرعی 2513  از  همگی  فرعی  و 2854  ثبتی 2853  پلاك 
محدوده   20 ولایت  آدرس  به  آمل  ثبتی   9 بخش  اصلی   5 از  فرعی 
 : پلاك  دو  تجمیعی  کارشناسی  پایه  نرخ   - نور  پیام  دانشگاه  غربی 
 2.170.000  : مزایده  در  تضمین شرکت  مبلغ   - 43.400.000.000ریال 

ریال 
پلاکها  از  تعداد  هر  برای  پیشنهاد  ارائه  در  کنندگان  : شرکت  تذکر 

مجاز و مختار به شرط تهیه اسناد و تامین تضمین مربوطه می 
باشند. 2- نوع تضمین شرکت در مزایده ضمانت نامه بانکی در وجه 
نزد  بحساب شماره 0115786246005  نقد  یا وجه  و  آمل  شهرداری 
اسناد  دریافت  محل  و  مهلت   -3  - آمل  شهرداری  بنام  ملی  بانک 
مزایده از تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم بمدت 5 روز - سامانه تدرکات 
 : سامانه  در  اسناد  بارگزاری  زمان  و  تاریخ   4-  - دولت  الکترونیک 
ساعت 19:00 عصر روز یکشنبه مورخه 1403.8.20- تاریخ کمیسیون 
: ساعت 30 / 14 روز دوشنبه مورخه 1403.8.21- 5- سایر جزئیات 
و اطلاعات در اسناد مزایده قید شده است. 6 - برای اطلاعات بیشتر 
به سامانه تدرکات الکترونیک دولت و سایت شهرداری آمل به آدرس

WWW.amol.ir 
 رجوع گردد. نمابر 44259497-011 تلفن 011-44229001 

مظاهر کریمی مدیریت امور مالی و ذیحسابی 
مهندس علی داوودی شهردار آمل 

مزایده
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معاون استاندار تهران؛ 
استفاده از ظرفیت های استانی و حتی کشوری 

در جهت ارتقاء سرانه آموزشی شهرستان
 

فریده ناصریان-خبرنگار جهان اقتصاد
سید عباس جوهری در نشسـت شـورای آموزش و پرورش شهرسـتان های اسـتان 
تهـران مشـترک بـا شهرسـتان قدس کـه در سـالن اجتماعات شـهید فخـری زاده 
فرمانـداری برگـزار شـد، بیان کرد: در طول ۳ سـال گذشـته به منظور ارتقاء سـرانه 
آموزشی اسـتان گام های موثری برداشـته شـده کـه در این حوزه قـدردان اداره کل 

نوسازی، اداره کل آموزش و پرورش، خیرین و دیگر عوامل هستیم.
وی با بیان اینکه سـرانه آموزشی شهرسـتان قدس سـرانه مناسـبی نیسـت، افزود: 
در راسـتای رفع کمبود سرانه آموزشی در شهرسـتان نیازمند استفاده از ظرفیت های 
اسـتانی و حتی کشـوری هسـتیم، نقش شـورای آموزش و پرورش نیـز در این حوزه 

بسیار مهم است.
معـاون سیـاسی و اجتمـاعی اسـتانداری ادامـه داد: موضـوع ارتقاء سـرانه آموزشی 
شهرسـتان بایسـتی اولویـت اول شـورای آمـوزش و پـرورش باشـد تـا بـه صورت 

مستمر رصد، پیگیری و به نتیجه ختم شود.
ایـن مقـام مسـئول ضمـن تاکید بـر آسیب شـناسی موضوعـات مختلـف مرتبط به 
حـوزه آمـوزش و پـرورش، گفـت: موضوع مولدسـازی را در دسـتور کار قـرار دهید، 
از ظرفیـت اوقـاف نیز بـه صورت ویژه در این حوزه اسـتفاده گردد تا بتـوان گام های 

موثری در این حوزه برداشته شود.
جوهـری عنـوان کـرد: یـکی از پیشـنهادات مطرح شـده، حضور فعـال مدیران کل 
ادارات مختلـف و ارائـه گـزارش در نمـاز جماعت مدارس اسـت که بایسـتی اجرای 
آن جـدی گرفتـه شـود زیـرا دانش آمـوزان می توانند در جهـت آگاه سـازی و تبیین 

خدمات ارائه شده به مردم فعالیت نمایند.
معـاون سیـاسی و اجتماعی اسـتانداری تهران در رابطه با اینکـه حضور مدیران کل 
در نمـاز جماعت مدارس یکی از شـاخصه های جشـنواره شـهید رجـایی خواهد بود، 
گفـت: در جلسـات آتی بـه نماینـدگی از تعـدادی دانش آموز و فرهیختـگان دعوت 

شود تا از نظرات این قشر از جامعه در جهت پیشبرد امور بهره مند شویم.

بر اسـاس ارزيابي هاي سـتاد اقامه نماز استان:
 شـوراي اقامه نماز نيروگاه شهيدسـليمي 
نکا حائز عنوان “ شايسـته تقدير ويژه “ شـد

  عملکـرد سـال گذشـته شـورای اقامـه نماز نیـروگاه شهیدسـلیمی نـکا در ارزیابی 
های سـتاد اقامه نماز اسـتان مازندران با کسـب امتیاز عالی حائز عنوان “ شایسـته 

تقدیر ویژه “ شناخته شد.
  در دهمیـن اجلاسـیه سراسـری نماز اسـتان مازندران که با حضور آیـت ا... محمدی 
لائینـی نماینـده ولـی فقیه در اسـتان مازنـدران، سید احمـد زرهانی قائم مقام سـتاد 
اقامه نماز کشـور، یوسـف نوری اسـتاندار و مسـئولان ارشد اسـتان در دانشگاه علوم 

پزشکی برگزار شد، از سازمانهای پیشرو در امر نماز تجلیل بعمل آمد.
 در ایـن اجلاسـیه یوسـف نـوری اسـتاندار مازندران با اعطاء لوح سـپاس “ شایسـته 
تقدیـر ویـژه “ بـه نورالـه ادبی فیروزجـائی مدیرعامل نیروگاه شـهید سـلیمی نکا از 
تلاشـها و اهتمـام وی، اعضـای شـورای اقامه نمـاز و کارکنان نیـروگاه نکا در جهت 
اجـرای برنامه های ابلاغی سـتاد اقامه نماز براسـاس شـیوه نامه نظـام جامع ارزیابی 
سـامانه سـجاده و تفاهمنامه سـال ۱۴۰۲ سـتاد اقامه نماز کشـور و اسـتان تقدیر و 

تشکر نمود.

نشسـت دبیر شورای فرهنگ عمومی 
خوزسـتان با رییس و اعضای شورای 

فرهنگ عمومی مسجدسـلیمان 
مجیـد منـادی مدیـرکل فرهنگ و ارشـاد اسـلامی و دبیر شـورای فرهنگ عمومی 
خوزسـتان در سـفر به شهرسـتان مسجدسـلیمان با حجت الاسـلام والمسلمین سید 

احمدی امام جمعه و مهندس مولایی فرماندار این شهرستان دیدار کرد.
در ایـن نشسـت کـه بـا حضـور فرمانده سـپاه شهرسـتان، شـهردار، رییس شـورا و 
جمـعی دیگر از مسـئولان فرهنگی شهرسـتان مسجدسـلیمان برگزار شـد ظرفیت 

های فرهنگی شهرستان مورد بحث و گفتگو قرار گرفت.
برگزاری با شـکوه مناسـبت های ۲۸ مهر سـالگرد شـهادت شـهید بهنام محمدی 
و ۳۰ مهـر روز بمبـاران خونیـن مسجدسـلیمان به دسـت رژیم بعث عـراق از جمله 

مطالب این جلسه بود.
رییـس اداره شهرسـتان مسجدسـلیمان و رییس حوزه مدیریـت اداره کل نیز در این 

نشست حضور داشتند.

پیگیری ها برای محرز شدن علل حادثه 
معدن معدنجو با جدیت ادامه دارد

 اسـتاندار خراسـان جنوبی گفت: پیگیری ها برای محرز شـدن علـل حادثه معدنجو 
و مسببین این اتفاق با جدیت ادامه دارد.

بـه گـزارش خبرگـزاری مهـر، جـواد قناعـت صبـح سـه شـنبه در جریان دیـدار با 
خانـواده مرحـوم آخونـدی از جان باختگان حادثه معدن طبـس در فردوس، دلجویی 

از بازماندگان این واقعه تلخ را تکلیف همه حوزه ها عنوان کرد.
وی بـا اشـاره بـه اقدامـات صـورت گرفته بعـد از وقوع ایـن حادثه، از حضـور تولیت 
آسـتان قـدس رضوی به عنـوان نماینده مقام معظـم رهبری در جمـع خانواده های 
متوفیـان گفـت و اظهـار داشـت: همه پـای کارند و انحـای مختلف ابـراز همدردی 

می کنند تا سنگینی این غم بزرگ برای خانواده ها کمتر شود.
اسـتاندار خراسـان جنـوبی ادامـه داد: بعـد از وقوع حادثـه، گروهی از کارشناسـان با 
هماهنـگی وزارتخانه هـای صنعـت، معدن و تجـارت و تعاون، کار و رفـاه اجتماعی، 
مجلـس شـورای اسـلامی و قـوه قضائیه بـا حضور در اسـتان، به بـررسی علل وقوع 
حادثـه پرداختند.قناعت متذکر شـد: بر اسـاس نتایج اولیه تحقیقات، قصور مشـهود 
اسـت و کوتاهی هـایی در زمینـه تأمیـن ایمـنی معـدن صـورت گرفته کـه در حال 
بـررسی می باشـد و طبـق اعـلام قـوه قضائیه بـه زودی نتایـج نهایی اطلاع رسـانی 

خواهد شد.

ایران

مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان  در دیدار با سرهنگ غفوری 
معاون اجتماعی نیروی انتظامی استان کرمان گفت: هفته نیروی انتظامی فرصتی 
مغتنم برای ارج نهادن به فداکاری ها و ایثارگری هایی نیروهای خدوم و جان برکف 

نیروی انتظامی و حافظان امنیت و آرامش کشور است.
به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان ، مهندس 
سلیمانی در دیدار با سرهنگ غفوری با تبریک هفته نیروی انتظامی گفت:  وظیفه خود 
می دانیم از مجاهدت های فراجا و نیروهای تحت امر در انجام مأموریت ها تقدیر و 

تشکر کنیم.
وی  افزود: نیروی انتظامی یکی از ستون های استوار ایجاد امنیت فردی، اجتماعی، 
اخلاقی، روحی و روانی در جامعه و کشور است ، این مهم مرهون رشادت ها و تلاش های 
فرماندهان و پرسنل خدوم این نیرو است که با استفاده از همه ظرفیت ها از کیان کشور 

و مردم عزیزمان حراست می نمایند .
در ادامه  از سرهنگ غفوری معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی گفت: معاونت 
اجتماعی استان با بهره گیری از مشاورین متخصص و دارای تحصیلات عالی, در مرکز 
مشاوره  استان و در واحد های مشاوره و مددکاری  کلانتری های سراسر استان توانسته 

نقش مهمی در صلح و سازش پرونده های ارجاعی این مراکز و دوایر ایفا کند.
وی همچنین گفت: آموزش مهارت های زندگی به جوامع هدف اعم از محلات, مدارس, 
مراکز علمی, ادارات, مساجد, فرهنگ سراها و .... دیگر اقدامات فرهنگی پلیس استان 

در حوزه مشاوره به منظور سلامت روان جامعه است.
خانم عصمت میرزایی مشاور اموربانوان با بیان اینکه این شرکت با مرکز مشاوره و 
روانشناسی آرامش وابسته به معاونت اجتماعی فراجا تفاهم نامه ای امضا کرده است 
اظهار داشت : در قالب این تفاهمنامه کارکنان این شرکت ازخدمات مشاوره ای  در 

زمینه خانواده ، مشاوره قبل و بعد از ازدواج و ...به صورت رایگان استفاده میکنند.
وی همچنین از برگزاری سمینارها و کارگاه های آموزشی مداوم در خصوص خطرات 
آسیب های فضای مجازی  با همکاری معاونت اجتماعی خبر دادو گفت: کارگاه های 
مهارت های ده گانه زندگی ، مشاوره های انفرادی در محل ستاد شرکت و امورها 
مستقر در شهرستان ها از دیگر اقدامات مشترک با معاونت اجتماعی بوده که از خدمات 

و زحمات ایشان تقدیر و تشکر میکنم.
در پایان از سرهنگ غفوری و همکاران معاونت اجتماعی نیروی انتظامی استان کرمان 

توسط مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره این شرکت تقدیر شد. .

در دیدار مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان با معاون اجتماعی نیروی انتظامی استان کرمان انجام شد :

تقدیر از معاون اجتماعی فراجای استان کرمان بابت ارائه خدمات مشاوره ای

تبریز- رامین نیکرفتار 
 مدیر عامل راه آهن کشور در دیدار با استاندار آذربایجان شرقی نسبت به 
بررسی و رفع مشکلات قطار اتوبوسی تبریز به دانشگاه شهید مدنی قول مساعد 

داد.
دانشگاه شهید مدنی آذربایجان در ۴۰ کیلومتری تبریز واقع شده است و بیشتر 
دانشجویان تبریزی این دانشگاه از قطار برای رفت و آمد به دانشگاه استفاده 

می کنند ولی افزایش تقاضا و کاستی های این قطار باعث شده دانشجویان از 
وضعیت نامناسب این ریل باس ناراضی باشند.

مدیر عامل راه آهن کشور با اشاره به اینکه طرح ایجاد قطار شهری تبریز-
آذرشهر، جزو برنامه های راه آهن کشوراست، گفت: این قطار با تخصیص ۲ رام 
قطار و تردد مستمر آن می تواند روزانه ۶ هزار مسافر بین شهری را جابه جا کند

جبارعلی ذاکری با اشاره به اهمیت راه اندازی قطار تبریز - آذرشهر در کاهش 

بار ترافیکی جاده ای و ایمنی مسافران گفت: امکانات زیرساختی و اقدامات اولیه 
طراحی و مطالعاتی این طرح آغاز شده است.

بهرام سرمست استاندار آذربایجان شرقی هم در دیدار با مدیرعامل راه آهن 
کشور خواستار افزایش تعداد رام های قطار مسیر تبریز-تهران و بالعکس شد.

بررسی مسائل و مشکلات جاری ایستگاه های قطار در سایر شهرستان های 
آذربایجان شرقی نیز از دیگر محورهای این دیدار بود.

قاسم توانایی- خبرنگار جهان اقتصاد 
استاندار فارس با بیان اینکه در شرایط فعلی، وفاق ملی یکی از ضرورت های 
اجتناب ناپذیر است، تأکید کرد: هیچ نگاه حزبی و جناحی در مدیریت استان 

وجود نخواهد داشت.
حسینعلی امیری ، در دیدار با رئیس کل جدید و سابق دادگستری استان 
فارس و جمعی از مسئولان قضایی استان، با بیان اینکه پیشنهادات متعددی 
برای خدمتگزاری به مردم، از جانب دولت وفاق ملی وجود داشته است، از دین 
خود به مردم شریف استان فارس سخن گفت و تصریح کرد: مشکلات استان 
را می شناسم و تلاش می کنم تا محبت مردم استان فارس را جبران کنم، لذا 

به همکاری همگان نیاز دارم.
افراد را دوست دارم؛ معمولا در هر فردی یک ویژگی  افزود: ذاتا همه  وی 
خاص پیدا می کنم و به سبب آن دوستشان دارم چرا که معتقدم بندگان 
خداوند دارای کرامت ذاتی هستند.امیری بر ارتقای جایگاه ارزشمندی مردم 
تاکید کرد و تحقق آن را منجر به توسعه کشور در ابعاد گوناگون دانست و 
تصریح کرد: در شرایط فعلی، وفاق ملی یکی از ضرورت های اجتناب ناپذیر 
است پس، بدون هیچ نگاه حزبی بنا دارم در مدیریت استان از همه سلایق 
که به گفتمان رئیس جمهور اعتقاد دارند، استفاده کنم.وی در ادامه حاکمیت 
قانون و ضرورت عملیاتی کردن آن را مورد توجه قرار داد و افزود: بخش قابل 

توجهی از حاکمیت قانون با کمک دستگاه قضایی امکان پذیر می شود؛ اگر در 
کشوری حاکمیت قانون وجود نداشته باشد، شایسته سالاری، مردم سالاری، 
پیشرفت و توسعه محقق نمی شود.نماینده عالی دولت در فارس در بخش دیگر 
سخنان خود، قوام و دوام کشور را در اجرای قانون اساس دانست و از خدمات 
حجت الاسلام سید کاظمی موسوی در مدت تصدی مسئولیت دادگستری 
استان قدردانی و برای حجت الاسلام سید صدرالله رجایی نسب، رئیس کل 
جدید دادگستری فارس هم آرزوی توفیق کرد و افزود:همچنان عضوی از قوه 
قضائیه هستم و به این عضویت هم افتخار می کنم لذا در جهت تقویت دستگاه 

قضایی استان همه جانبه همکاری خواهم کرد.

شرکت  طرحهای  اجرای  و  عمومی  مهندسی  رئیس 
پالایش گاز ایلام گفت: ۲۰ پروژه سرمایه ای توسعه 
و اصلاح با اعتباری بالغ بر ۱۲۴۰ میلیارد ریال در ۶ 

ماهه اول سال جاری در دست اجراست.
به گزارش روابط عمومی؛ یوسف عزتی افزود: از مهم 
ترین عناوین این پروژه ها می توان به ساخت، نصب 
و راه اندازی یک دستگاه کمپرسور، طراحی و ساخت 
یک دستگاه مبدل کرایوژنیک، اصلاح و بهینه سازی 
تجهیزات پست ۲۰-۶۳ کیلوولت و اصلاح شبکه ارت 
و صاعقه گیرهای پالایشگاه، اشاره نمود که با تکیه بر 
توان شرکت های داخلی و در راستای رفع چالشها و 
مشکلات واحدهای مختلف پالایشگاه در دست اقدام 

هستند.
اجرای طرح های شرکت  و  رئیس مهندسی عمومی 
این  رسیدن  ثمر  به  داشت:  اظهار  ایلام  گاز  پالایش 
موجود  تنگناهای  نمودن  مرتفع  بر  علاوه  ها  پروژه 
و  پالایشگاه  تجهیزات  ایمنی  سطح  ارتقای  باعث 
مجموعه  این  محصولات  کیفیت  افزایش  همچنین 
و  هوا  کمپرسور  اینکه  به  اشاره  با  شد.وی  خواهد 
ساخت مبدل کرایوژنیک از تجهیزات مهم پالایشگاه 

هستند، تصریح کرد: این پروژه ها از طریق شرکتهای 
با  و  میشوند  ساخته  و  طراحی  داخلی  بنیان  دانش 
بومی  راستای  در  مهمی  گام  ها  پروژه  این  اجرای 
و  داخلی  های  توانمندی  ارتقای  و  آوری  فن  سازی 

خود کفایی برداشته می شود.
شرکت  طرحهای  اجرای  و  عمومی  مهندسی  رئیس 
پالایش گاز ایلام گفت: علاوه بر پروژه های در حال 
برنامه ها  اجرا تعداد ۱۰ عنوان پروژه دیگر نیز جزو 
که  گرفته  قرار  جاری  سال  در  واحد  این  اقدامات  و 
فنی طرح  و مشخصات  نقشه  تهیه شرح خدمات،  با 
پیمان سپاری  نیاز، در مرحله   اعتبار مورد  تامین  و 

قرار گرفته است.
رفع  برای  کن  برج خنک  احداث  پروژه  افزود:  عزتی 
مشکلات دمایی واحدهای تصفیه گاز احداث تصفیه 
پایش  سیستم  تامین  گلال  سد  از  ورودی  آب  خانه 
زدایی  گوگرد  واحدهای  سوز  زباله  استکهای  آنلاین 
آنالایزر کیفی گاز خروجی  و همچنین تهیه و نصب 
پیگیری های  با  پروزه های مهمی است که  از دیگر 
این واحد توسط شرکت مهندسی و توسعه گاز پیمان 

سپاری شده و در دست اجرا است.

خبرنگار جهان اقتصاد - سید محسن موسوی
اهمیت  استان مرکزی در مورد  مدیر عامل شرکت گاز 
آموزش نیروی انسانی بیان داشت : منابع انسانی کارآمد 
از منابع مختلف و  برداری  افزایش سرمایه، بهره  باعث 
انسانی و پیشرفت سازمانی  نیروی  افزون  پیشرفت روز 

می گردد.
مرکزی  استان  گاز  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
امرگویای  این   : داد  ادامه  فراهانی  آبادی  کمال  مهدی 
این است که همه افراد یک سازمان موظف به ارتقای 
سطح دانش خود هستند و از طرفی مدیران سازمان هم 
موظف به حرکت دادن اعضای سازمان به سمت دانش 
آموزش  اخیر  های  درسال  دلیل  همین  به  هستند،  روز 
خاصی  جایگاه  از  ها  درسازمان  کارکنان  خدمت  ضمن 

برخوردار است.
را  آموزشی  های  دوره  برگزاری  از  هدف  آبادی  کمال 
کرد:  اضافه  و  دانست  شغلی  پیشرفت  مسیر  با  آشنایی 
نیروی  آموزش  امر  در  نوین  رویکردهای  به  توجه 

امر  در  گذاری  سرمایه  زیرا  است  جدی  بسیار  انسانی 
دنبال  به  را  انسانی  نیروی  وری  بهره  افزایش  آموزش، 
دارد وکارکنان در مسیر شغلی خود به انواع آموزش ها 
و  داده  توسعه  را  توانمندی های خود  تا  نیازمند هستند 

بهره وری سازمانی را ارتقاء بخشند.
وی افزود: توسعه منابع انسانی براساس نیازهای حال و 
آینده هم راستا با چشم انداز و اهداف سازمان از طریق 
آموزش محقق می گردد که می تواند منجر به پویایی و 

بهبود مستمر و کاهش هزینه ها گردد .
با  به همین منظور در شش ماهه نخست سال ۱۴۰۳  
 ، فنی تخصصی  زمینه   آموزشی در  برگزاری ۴۰ دوره 
نفر   ۲۵۰ و  ۲۳هزار  میزان  مدیریتی  بهبود  و   ،HSE
مرکزی  استان  گاز  شرکت  سطح  در  آموزش  ساعت 
ایمنی  مسائل  اهمیت  به  توجه  با  که   گردیده  برگزار 
ساعت  نفر  ۱۰هزار  از  بیش  حوادث،   از  پیشگیری  و 
آموزشی اجرا شده متعلق به آموزش های HSE بوده 

است .

مشکلات قطار اتوبوسی تبریز به دانشگاه شهید مدنی رفع می شود

استاندار فارس:
هیچ نگاه حزبی در مدیریت فارس وجود نخواهد داشت

 برگزاری بیش از۲۳ هزار نفر ساعت آموزش انجام ۲۰ پروژه سرمایه ای در پالایشگاه گاز ایلام
در شش ماهه اول سال ۱۴۰۳

اولین نشسـت تخصصی کانون صنعت احداث استان اصفهان 
با حضور همه فعالان این صنعت در اصفهان برگزار شد.

به گزارش ....، اولین نشسـت تخصـصی کانون صنعت احداث 
اسـتان اصفهـان با حضور همه فعالان این صنعـت در اصفهان 

برگزار شد.
در ایـن نشسـت، آتوسـا افغان، رئیـس کانون صنعـت احداث 
اسـتان اصفهـان بـا بیان اینکـه این کانـون در سـال ۱۳۹۹ به 
همـت فعـالان صنعـت احـداث راه انـدازی شـده و اقدامـات 
زیرسـاختی نیز انجام شده  اسـت، اظهار کرد: امروز که در هیات 
مدیـره دوره دوم فعالیـت ایـن کانـون هسـتیم، سـعی داریـم 
دغدغه مندتـر و تخصـصی تـر و بـا اسـتفاده از نظـرات همـه 
انجمن هـای تخصـصی صنعـت احـداث برنامه های خـود  را 

تدوین و اجرایی کنیم.
وی بـا بیـان اینکـه در حال حاضـر ۳۵ درصد از مشـاغل و ۳۵ تا 
۵۸ درصد از سـرمایه گذاری ها در حوزه مسـکن است، ابراز کرد: 
از ایـن رو هم افـزایی فعـالان این صنعت بـرای افزایش کیفیت 
پروژه هـا و همچنیـن بررسی و پیگیـری چالش های هر بخش 

امری ضروری است.
رئیـس کانـون صنعت احـداث اسـتان اصفهان با بیـان اینکه 
انجمن مهندسین معمار اسـتان اصفهان دغدغه اجرایی شدن 
مبحث ۱۹ در صنعت ساختمان را داشته، گفت: از این رو در این 
راسـتا ایـن موضـوع در کانـون مطرح و با طراحی نشـان سـبز 
سـاختمان با شـعار »اصفهان من شـهر پایدار« این موضوع را 

در دستورکار قرار دادیم.
همچنین سیدمرتضی حسام نژاد، معاون شهرسازی و معماری 
شـهرداری اصفهـان نیز در این جلسـه با بیان اینکه آشـنایی با 
متخصصـان حوزه صنعـت احداث اصلی تریـن دلیل حضور در 
این جلسـه اسـت، اظهار کرد: کانـون صنعت احـداث می توان 
در پیشـبرد اهـداف مـا در حـوزه شهرسـازی و همچنین نظام 

مهندسی تاثیر بسزایی داشته باشد.

وی بـا بیـان اینکه تحقق مبحـث ۱۹ در سـاختمان ها مطالبه 
مشـترک شـهرداری و نظام مهندسی اسـت، ابراز کرد: در این 
زمینه شـهرداری در نظر دارد در گام نخسـت فرهنگسازی را در 

دستور کار قرار دهد و در گام دوم قانون را اجرا کنیم.
معاون شهرسـازی و معماری شـهرداری اصفهـان تاکید کرد: 
مـا بـر ایـن باوریم که مبحـث ۱۹ بایـد از تولد سـاختمان مورد 

توجه باشد تا در کاهش هزینه ها نیز کمک کننده باشد.
حسـام نژاد همچنین به انجام مطالعات فرونشست در اصفهان 
به همت شـهرداری اشـاره کـرد و گفت: فـاز اول این مطالعات 
بـه پایـان رسیده و فـاز دوم تحت عنـوان اقدامات مـورد نیاز در 

دستور کار است که به زودی نتایج آن اعلام خواهد شد.
وی با بیان اینکه شهرسـازی و معماری شـهرداری اصفهان و 

کانـون صنعت احـداث ادبیات یکدیگـر را درک می کنند، ادامه 
داد: از ایـن رو در قالـب پروژه هـای مختلـف و تهاتـر می تـوان 

همکاری خوبی را داشت.
همچنیـن سیـد کریـم داوودی، فعال صنعت مسـکن و عضو 
انجمن انبوه سـازان اسـتان اصفهان  با اشـاره بـه فعالیت بیش 
از ۲۰۰ شـرکت انبوه سـاز در سطح اسـتان اصفهان اظهار کرد: 
بایـد توجه داشـت که جمعیت اسـتان اصفهـان ۶ تـا ۷ درصد 
ایران اسـت و این در حالی اسـت که سـهم این اسـتان در تولید 

ناخالص حدود ۱۷ درصد است.
وی بـا بیـان اینکه بر این اعتقـادم که بخشی از آلـودگی هوای 
اصفهـان بـه خودمان بـر می گردد، گفت: ما باید بـرای حل این 
چالش دغدغه داشـته باشیم و با اسـتفاده از شـرکت های دانش 

بنیان و فناوری های جدید این چالش را برطرف سازیم.
عضو سـابق شـورای شـهر اصفهان با بیان اینکه مصرف آب 
شـهری در اصفهـان حـدود ۱۵ سـال پیـش ۱۵۰ میلیـون متر 
مکعـب و امروز بـا توجه به افزایـش جمعیـت و بارگذاری های 
جدیـد بـه ۴۰۰ میلیون متـر مکعب رسیده اسـت، تصریح کرد: 
مـا باید بـا راه اندازی تصفیه خانه در مجتمع های مسـکونی و ... 

آب مصرفی را به شهر برگردانیم و اقلیم شهر را تغییر دهیم.
همچنین علیرضا دلال زاده، مدیر دفتر نماینده جامعه مهندسی 
مشـاور و عضـو انجمن صنـفی مشـاوران اصفهان نیـز در این 
جلسـه با بیـان اینکـه انجمن های صنـفی صنعت احـداث به 
همـت مـردم راه اندازی شـده و ایـن انجمن ها می توانـد یکی از 
ارکان اصلی توسـعه باشـد، گفت: بر این اسـاس تاکنـون ۲۱۱ 
مشـاور در اسـتان اصفهان ثبت شـده کـه بیـش از ۱۱۰ عضو 

فعال دارد.
وی اضافه کرد: دهمین دوره انجمن صنفی مشـاوران تشـکیل 
شـده و در شـورای تامیـن اسـتان نیـز دارای کرسی اسـت و در 
گروه نظارت، پیمان و آموزش شـورای تامین اسـتان به صورت 

فعال حضور دارد.
مدیر دفتر نماینده جامعه مهندسی مشـاور اسـتان اصفهان در 
ادامـه بـا بیان اینکـه فرونشسـت، بحـران آب و ... چالش های 
جدی اسـت که باید برطرف شـود، گفت: مهندسـان مشاور در 
ایـن زمینه نقـش تاثیرگذاری دارنـد و هم افزایی آنهـا می تواند 

در حال این بحران ها کمک کننده باشد.
گفتنی اسـت در پایان این جلسـه از موسسان این کانون حسن 
نوری، محمدرضا مانی و مسـعود شـهامت تقدیـر به عمل آمد 
و از نشـان سـبز سـاختمان با شعار »اصفهان من شـهر پایدار« 
رونمایی شـد و همچنین  تفاهم نامه همکاری بین شـهرداری 
اصفهـان، کانـون صنعـت احـداث اسـتان اصفهـان و انجمن 
علـمی مدیریـت انرژی ایـران برای اجـرا و پیگیری مبحث ۱۹ 

ساختمان به امضا رسید.

اولین نشست تخصصی کانون صنعت احداث استان اصفهان برگزار شد
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اینفوگرافیکارتون روز

 محسن  رفیعی


دلنوشته 

مهربانی هایی که دیده نشـد ...!!!
دیـداری لبریز از دغدغه با 

چاشنی مهربانی

علیرضا معراجی 
وقتی در کنار مردان خدا قرار می گیریدفارغ از هر تفکری، گویی همنشین آرامش 

خدایی
دوشنبه ۲۳ مهر با حجت الاسلام کریمی تبار نماینده ولی فقیه و امام جمعه ایلام دیداری 

داشتیم 
نماینده ولی فقیه که باشید مگر می شود بی خیال گفته ها و شنیده ها باشید مگر می 
شود دغدغه مند نباشید مگر می شود در راستای شفافیت از صاحب مسندان سوال 

نپرسی و پی گیری ننمایی؟
کوتاه نظر فارغ از آن سرو بلند است

کاین جامه به اندازه ی هر کس نبریدند
آری 

پس از سخنان شفاف یوسف شریفی مدیر عامل پتروشیمی ایلام که در کمال سادگی 
و صداقت به قول خودش ترکی ترکی، و به قول ما لری، بی شیله و پیله تقدیم گردید 
لبخندهایی که نشان هایی گویا از رضایت مندی بود بر پهنای صورت آرام دکتر 

کریمی تبار جا خوش کرد
که سخن چون از دل برآید 

لاجرم بر دل نشیند 
لیکن نماینده ولی فقیه همچون لبریز از سوال و در نگاهی فلسفی ش در پی یافتن 

حقیقتی منطقی بود
از او سوال و از یوسف شریفی جواب

آرام و مهربان 
منطقی و متین

جلسه ای فنی از جنس شعر و شعور از واسطه ی فروش محصولات  تا علت زیاندهی 
و دغدغه هابی جنس از سلامت 

دکتر کریمی تبار گاهی هم  در میان سخنان مهندس شریفی به خط ترکی می زد و 
مدیر عامل پتروشیمی ایلام را شوق شنیدن که در تبریز است یا ایلام هر چند ایلامی 
بودن مردی از جنس مهندسی مکانیک بواسطه حضور چندین ساله اش در سرزمین 

زاگرس بر تبریزی بودنش می چربد ...
در پایان نماینده ی آقا در استان به نوعی از صداقت یوسف شریفی خوشش آمد

قول همکاری داد
قول حمایت داد و فی المجلس هم پیگیری متریال گیرکرده در گمرک شد و یوسف 
هم قول کار و تولید در سال تولید تا پای جان ... امروز آنچه رسانه ای شد حق بود و 

دغدغه بود و پی گیری اینها بود اما همه ی اینها نبود
افسوس امروز این مهربانی ها، لبخندها، توصیه های یک مقام معنوی و پای کار بودن 

یک تکنوکرات و نگاههای پدرانه تیتر نشد
افسوس این مراد و مرشدی به تصویر کشید نشدافسوس که همچنان خبرهای منفی 

خبری ترند
آه و افسوس که همچنان تیرِ تیترهای منفی به هدف می خورد و حقیقت در ازدحام 

واژه  ها بوسیله تیترهای سمی تیر باران می شوند
به قول شاعر

من خویشاوند هر انسانی هستم که خنجری در آستین پنهان نمی کند نه ابرو در هم 
می کشد نه لبخندش ترفند تجاوز به حق نان و سایه بان دیگران است

در حالی که ابتدای شهریورماه قرارداد اکران فیلم 
»رکسانا« در شورای صنفی نمایش به ثبت رسیده 
بود، دست اندرکاران این فیلم اعلام کردند که »به 
دلیل ممیزی های تاثیرگذار در داستان فیلم امکان 

اکران آن وجود ندارد.«
به گزارش ایسنا، فیلم »رکسانا« به کارگردانی پرویز 
شهبازی که سال گذشته در جشنواره توکیو نامزد 

)یسنا  آن  بازیگر  و  شد  فیلم  بهترین  دریافت 
میرطهماسب( هم جایزه بهترین بازیگر مرد را دریافت 
کرد، به عنوان یکی از گزینه های احتمالی معرفی به 
اسکار مطرح بود و زمانی هم که پروانه نمایش آن 
صادر شد و قرارداد اکرانش در شورای صنفی نمایش 
به سرگروهی ایران مال به ثبت رسید و پیش بینی 

می شد که از پاییز راهی اکران شود.

اما در نهایت این فیلم نماینده ایران در اسکار نشد و 
حالا روابط عمومی فیلم در مطلبی با اشاره به اینکه 
»قرار بوده »رکسانا« از ابتدای آبان در سینماها اکران 
شود«، اعلام کرده است: »با اصلاحاتی که اداره نظارت 
و ارزشیابی سازمان سینمایی بر فیلم وارد دانسته، ۱۵ 
دقیقه از فیلم حذف شده و داستان دچار جرح و تعدیل 
بسیار می شود. در واقع با اعمال این ممیزی ها 
بخش های کلیدی از فیلم آسیب دیده و روند قصه 
و  کارگردان  دلیل  به همین  مخدوش می شود، 
ندادند.  رضایت  »رکسانا«  اکران  به  تهیه کننده 
همچنین قرار بود »رکسانا« از ابتدای آبان ماه روی 
پرده سینماها برود که اصلاحات بسیار مانع از اکران 

این فیلم شد.« 
تازه ترین فیلم شهبازی در جشنواره های بین المللی از 
جمله سائوپولو، شیکاگو، توکیو و دریای سرخ به 

نمایش درآمده است.
»رکسانا« آخرین ساخته پرویز شهبازی پس از 
فیلم های سینمایی »طلا«، »مالاریا«، »دربند«، 
»عیار ۱۴«، »نفس عمیق«، »نجوا« و »مسافر 
جنوب« است که در آن یسنا میرطهماسب، مهسا 

اکبرآبادی و مائده طهماسبی ایفای نقش کرده اند.

سرنوشت نامعلوم اکران »رکسانا«

»حکایت های کمال« در شـهرک غزالی کلید خورد

فصل دوم مجموعه »حکایت های کمال« بعد از ۶ سال به کارگردانی قدرت الله صلح میرزایی در شهرک غزالی 
کلید خورد.به گزارش ایسنا، فصل دوم مجموعه »حکایت های کمال« روز گذشته در شهرک غزالی کلید خورد. 
این سریال که تولید فصل اول آن به ۶ سال گذشته برمی گردد، به تازگی ساخت آن با تغییر تهیه کننده آغاز شده 

است.فصل دوم این مجموعه به تهیه کنندگی محمود سلامیان تولید خواهد شد.
محمود سلامیان ـ  تهیه کننده در گفت وگویی با ایسنا درباره ی جزئیات فصل دوم توضیح داد: این فصل از مجموعه 

»حکایت های کمال« هم در ۳۰ قسمت تولید خواهد شد و با تغییراتی در بازیگران همراه است.
وی گفت: »حکایت های  کمال« اقتباسی از رمانی به همین نام نوشته محمد میرکیانی محسوب می شود که 
قهرمان داستان یک نوجوان به نام کمال است. این سریال شامل ۵ فصل ۱۵۰ قسمتی است و در فصل دوم نیز 
محمود پاک نیت، میرطاهر مظلومی، حمید ابراهیمی، ایرج نوذری، کاظم هژیر آزاد، جعفر دهقان، افشین سنگ چاپ، 

کاظم نوربخش، پوراندخت مهیمن، آزیتا ترکاشوند و سولماز حصاری به ایفای نقش می پردازند.
در فصل اول این مجموعه محمود پاک نیت، شهره لرستانی، نگار عابدی، فلور نظری، علی مسلمی، کاظم 
هژیرآزاد، شهرام عبدلی، سیروس میمنت، حمید ابراهیمی، اکبر سنگی، آرش نوذری، داریوش سلیمی، سعید 
پیردوست، عباس محبوب، بیتا خردمند و حمید صفایی و شهربانو موسوی و محمدرضا شیرخانلو به ایفای نقش 

پرداخته اند.

شورای قضایی متفاوت در گلستان؛ تجلیل از روسای کل سابق دادگستری
 و قضات برتر و کارمندان نمونه کشوری در شورای قضایی استان گلستان 

 شورای قضایی دادگستری گلستان با حضور سه نفر از روسای کل دادگستری قبلی 
این استان، برگزار شد.

در این جلسه که با حضور معاون اول قوه قضاییه و به ابتکار رئیس کل دادکستری 
استان برگزار شد روسای سابق دادگستری گلستان طی سال های گذشته حضور 
داشتند و از خدمات آنان  در مدت حضور در کسوت مدیریت دادگستری استان، 

قدردانی شد.
معاون اول قوه قضاییه با ستایش این ابتکار گفت: متاسفانه در دستگاه قضایی 
نتوانسته ایم آن گونه که شایسته است از خدمات ارزنده همکارانی که بازنشسته 

می شوند، قدردانیکنیم.
حجت الاسلام حمزه خلیلی افزود: ابتکار رئیس کل دادگستری استان در تجلیل از 

بازنشسته  از همکارانی که سال هاست  مدیران سابق این استان و قدردانی 
شده اند،ستودنی است و حتما این ابتکار را در همه استان ها دنبال و اجرایی خواهیم 

کرد.
رئیس کل دادگستری استان گلستان هم در این جلسه با گزارش بخشی از اقدامات 
عملکرد دادگستری استان  گفت: اگر امروز توفیقی در زمینه بهبود خدمات و  
شاخص هایدادگستری استان داریم در نتیجه یک کار تیمی بوده ما ادامه کار مدیران  

پیشین را داشتیم و از خدمات ماندگارهمه مدیران سابق قدردانی می کنم.
حیدر آسیابی افزود: امروز دادگستری استان در حل مسائل کلان استان مانند 
پتروشیمی و حفاظت از منابع طبیعیاستان، عملکرد قابل قبولی دارد که نتیجه فعال 

و پای کار بودن و صمیمت و هم دلی  همکاران  در حوزه های قضاییاستان است.

احمد فاضلیان از روسای سابق دادگستری استان  هم در این جلسه با قدردانی از توجه 
به سرمایه نیروی انسانی  از سوی آقای آسیابی گفت: همه باید در جایگاهی که 

هستند از فرصت خدمت به مردم استفاده کنند.
وی افزود: بهره مندی از تجربه قضات هم موضوعی است که باید برای آن تدبیر 

شود.
هادی هاشمیان رئیس سابق دادگستری استان هم در این جلسه گفت: اثرگذاری 
در جایگاهی که بتوان به مردم خدمت و گره ای از مشکلات آنان گشود به ویژه در 

دستگاه قضایی توفیق الهی است و همه باید قدردان آنان باشند.
در جلسه امروز هم چنین از قضات برتر  و قضات و کارمندان نمونه کشوری هم 

قدردانی شد.
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رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس :
آموزش زنان روستایی و عشایری به مهاجرت 

معکوس کمک می کند
مهاجرت  گفت:  اسلامی  شورای  مجلس  کشاورزی  کمیسیون  رئیس 
روستاییان یکی از تهدیدهای امروز کشور است که آموزش زنان روستایی 

می تواند از این پدیده ناخوشایند جلوگیری کند.
نخستین   ۱۴۰۳ ماه  مهر   ۲۴ شنبه  سه  امروز  مهر،  خبرنگار  گزارش  به 
زنان  جهانی  روز  گرامی داشت  ملی  آئین  هشتمین  و  بین المللی  همایش 
روستایی و عشایری در محل سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
)تات( برگزار شد. محمدجواد عسگری، رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس 
تر  با کیفیت  و  بیشتر  تولید  زنان در  این مراسم گفت:  شورای اسلامی در 
سازی  ظرفیت  باید  راستا  این  در  دارند.  بسیاری  آفرینی  نقش  محصولات 

شود تا بتوانیم از این پتانسیل بهره برداری کنیم.
هستند؛  چندگانه  مأموریت  دارای  عشایری  و  روستایی  زنان  افزود:  وی 
بخش  در  خوب  اتفاق های  انتظار  زیرساخت ها  تعریف  با  دارد  ضرورت 

تولیدات کشاورزی داشته باشیم.
این نماینده ملت در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مهاجرت روستاییان، 
امنیت  فعلی  تهدیدهای  از  یکی  شهرها  به  روستاییان  مهاجرت  داد:  ادامه 
غذایی است. در ابتدا انقلاب اسلامی نسبت جمعیت روستایی شهری ۴۵ به 
۵۵ بود؛ این نسبت امروز ۲۵_۷۵ شده است. این مسئله به لحاظ قانونی در 

مجلس دوازدهم پیگیری می شود.
به  که  است  اقدامات  از  یکی  روستایی  زنان  آموزش  کرد:  تصریح  وی 

مهاجرت معکوس کمک می کند.
وی تاکید کرد: همه نهادها باید کمک کنند تا مهاجرت معکوس عملیاتی 

شود.
است،  پیگیری  قابل  امور  دیگر  از  روستاها  توسعه  اینکه  بیان  با  عسگری 
آب  بهداشتی،  وضعیت  بهبود  مانند  زیرساخت هایی  بهبود  کرد:  اظهار 
آشامیدنی، جاده کشی و فراهم کردن امکانات تولیدی اتفاق های خوبی را 

در حوزه کشاورزی و امنیت غذایی رقم می زند.
عسگری به بیمه کشاورزی اشاره کرد و افزود: این موضوع باید در بودجه 

۱۴۰۴ با دقت نظر بیشتر مورد رسیدگی قرار گیرد.
وی اضافه کرد: تخصیص وام های کم بهره برای تولید روستایی برای ایجاد 
انگیزه در فعالیت زنان روستایی و عشایری تأثیر بسیار دارد. از سوی دیگر 
است  خوب  که  می شود  توصیه  زنان  تولیدی  محصولات  تضمینی  خرید 

هلدینگ ها به آن ورود کنند.
عسگری با تأکید بر مطالبات زنان که از حداقل ها محروم هستند در پایان 
عنوان کرد: عمده فارغ التحصیلان در رشته کشاورزی زنان هستند یا ۸۰ 
آنها  برای  باید  و  بوده  جمعیت  این  به  مربوط  دستی  صنایع  تولید  درصد 
میان مدت.  برنامه های کوتاه مدت،  بودن  تعریف کرد. مشخص  راه  نقشه 

بلندمدت در تحقق اهداف این بخش مهم است.

ادامه ناترازی ها درکشور باعث فرسایش 
خاک می شود

از  نادرست  گفت:استفاده  وآبخیزداری  طبیعی  منابع  سازمان  سرپرست 
اندیشیده  ای  چاره  اگر  که  شد  کشور  در  ناترازی ها  باعث  خاک  و  آب 

نشودسالانه بیش ازدومیلیارد تن خاک در کشور فرسایش پیدا می کند.
به گزارش خبرنگار مهر، حسن وحید، صبح سه شنبه در کارگاه ملی هم 
کشور  مراتع  مدیریت  برنامه های  و  راهبردها  سیاست ها،  آموزش  اندیشی 

اظهار کرد: ۸۳ درصد از مساحت کشور به منابع طبیعی اختصاص دارد.
وی با اشاره به اینکه بیش از ۱۴ میلیون هکتار جنگل، حدود ۸۴ میلیون 
هکتار مراتع و ۳۰ میلیون هکتار اراضی بیابانی در سطح کشور وجود دارد 
شرایط  افزود:  است،  برخوردار  خوبی  بسیار  قابلیت های  و  پتانسیل  از  که 
اکولوژی که در کشور حاکم است باعث پایداری منابع آب و خاک است

جنگل های  گفت:  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  سرپرست 
هیرکانی یکی از بهترین جنگل های خوب در سطح کشور و دنیا محسوب 
می شود که در استان گلستان واقع شده است و تا کنون اقدامات خوبی 

برای نگهداری از این جنگل ها در سطح استان صورت گرفته است.
کرد:  اظهار  نبودیم،  استان  در  زهکشی  موافق  ما  اینکه  به  اشاره  با  وی 
مواجه خواهیم شد و  با مشکل جدی  قطعااً  نشود  آبی مدیریت  منابع  اگر 

در میان مدت باعث بحران می شود.
بخواهیم  اگر  آمده  دست  به  تجربیات  اساس  بر  کرد:  خاطرنشان  وحید 
ظرفیت ها  برداریم  طبیعی  منابع  احیا  و  حفظ  جهت  در  اساسی  گام های 
از بحران عبور  و پتانسسل های زیادی وجود دارد که می تواند کشور را 

دهد.
با  اما  دارد  وجود  زیادی  پتانسیل های  کشور  در  چه  اگر  شد:  یادآور  وی 
به  حاکمیت  و  دولت  است  نیاز  که  هستیم  مواجه  ها  ناترازی  از  برخی 

آن بپردازد.
اینکه  به  اشاره  با  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  سازمان  سرپرست 
است،  و خاک  آب  نادرست  استفاده  به  مربوط  ها  ناترازی  این  از  بخشی 
گفت: اکنون متوسط فرسایش خاک در کشور ۱۵.۴ تن در سال است که 
این عدد بیش از سطح فرسایش خاک نرم جهانی است که اگر چاره ای 
سطح  در  خاک  تن  میلیارد  دو  از  بیش  سالانه  نشود  اندیشیده  آن  برای 

مراتع و جنگل های کشور فرسایش پیدا می کند.
ناپایدار  و  شدن  ضعیف  را  خاک  فرسایش  دلایل  مهمترین  از  یکی  وی 
افت  و  سرزمین  حد  از  بیش  استفاده  مراتع،  شدن  بیابانی  مراتع،  شدن 

شدید سفره های آب زیرزمینی دانست.
فرصت  سال   ۱۰۰ به  نیاز  خاک  متر  سانتی  هر  اینکه  به  اشاره  با  وحید 
است تا ایجاد شود، اظهار کرد: در بخشی از مراتع جنوب کشور بیش از 

۴۰ تا ۵۰ تن و گاهااً تا ۱۰۰ تن فرسایش خاک داریم.
تشکیل  مراتع  را  کشور  طبیعی  منابع  از  زیادی  سطح  اینکه  بیان  با  وی 
مراتع  از  هکتار  میلیون   ۴۰ از  بیش  حاضر  حال  در  داد:  ادامه  می دهند، 
چاره ای  اگر  که  می شود  محسوب  ضعیف  و  سه  درجه  مراتع  جز  کشور 
هکتار  میلیون   ۳۰ به  هکتار  میلیون   ۴۰ این  نشود  اندیشیده  آن  برای 
طبیعی  منابع  سازمان  شد.سرپرست  خواهد  اضافه  کشو  بیابان های 
سطح  از  هکتار  میلیون   ۱۵ حاضر  حال  در  گفت:  کشور  آبخیزداری  و 
بیابان های کشور کانون فعال ریزگردها هستند که اگر در سیاست گذاری 
ها به آن نپردازیم باید در سال های آینده شاهد افزایش کانون ریزگردها 

در کشور باشیم.
وی یادآور شد: اگر چه بسیاری از بحران هایی که در سطح کشور ایجاد 
می شود با تغییر اقلیم و یا خشکسالی مرتبط است اما بهره برداری بیش 

از حد هم می تواند یکی دیگر از دلایل مهم این موضوع به شمار آید.
وحید اظهار کرد: بر اساس آخرین آماری که از سوی وزارت نیرو اعلام 
مکعب  متر  میلیارد   ۱۶۰ به  زیرزمینی  آب های  کسری  اکنون  است  شده 
متر مکعب  میلیارد   ۱۴۰ این رقم طی سال های گذشته  رسیده است که 
رعایت  مسائل  از  بسیاری  که  می دهد  نشان  آمارها  این  و  است  بوده 
باید به مدیریت  این بحران ها  از  افزود: برای جلو گیری  نشده است.وی 
صرفه  و  بپردازیم  کشاورزی  اراضی  و  جنگل  طبیعی،  منابع  عرصه های 

جویی ها را انجام دهیم.

اخبار

کشاورزی

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری خراسان 
با  روز ملی زعفران  رضوی گفت: نخستین جشنواره 
گناباد،  حیدریه،  تربت  مشهد،  شهرستان های  حضور 
نیشابور و تربت جام از سوم تا پنجم آبان ماه در مشهد 

برگزار می شود.
در  سه شنبه  روز  نوری زاده  حسن  ایرنا،  گزارش  به 
دومین نشست کمیته های اجرایی جشنواره روز ملی 
بازرگانی  اتاق  محل  در  ماه(  آبان  )پنجم  زعفران 
خراسان رضوی، افزود: در نخستین جشنواره روز ملی 
زعفران، شهرستان های محور تولید و تجارت استان 
در بحث زعفران برای برگزاری بازدید و برنامه های 

آموزشی مدنظر قرار گرفتند.
وی تاکید کرد: زعفران میراث ماندگار خراسان است 
و  موانع  رفع  امکان  این حوزه  فعالان  با همکاری  و 
صادرات  و  تولید  توسعه  مسیر  در  موجود  مشکلات 
باید  متولی  نهادهای  می شود،  فراهم  محصول  این 
ارزش استان  با  این محصول  برندسازی زعفران،  در 
امکان  باشند،  داشته  را  لازم  همراهی  کشورمان  و 
تکمیل زنجیره ارزش این محصول استراتژیک وجود 

دارد و باید به این مسئله توجه کرد.

معاون استاندار خراسان رضوی اضافه کرد: جشنواره 
با  ایده آل،  و  مناسب  محتواهای  با  زعفران  ملی  روز 
هدف برندسازی هر چه بیشتر زعفران ایرانی برگزار 
آن  کیفیت  آتی  سال های  در  امیدواریم  که  می شود 

افزایش پیدا کند.
روز  جشنواره  گسترده  تبلیغ  بر  تاکید  با  زاده  نوری 
ملی  رسانه  گفت:  رسانه ها  طریق  از  زعفران  ملی 
زعفران  ملی  روز  حوزه  در  برنامه هایی  می بایست 
با  مجرب  متخصصان  و  کارشناسان  از  و  تهیه 
آورد،  عمل  به  دعوت  زمینه  این  در  همه جانبه  نگاه 
معرفی  برای  خوبی  ظرفیت  نیز  شهری  بیلبوردهای 

جشنواره و همایش ملی روز زعفران به مردم است.
دبیر اتاق بازرگانی خراسان رضوی نیز در این نشست 
برنامه هایی  شامل  زعفران  ملی  روز  جشنواره  گفت: 
نمایشگاه، جشنواره عکس، غذا و موسیقی،  از جمله 
کاروان های ترویجی آموزشی و تور گردشگری است

برگزاری  با  همزمان  جشنواره  این  افزود:  کبیر  علی 
نمایشگاه در محل پارک کوهسنگی مشهد به همت 
سازمان جهاد کشاورزی و مرکز تحقیقات و آموزش 
شود،  می  برگزار  رضوی  خراسان  استان  کشاورزی 

کاروان های ترویجی و آموزشی در سه روز برگزاری 
این جشنواره به شهرستان های تربت  حیدریه، گناباد، 
ترویج  به  تا  شد  خواهند  اعزام  تربت جام  و  نیشابور 

مباحث آموزشی لازم در حوزه زعفران بپردازند.
خراسان  روستایی  تعاونی  اتحادیه  کرد:  بیان  وی 
از  بخش  این  اجرایی  همکار  عنوان  به  نیز  رضوی 
برنامه اقدامات لازم در حوزه کارگاه های آموزشی در 
بخش های  داد،  خواهد  انجام  را  دو شهرستان هدف 
فرهنگی و آیینی این جشنواره با همکاری اداره کل 
شده  دیده  تدارک  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 

است.
رییس دفتر کشاورزی اتاق بازرگانی خراسان رضوی 
به  زعفران  محصولات  عرضه  نمایشگاه  گفت:  نیز 
برگزار  مشهد  کوهسنگی  پارک  در  روز  سه  مدت 
خواهد شد، از طریق شورای ملی زعفران و اتحادیه 
فعالان  تا  شد  درخواست  زعفران  صادرکنندگان 
حضور  نمایشگاه  این  در  زعفران  حوزه  در  اقتصادی 

پررنگ تری داشته باشند.
سمیرا سبزواری افزود: برگزاری جشنواره موسیقی و 
نمایشگاه عکس زعفران از دیگر برنامه های جشنواره 

در محل بوستان کوهسنگی خواهد بود.
خراسان  کشاورزی  تحقیقات  مرکز  پژوهشی  معاون 
مردمی سازی  بر  تاکید  با  نشست  این  در  نیز  رضوی 
کشور  زعفران  مصرف  حاضر  درحال  گفت:  زعفران 
تاکنون  دیرباز  از  زعفران  است.  کرده  پیدا  کاهش 
نقش کلیدی در سفره ایرانیان داشته است؛ اما امروز 
جنسینگ  و  ماسالا  مصرف  ایرانی،  خانوار  سبد  در 
این  در  است.  کرده  پیدا  کاهش  زعفران  و  افزایش 
در  فرهنگ سازی  و  ترویج  که  دارد  ضرورت  راستا 

خصوص مصرف زعفران در کشور انجام شود.
 ۹۶ دارای  رضوی  خراسان  افزود:  شریفی  حمیدرضا 
در  و  است  زعفران  کشت  زیر  سطح  هکتار  هزار 
دارد،  وجود  زعفران  استان  شهرستان های  تمامی 
زمین های  از  ترویجی  و  آموزشی  بازدیدهای  انجام 
حوزه  به  بیشتر  توجه  راستای  در  زعفران  کشاورزی 

کشت و تولید این محصول خواهد بود.

خراسان  کشاورزی  جهاد  گیاهی  تولیدات  معاون 
نیز گفت: ۱۲۷ هزار هکتار سطح زیر کشت  رضوی 
زعفران در کشور وجود دارد و سهم خراسان رضوی 
از این مقدار ۹۶ هزار هکتار است. ایران تامین کننده 
به  بردار  بهره   ۱۲۱ و  دنیاست  زعفران  درصد   ۹۲

صورت مستقیم در این حوزه فعال هستند.
که  استان هایی  افزود:  دیسفانی  میری  محمد 
دیگر  از  همه ساله  هستند  کلیدی  محصولات  دارای 
استان ها و شهرستان ها برای حضور در جشنواره آن 
خاصی  محصول  زعفران  می کنند.  دعوت  محصول 
برای خراسان رضوی و کشور است و ضرورت دارد 

نهادهای متولی برای ارتقای آن تلاش کنند.
برای  بازدید  تور  برگزاری  با  کرد  پیشنهاد  وی 
معرفی  امکان  مشهد،  در  ساکن  خارجی  مسافران 
به  آن  دستاوردهای  آخرین  و  محصول  این  بیشتر 
دنیا فراهم گردد، در این جشنواره باید تمامی زنجیره 

زعفران دیده شود.
با  مشهد  بازرگانی  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو 
تاکید بر وحدت و همکاری متولیان حوزه زعفران و 
نیازسنجی  کرد:  اظهار  جشنواره،  این  برگزارکنندگان 
واحدهای صنعتی زعفران، تامین ابزار و دستگاه های 
است  موضوعاتی  از  حوزه،  این  در  بازاریابی  و  جدید 

که به ارتقای حیطه زعفران کمک می کند.
تکمیل  منظور  به  افزود:  مقدم  شریعتی  محمد  علی 
زنجیره ارزش زعفران و برگزاری با کیفیت جشنواره 
و  کشوری  مقامات  از  زعفران  ملی  روز  همایش  و 
زمینه  در  دانش بنیان  و  فناوری  موفق  شرکت های 
و  پلتفرم  از  رونمایی  و  تهیه  شود،  دعوت  زعفران 
پیشنهادی  اقدام  دیگر  زعفران،  حوزه  در  دانش نامه 

در این زمینه است.
وی با تاکید بر رفع موانع و چالش های حوزه زعفران، 
از  را  رقابت پذیری، شناسنامه دارکردن مزارع زعفران 
راهکارهای توسعه و بهبود چالش های حوزه زعفران 

برشمرد.
پنجم آبان ماه روز ملی زعفران در کشور نامگذاری 

شده است.

مشهد میزبان نخستین جشنواره روز ملی زعفران است

 رئیس سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی گفت: زنان روستایی 
مهاجرت  کاهش  در  موثری  نقش  گیرنده  تصمیم  عنوان  به  عشایری  و 

روستاییان به شهرها دارند که باید مورد توجه قرار بگیرد.
 مجتبی خیام نکویی امروز سه شنبه در نخستین همایش بین المللی و 
هشتمین آیین ملی گرامیداشت روز جهانی زنان روستایی و عشایری افزود: 
ابتدای انقلاب اسلامی تولیدات بخش کشاورزی ۲۵ میلیون تن بود که 
نشان  را  و رشد ۴۰۰ درصدی  است  تن رسیده  میلیون  به ۱۳۳  اکنون 

می دهد.
داشت ۳۵۰  اظهار  کشاورزی  ترویج  و  آموزش  تحقیقات  سازمان  رئیس 
درصد این میزان تولید ناشی از فعالیت های علمی و پژوهشی سازمان تات 

و ۵۰ درصد آن ناشی از افزایش سطح زیر کشت است.
وی تصریح کرد: اگر نقش زنان روستایی به طور جدی مورد توجه قرار 
می گرفت ما امروز شاهد مهاجرت روستاییان به شهرها نبودیم زیرا زنان 

روستایی تصمیم گیرنده در مهاجرت روستاییان به شهرها هستند.

خیام نکویی اظهار داشت: در ابتدای انقلاب اسلامی 7۴ درصد مردم در 
روستاها و ۲۴ درصد در شهرها زندگی می کردند اکنون این رقم برعکس 
شده و 7۶ درصد مردم در شهرها و ۲۴ درصد در روستاها زندگی می کنند

معاون وزیر جهاد کشاورزی بر این باور است که توسعه روستایی با بها دادن 
به نقش آفرینی زنان روستایی و عشایری محقق می شود.

شاهد  امروز  می شد  قلمداد  کشاورزی شغل  ما  در کشور  اگر  افزود:  وی 
رویدادهای خوبی در این بخش بودیم.

از  امور مالیاتی کشور اعلام کرد: فرآوری محصولات کشاورزی   سازمان 
جمله طعم دار کردن با افزودنی، خرد کردن و پودر کردن، مشمول پرداخت 

مالیات و عوارض است.
مطابق  اطلاعیه،  این  براساس  مالیاتی،  امور  سازمان  از  ایرنا  گزارش  به 
افزوده، صرفا فعالیت های مربوط  ارزش  بر  قانون مالیات  مفاد ماده )9( 

به مراحل بسته بندی، انبارداری و نگهداری محصول در دمای مناسب در 
سردخانه، انجماد محصول، پاک کردن، درجه بندی، بوجاری بذرها، پوست 
سازی،  همگن  تفکیک،  تمیزکاری،  شستشو،  کوبی،  شالی  مانند  گیری 
روش های  با  و خرما  مانند چای، کشمش  انواع محصولات  کردن  خشک 
مختلف، تفت دادن مانند پخت نخود و پنبه پاک کنی، فرآوری محصولات 

کشاورزی محسوب نمی شود و مشمول مالیات و عوارض نیست.
بر این اساس، تسری معافیت به موارد غیر مصرح در قانون مزبور موضوعیت 
نداشته و از این رو سایر موارد از قبیل طعم دار کردن با افزودنی، خرد 
کردن و پودر کردن فرآوری تلقی شده و مشمول پرداخت مالیات و عوارض 

می شود.

در  بالایی  ظرفیت  خوزستان  گفت:  ایران  شیلات  سازمان  رئیس   
زمینه توسعه شیلات دارد و شرایط برای سرمایه گذاری اوقاف در 

این خصوص فراهم است.
به گزارش خبرنگار مهر، سید حسین حسینی ظهر امروز سه شنبه 
معاون  مشاور  دهقانی  مهدی  همراه  به  استانی  سفرهای  ادامه  در 
برنامه ریزی  کل  مدیر  قربانزاده،  استان ها،  امور  کل  مدیر  و  وزیر 
سازمان  این  ماهیگیری  بنادر  و  صید  معاون  رئیسی،  و  بودجه،  و 
سازمان  رئیس  خاموشی،  المسلمین  و  الاسلام  حجت  همچنین  و 
اوقاف و امور خیریه کشور پس از استان لرستان وارد خوزستان شد 
و ظرفیت های حوزه آبزی پروری استان و شهرستان دزفول را مورد 

بررسی قرار داده و بر فعال سازی تمامی ظرفیت ها تاکید کرد.وی 
مردمی  مشارکت  با  تولید  به جهش  مزین  که  در سالی  کرد:  بیان 
است تحقق برنامه هفتم توسعه و حضور مردم در اقتصاد و عرصه 

تولید در دستور کار است.
از  خوزستان  استان  داد:  ادامه  ایران  شیلات  سازمان  رئیس 
تأمین  برای  باید  و  است  برخوردار  شیلاتی  بالای  ظرفیت های 
آبزیان با توجه به محدودیت های آب شیرین در حوزه آبزی پروری 

فعالیت های ویژه ای در حوزه اقتصاد دریا پایه صورت گیرد.
در  اوقاف  گذاری  سرمایه  برای  شرایط  اینکه  به  اشاره  با  حسینی 
استان خوزستان فراهم است بر استفاده بهینه از این فرصت ها در 

ویژه  به  محور  دریا  اقتصاد  و  آبزیان  ارزش  زنجیره  تکمیل  عرصه 
ایجاد مراکز تکثیر و نرسری ماهیان دریایی و میگو و پرورش ماهی 

در قفس در خوزستان تاکید کرد.
ادامه گفت: پس  نیز در  امور خیریه کشور  اوقاف و  رئیس سازمان 
ارزیابی طرح های پیشنهادی استان خوزستان توسط کمیسیون  از 

سرمایه گذاری سازمان اوقاف سعی به اقدام خواهیم داشت.
قابلیت های  تشریح  ضمن  همچنین  خوزستان  شیلات  کل  مدیر 
تا مناطق گرمسیر جنوبی  از مناطق سردسیر شمالی  بالقوه استان 
و نوار ساحلی مهمترین زمینه های سرمایه گذاری استان را مطرح 

کرد.

 

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی از ایجاد پایانه 
صادراتی محصولات کشاورزی در تبریز خبر داد.

 شهرام شفیعی ظهر سه شنبه در دیدار با مدیران جهاد کشاورزی 
حوزه  در  شرقی  آذربایجان  استان  عملکرد  کرد:  عنوان  تبریز 

کشاورزی باید به عنوان الگو برای سایر استان ها مطرح شود.

وی با اشاره به اینکه استاندار نیز انتظارات بالایی از سازمان جهاد 
کشاورزی استان دارد، گفت: تکریم ارباب رجوع باید به صورت ویژه 

مورد توجه همه مدیران و کارکنان قرار گیرد.
یت بخش خصوصی را مهم دانست و افزود: اتاق اصناف کشاورزی، 
واسط،  حلقه  به عنوان  باید  تعاونی  شرکت های  و  مهندسی  نظام 
نقش آفرینی کنند و در حوزه های آموزش و انتقال دانش نیز فعالیت 

کنند.
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان همچنین بر لزوم بازنگری 
برای  برنامه ریزی  در  تسریع  و  تعاونی  تغییر ساختار شرکت های  و 

آن ها تأکید کرد.
به طور  این کشت  باید  گفت:  و  کرد  اشاره  قراردادی  به کشت  وی 
بیمه ای  مشکلات  رفع  همچنین  گیرد.  قرار  توجه  مورد  جدی 

کشاورزان در قراردادهای سال گذشته در حال پیگیری است.
سریع تر  باید  شده  خریداری  کودهای  حمل  کرد:  تأکید  شفیعی 

انجام شود و هرگونه تأخیر در این بخش قابل قبول نیست.
و  کرد  اشاره  گیاه پزشکی  داروخانه های  بر  نظارت  موضوع  به  وی 
خاطرنشان کرد: شهرستان تبریز بیشترین تعداد این داروخانه ها را 

دارد و بازدیدهای منظم از آنها باید صورت گیرد.
سرپرست سازمان جهاد کشاورزی استان، به لزوم توجه به مشارکت 
گلخانه ای  پروژه های  در  سرمایه گذاران  جذب  و  خصوصی  بخش 
احکام  اجرای  و  اراضی  امور  حوزه  در  جدیت  بر  ادامه  در  و  اشاره 

صادره تغییر کاربری های غیرمجاز تأکید کرد.
شفیعی همچنین خواستار تهیه فلوچارتی برای روان سازی مراحل 
کار در حوزه های آب و خاک و امور اراضی شد و گفت: زمان بندی 

دقیق برای هر مرحله تعریف شود.
نظام  به  تدریج  به  باید  تبدیلی  افزود: صدور مجوزهای صنایع  وی 
مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی واگذار شود. همچنین در حوزه 
استان  طبیعی  منابع  و  کشاورزی  مهندسی  نظام  که  مجوزهایی 
تا  شود  تهیه  مشخص  زمان بندی  با  فلوچارتی  باید  می کند  صادر 

مراجعان از روند کار مطلع باشند.
شفیعی در پایان بر لزوم ایجاد پایانه صادراتی محصولات کشاورزی 
در تبریز تأکید کرد و گفت: این پروژه باید با کار کارشناسی دقیق 
نیاز  اجرایی شود چرا که یک  استان  به صورت حتمی در مرکز  و 

ضروری در استان است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

نقش زنان روستایی در کاهش روند مهاجرت مورد توجه قرار گیرد

سازمان امور مالیاتی اعلام کرد:

فرآوری محصولات کشاورزی مشمول پرداخت مالیات و عوارض است

رئیس سازمان شیلات ایران:

شرایط برای سرمایه گذاری اوقاف در شیلات خوزستان فراهم است

سرپرست سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی خبرداد؛

ایجاد پایانه صادراتی محصولات کشاورزی در تبریز
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پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله
درهفته گذشته

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

چهار شنبه ها در مورد پربازده ترین صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله 
صحبت می کنیم. صندوق های قابل معامله انواع مختلفی دارند، قابل معامله 
مختلط، سهامی و با درآمد ثابت. یونیت این صندوق ها در بازار سرمایه 
معامله می شود و این به معنای سرمایه گذاری غیر مستقیم در پرتفوی 

این صندوق ها است.
صندوق سرمایه گذاری »سهامی اهرمی موج فیروزه« در هفته گذشته با 
ثبت بازده 9.9۴ درصد بیشترین بازده را در بین این صندوق ها ثبت کرد. 
با کسب ۳.9۵  فارابی«  صندوق¬ سرمایه گذاری »سهامی اهرمی جهش 
درصد بازدهی در رتبه¬ دوم پر بازده ترین صندوق های قابل معامله قرار 
گرفت. رتبه سوم بازدهی صندوق قابل معامله هفته گذشته را نیز صندوق 

»سهامی اهرمی بیدار« با ۳.88 درصد بازدهی کسب کرده است.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

www.irasam.ir 

ورود و خروج وجه نقد به صندوق های سرمایه گذاری

رضـــا حـــامـــدی فـــر|
کارشناس بازار|

در روز یکشنبه ۱۴۰۳/۰7/۲۲ مجموعا به طور خالص ۵۵۰۲ میلیارد ریال 
از صندوق های سرمایه گذاری خارج شد. ورود سرمایه به کل صندوق های 
سرمایه گذاری در این روز ۶۶9۳۳ میلیارد ریال و خروج سرمایه 7۲۴۳۵ 
میلیارد ریال بوده و به طور خالص ۵۵۰۲ میلیارد ریال از آن ها خارج شده 
است. در این میان بیش از صندوق های سرمایه گذاری سهامی و مختلط، 
این صندوق های سرمایه گذاری با درآمدثابت بودند که با ۶۰۲۴۰ میلیارد 
ریال ورودی و 7۰۶۵۵ میلیارد ریال خروجی، بیشترین جریان وجوه نقد 
را در این روز ثبت کردند و خالص خروج سرمایه از این صندوق ها ۱۰۴۱۵ 
میلیارد ریال بوده است. صندوق های سهامی با خالص ورود ۶87 میلیارد 
ریال و مختلط نیز با خالص ورود ۱۱ میلیارد ریال رو به رو بوده اند. با 
روز در سال  با همین  تاریخ  این  نقد کل صندوق ها در  مقایسه جریان 
گذشته، می توان دریافت که در مجموع  صندوق های سرمایه گذاری به 
به ورودی و همچنین  تاریخ در سال گذشته، ۴۱ درصد  نسبت همین 
77 درصد به خروجی سرمایه شان افزوده شده است. همچنین به طور 
خالص ۱8۳ درصد جریان نقد کمتری نسبت به همین تاریخ در سال 

گذشته داشته اند.
برگرفته از سامانه رسام؛ صفر تا صد صندوق های سرمایه گذاری

 www.irasam.ir

اطلاعات معاملات بازار بدهی

بازار  در  بدهی  اوراق  معاملات  ارزش  مهر  ماه ۱۴۰۳  معاملات ۲۴  در 
قیمت  افزایش  بیشترین  است.  بوده  ریال  میلیارد   ۱۶۲.7۳7 امروز 
)اراد۱7۶(  عام دولت  مرابحه  اوراق  را  معاملاتی گذشته  روز  به  نسبت 
همچنین،  داشت.  درصد   ۲.۶8 میزان  به  ریال   9۱۴.۴۶۰ قیمت  با 
اوراق  را  گذشته  معاملاتی  روز  به  نسبت  قیمت  کاهش  بیشترین 
 مرابحه عام دولت )اراد۱8۶( با قیمت 9۴۳.۰۱۰ ریال و به میزان ۵.7-

 درصد داشت.

 آخرین اخبار و تازه ترین
 تحلیل ها را در سایت جهان اقتصاد 

 دنبال کنید
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خانه  تأمین  مسکن،  بانک  اصلی  مأموریت  و  رسالت 
برای مردم و سابقه درخشان این بانک گواهی بر عزم 
جدی، تلاش و همدلی کارکنان در جهت رفع این نیاز 

و ایجاد جهش در حوزه تولید مسکن است.
علی  ؛  هیبنا  مسکن-  بانک  خبری  پایگاه  گزارش  به 
در  حضور  با  مسکن  بانک  سرپرست  خورسندیان، 
بیست و یکمین دوره مجامع ارزیابی عملکرد مدیریت 
با بیان این مطلب گفت: بانک  های شعب این بانک 
در حوزه های  مناسبی  بسیار  از ظرفیت های  مسکن 
و  است  برخوردار  انسانی  نیروی  خصوص  به  مختلف 
می تواند با ایجاد همدلی میان مدیران و کارکنان از 
این ظرفیت ها برای تأمین نیاز مردم و ایفای مطلوب 

رسالت خود استفاده کند.
به  مسکن  بانک  که  مطلب  این  بیان  با  خورسندیان 
دولت  سیاست های  اجرای  در  تخصصی  بانک  عنوان 
محترم در مسیر توسعه بخش مسکن گام بر می دارد، 
ملی  نهضت  طرح  اجرای  در  مسکن  بانک  افزود: 
مسکن عملکرد قابل قبولی از خود به جا گذاشته و بر 
این اساس و به منظور تداوم این رسالت نیاز است تا 
از شیوه های نوین تأمین مالی بهره برده و با تقویت 
را  خود  مالی  توان  حوزه،  این  در  مرتبط  های  کمیته 

برای تسریع در پیشبرد این طرح افزایش دهد.
در  عملکرد  ارزیابی  اهمیت  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
سنجش میزان تحقق اهداف تعیین شده بانک گفت: 
شناسایی  ضمن  تا  شود  می  باعث  عملکرد  ارزیابی 

مانع  که  را  هایی  آسیب  و  ضعف  نقاط  قوت،  نقاط 
تحقق اهداف می شود شناسایی کرده و از این طریق 
را  بانک  اهداف  مناسب،  راهکارهای  ارایه  با  بتوان 

بیش از گذشته تحقق بخشید.
محور  کارمزد  خدمات  ارایه  منابع،  جذب  خورسندیان 
بانک  اهداف  تحقق  ابزارهای  را  مطالبات  وصول  و 
انسانی  نیروی  مدد  به  شد:  یادآور  و  کرد  عنوان 
می  بانک  در  موجود  های  ظرفیت  سایر  و  متخصص 
اجرای  و  اهداف  تحقق  مسیر  در  ابزارها  این  از  توان 
سیاست های تعیین شده به خصوص در پیشبرد طرح 

نهضت ملی مسکن بهره برد.
تحقق  مسیر  در  ابزارها  این  از  استفاده  افزود:  وی 
اهداف بانک به عنوان تکلیف برای همکاران در نظر 

گرفته شده و ملاک ارزیابی قرار می گیرد.
بهبود معیشت همکاران اولویت کاری ماست

علی خورسندیان در ادامه سخنان خود، نیروی انسانی 
شبکه  متخصص  نیروهای  جمله  از  را  مسکن  بانک 
تاکید  آنها  مشکلات  حل  بر  و  برشمرد  کشور  بانکی 

کرد.
وی افزود: توجه به دغدغه های نیروی انسانی و رفع 

مشکلات و نیازهای آنها از اولویت های مدیران ارشد 
بانک است. به همین منظور لازم است مدیریت منابع 
و  ارتقا  برای  لازم  ظرفیت های  تمام  از  بانک  انسانی 
استفاده  بازنشسته  و  شاغل  همکاران  معیشت  بهبود 

کند.
خورسندیان با تاکید بر ضرورت افزایش کارایی نیروی 
همکاران  توانمندی های  از  بهینه  استفاده  و  انسانی 
در  شایسته سالاری  تحقق  با  تا  است  لازم  گفت: 
از  مطلوب  استفاده  بر  علاوه  کارکنان،  شغلی  ارتقای 
توانمندی های آنان چابک سازی در سازمان را موجب 

شویم.
تحول دیجیتال؛ دغدغه مدیران ارشد بانک مسکن

سرپرست بانک مسکن، ایجاد تحول دیجیتال در این 
بانکی  نوین  ابزارهای  از طریق  ارایه خدمات  و  بانک 

را از دغدغه های اصلی مدیران ارشد بانک برشمرد.
مطلوب  خدمات  ارایه  برای  مسکن  بانک  گفت:  وی 
نیاز  جامعه  در  خود  جایگاه  ارتقای  و  مشتریان  به 
جمله  از  الکترونیک  بانکداری  ابزارهای  به  تا  دارد 

کربانکینگ)core banking(مجهز شود.
در  خدمات  ارایه  بر  تاکید  با  مسکن  بانک  سرپرست 
بستر بانکداری دیجیتال یادآور شد: ظرفیت های بسیار 
بانک  در  بانکی  نوین  فناوری های  در حوزه  ارزنده ای 
مسکن وجود دارد که با برنامه ریزی مطلوب می توان 
ارایه  و  مشتری مداری  جهت  در  ظرفیت ها  این  از 

خدمات بهینه به مشتریان بهره مند شد.

علی خورسندیان سرپرست بانک مسکن تأکید کرد

شیوه های نوین تأمین مالی برای تحقق اهداف نهضت ملی

آئیـن معارفـه دکتـر مسـعود رحیمیـان سرپرسـت جدیـد مدیریـت توسـعه 
کسـب و کار شـرکت بیمه سـرمد، بـا حضور دکتـر بهشـتی نژاد، مدیرعامل 
و اعضـای هیـأت عامل شـرکت بیمه سـرمد در سـالن جلسـات سـاختمان 

مرکـزی این شـرکت برگزار شـد
بـه گـزارش روابـط عمـومی بیمـه سـرمد، آئیـن معارفـه دکتـر مسـعود 
رحیمیـان سرپرسـت جدیـد مدیریـت توسـعه کسـب و کار شـرکت بیمـه 
سـرمد، بـا حضـور دکتـر بهشـتی نژاد، مدیرعامـل و اعضـای هیـأت عامل 
شـرکت بیمـه سـرمد در سـالن جلسـات سـاختمان مرکـزی ایـن شـرکت 

شـد برگزار 
دکتـر بهشـتی نژاد مدیرعامل شـرکت بیمه سـرمد در این جلسـه، با اشـاره 
بـه سـوابق شـغلی و توانایی هـای دکتـر رحیمیـان در حـوزه کسـب و کار، 

نـوآوری هـای دیجیتـال و فنـاوری اطلاعات، پشـت کار، پیگیـری و به روز 
بـودن دانـش تخصـصی را از نقاط قوت ایشـان برشـمرد

مدیـر عامـل بیمه سـرمد با تاکیـد بر اهمیت بـکار گیری هـوش مصنوعی 
و کاربـرد آن در صنعـت بیمـه مطـرح کـرد: اقدامـاتی در حـوزه هـوش 
مصنـوعی در بیمـه سـرمد آغـاز شـده کـه با حضـور دکتـر رحیمیـان امید 

داریـم شـاهد اتفاقـات بدیـعی در شـرکت بیمـه سـرمد باشیم
دکتـر بهشـتی نژاد همچنین با اشـاره بـه مزایای اسـتفاده از هوش تجاری 
)Business Intelligence( در زمینـه تجزیـه و تحلیـل داده هـا، 
داشـبوردها و گزارش هـای BI بـه منظـور ارائـه راهکارهـای اسـتراتژیک 
بـرای تصمیم گیـری مدیـران، ابـراز امیـدواری کرد شـرکت بیمه سـرمد با 
برنامه ریـزی مناسـب و هماهنـگی مدیـران، با بهره گیـری از هوش تجاری 

بـه عملکـرد بهتـر و موثرتـری در حوزه هـای مختلـف بیمه ای دسـت یابد
در ادامـه جلسـه دکتـر رحیمیـان ضمـن ابراز خرسـندی از حضـور در جمع 
خانـواده بیمـه سـرمد، بـه شـرح مختصـری از دیدگاه هـای خـود در زمینه 
توسـعه کسـب و کار، باشـگاه مشـتریان و مزایای فروش آنلاین در صنعت 
بیمـه اشـاره کـرد. وی همچنین به تشـریح برنامه های کاری خـود در بیمه 
ابزارهـای جانـبی بیمه گـری  سـرمد در حوزه هـای BI، AI، ORM و 

پرداخت
مسـعود رحیمیـان دارای مـدرک دکترای مدیریت کسـب و کار اسـت و در 
کارنامـه کاری خـود ریاسـت هیـات مدیـره شـرکت خدمات مدیریـتی پویا 
فریـن، مدیریـت سـامانه ۵۵۵ همـراه اول، مدیـرکل مکالمـات بیـن الملل 

همـراه اول در دبی و مدیریـت فنـاوری اطلاعـات بیمـه ملـت را دارد

در  سینـا  بانـک  هیئت مدیـره  نائب رئیـس 
فـارس،  منطقـه  شـعب  رؤسـای  گردهمـایی 
کهگیلویـه و بویراحمـد، گفـت: تحـول و ارتقـاء 
در مـدل کسـب وکار بانـک بـا تغییـر در حـوزه 

می خـورد رقـم  فنـاوری  و  سـاختاری 
بانـک سینـا، احمـد  بـه گـزارش روابط عمـومی 
بانـک  هیئت مدیـره  نائب رئیـس  سـلمانی آرانی، 
منطقـه  شـعب  رؤسـای  گردهمـایی  در  سینـا، 
بـا هـدف  کـه  بویراحمـد  و  فـارس، کهگیلویـه 
تعامـل بیشـتر مدیـران عـالی بانـک بـا رؤسـای 
در  تحـول  گفـت:  برگـزار شـد،  مناطـق  شـعب 
بـرای  مـدل کسـب وکار، تجربه سـازی مطلـوب 
سـه  فرآیندهـا،  اصلاح  و  تسـهیل  و  مشـتری 
اصـل مهـم بـرای پیشـرفت و ترقی بانک اسـت.

سـلمانی آرانی با تأکید بر ضـرورت بهبود و ارتقای 
مدل های کسـب وکار بانـکی، تصریح کـرد: تغییر 
نـگاه  لحـاظ  بـا  بایـد  در مدل هـای کسـب وکار 

مـلی و تجربه سـازی مطلـوب بـرای رضایتمندی 
مشـتری باشـد

نائـب رئیـس هیأت مدیـره بانـک سینـا بـا اشـاره 
بـه لـزوم تحقق تحـول دیجیتـال در بانـک سینا 
اظهـار داشـت: مطالعـه تجربه مشـتری و اصلاح 
بانـک  دیجیتـال  تحـول  موفقیـت  در  فرآیندهـا 
حائـز اهمیـت اسـت و بـرای رسیـدن بـه تحـول 
بایـد موضوعـات مختلـفی همچـون  دیجیتـال، 
فرهنگ سـازی و آگاهی بخـشی کارکنان مد نظر 

گیرد قـرار 
بانـک  قائم مقـام  سـفر  ایـن  در  اسـت  گفتـنی 
سینـا، عضـو هیئت مدیـره و معـاون برنامه ریـزی 
و توسـعه کسـب وکار، معـاون ارزی و بین الملـل، 
معـاون بانکـداری، مدیـر امـور شـعب و مناطق و 
مدیـر منطقه فارس کهگیلویـه و بویراحمد حضور 
داشـتند و طی بازدید از شـعب منطقـه، در جریان 

وضعیـت عملکـردی منطقـه قـرار گرفتند

سی  و یکمین  همایش  ملی و دوازدهمین همایش بین المللی 
بیمه  و توسعه با موضوع«رضایت مندی و اعتماد مردم به 
صنعت بیمه«روز ۱۳ آذر ۱۴۰۳ در برج میلاد تهران برگزار 
می شود. به گزارش روابط عمومی بیمه آسیا،  برنامه های 

بین المللی  دوازدهمین همایش  و  سی ویکمین همایش ملی 
بیمه وتوسعه »برگزاری کارگاه های آموزشی پیش   رویدادهای 
»برگزاری  تخصصی«،  پنل های  »برگزاری  همایش«، 
کارگاه های آموزشی )پسارویداد(«، »معرفی چهره ماندگار 

)تألیف  بیمه  صنعت  سال  کتاب  »معرفی  بیمه«،  صنعت 
بیمه«،  برتر صنعت  ترجمه(«، »معرفی کارمند و مدیر  و 
و  رساله ها  بیمه«، »معرفی  در صنعت  برتر  ایده  »معرفی 
»معرفی  ارشد«،  کارشناسی  و  دکترا  برتر  پایان نامه های 

برتر«  مقالات  »معرفی  و  بیمه«  صنعت  برتر  پژوهشگر 
خواهد بود. بنابر این گزارش، مهلت ارسال اصل مقالات 
تا اول آبان ماه و اعلام پذیرش مقالات ۱۵ آبان ماه سال 

۱۴۰۳ خواهد بود.

مـدال آوران المپیادهـای علـمی سـال ۱۴۰۳ نیـز تحت 
حمایـت بانـک پاسـارگاد قـرار گرفتند

نشسـت  بانک پاسـارگاد،  روابط عمـومی  گـزارش  بـه 
صمیمانـه بانـک پاسـارگاد بـا مـدال آوران المپیادهـای 
دکتـر  بـا حضـور  ۲۱مهرمـاه۱۴۰۳  تاریـخ  در  علـمی، 
دکتـر  پاسـارگاد،  بانـک  مدیرعامـل  قاسـمی  مجیـد 
سیدرضـا حسیـنی رئیـس باشـگاه دانش پژوهـان جوان، 
جمـعی از اعضـای محتـرم هیأت مدیـره و هیأت عامـل 
بانـک پاسـارگاد، مدیـران باشـگاه دانش پژوهـان جوان 
و مـدال آوران المپیادهـای علـمی در محـل سـاختمان 

مرکـزی بانـک پاسـارگاد برگـزار شـد
در ایـن مراسـم دکتـر قاسـمی ضمن عـرض تبریک به 
نفـرات برتـر المپیادهای علـمی، آنان را افتخار کشـور و 
عصـاره فرزانـگی ملـت ایران معـرفی کردند. ایشـان در 
ادامـه بـر نقش مهـم امیـد و درس آموزی از شکسـت ها 

در توسـعه و رشـد انسـان تأکید داشتند
مدیرعامـل بانـک پاسـارگاد بـه هوش و اسـتعداد بالای 
بالاتریـن  دارای  را  ایرانیـان  و  اشـاره  ایـرانی  جوانـان 
اسـتعدادها در سـطح جهـانی برشـمردند و ایـن موضوع 
بیـان  بـا  ادامـه  در  وی  دانسـتند.   افتخـار  باعـث  را 

تجربیـاتی بـه اهمیـت مقاومـت در برابـر مشـکلات و 
یافتـن راه حل هـای جدیـد بـرای رفـع موانـع اشـاره و 
نخبـگان را بـه صبـوری، تفکـر و تدبیر در مواجه شـدن 

بـا دشـواری ها تشـویق کـرد و از ایشـان خواسـت تـا 
محدودیـتی در سـقف اهداف خود ایجـاد نکنند و اهداف 
بـزرگی برای خـود در نظـر گیرند، همچنین بـرای تمام 

ثانیه هـای پرنعمـت عمـر خـود برنامـه مناسـبی داشـته 
باشـند.دکتر قاسـمی در ادامه بـه گفت وگـو و تبادل نظر 
بـا نخبـگان پرداختنـد و بـر لـزوم حمایـت از آنـان در 

توسـعه همه جانبـه کشـور تأکیـد کردنـد
بانـک  کـه  اسـت  سـالی  دومیـن  ایـن  اسـت  گفتـنی 
بـا  صمیمانـه  نشسـت  برگـزاری  ضمـن  پاسـارگاد 
و  تقدیـر  ایشـان  از  علـمی  المپیادهـای  مـدال آوران 
۲۷خردادمـاه  تاریـخ  در  همچنیـن  می کنـد.  حمایـت 
سـال ۱۴۰۳، تفاهم نامـه همـکاری بـا هـدف تعامـل و 
بانـک در  بـا  باشـگاه دانش پژوهـان جـوان  همـکاری 
راسـتای حمایـت از نخبگان المپیاد های علمی کشـور و 
کمـک بـه ارتقاء رتبـه علـمی جمهـوری اسلامی ایران 
در عرصه هـای جهـانی و تربیـت سـرمایه انسـانی خبره 

و کارآمـد منعقـد شـده اسـت
ایـن تنهـا اقـدام بانـک پاسـارگاد در راسـتای حمایت از 
نخبگان نبوده و این بانک طی شـانزده سـال گذشـته از 
نفـرات برتر گـروه آزمایـشی کنکور سراسـری، با تقدیم 
رتبـه )بـورس تحصیلی تـا هر زمان که در داخل کشـور 
ادامه تحصیـل دهنـد( و اختصاص سـهام بانـک تقدیر و 

حمایـت کـرده اسـت و این رونـد هم چنان ادامـه دارد

با حکم مدیرعامل، مسعود رحیمیان سرپرست مدیریت توسعه کسب و کار بیمه سرمد شد

نائب رئیس هیئت مدیره بانک سینا مطرح کرد:

ضرورت ارتقاء مدل های کسب وکار بانک سینا در بستر فناوری

برگزاری سی ویکمین همایش ملی و دوازدهمین همایش بین المللی بیمه وتوسعه

مدال آوران المپیادهای علمی سال 1403 نیز تحت حمایت بانک پاسارگاد قرار گرفتند
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محدودیت صادرات تراشه های هوش 
مصنوعی آمریکایی به برخی کشورها

تراشه های هوش  بررسی محدود کردن فروش  آمریکایی سرگرم  مقامات 
مصنوعی ساخت انویدیا و شرکتهای دیگر به برخی از کشورها هستند.

به گزارش ایسنا، بلومبرگ به نقل از منابع آگاه گزارش کرده است آمریکا 
به کشورهای خلیج فارس متمرکز است و این رویکرد جدید، سقفی برای 
مجوز صادرات به بعضی از کشورها در جهت امنیت ملی، تعیین می کند. 
مراحل  در  آن  درباره  رایزنی  و  گرفته  قوت  اخیر  هفته های  در  ایده  این 

اولیه است.
ارسال  که  کرد  رونمایی  را  مقرراتی  گذشته  ماه  آمریکا  بازرگانی  وزارت 
خاورمیانه  در  دیتاسنترها  از  بعضی  به  انویدیا  مصنوعی  هوش  تراشه های 
برای  بود  خواهند  قادر  دیتاسنترها  مقررات،  این  می کند.تحت  تسهیل  را 
به  که  کنند  درخواست  شده«  احراز  نهایی  »کاربر  وضعیت  از  برخورداری 
آنها اجازه می دهد تراشه ها را تحت یک مجوز کلی دریافت کنند و دیگر 
تکی  مجوزهای  آنها  به  فروش  برای  آمریکایی  شرکتهای  نباشد  نیازی 

درخواست کنند.
برای  را  اقداماتی  گذشته  سال  بایدن،  دولت  رویترز،  گزارش  اساس  بر 
 ۴۰ از  بیش  به  پیشرفته  تراشه های  صادرات  برای  مجوز  الزامات  تشدید 
وجود  نگرانی  این  زیرا  کرد  اعلام  خاورمیانه  کشورهای  جمله  از  کشور 
دارد که محصولات عرضه شده به آنها، از چین و کشورهای تحت تحریم 

تسلیحاتی آمریکا سردربیاورند.

منوی تنظیمات از گوشی های گلکسی 
حذف می شود

مصنوعی  هوش  های  قابلیت  دارد  تصمیم  سامسونگ  گزارش ها  طبق 
بیشتری در موبایل های گلکسی خود یکپارچه کند.

به حذف  احتمالا  امر  این  آرنا،  فون  از  نقل  به  به گزارش خبرگزاری مهر 
منوی سنتی تنظیمات در مدل های آینده این سری منجر می شود.

تواند  می  مصنوعی  هوش  است  معتقد  سامسونگ  ها  گزارش  براساس 
دستی  تغییرات  ایجاد  دلیل  همین  به  و  کند  بینی  پیش  را  کاربر  نیازهای 
برای  رویای شرکت  با  اقدامی  چنین  است.  غیرملزوم  تنظیمات  منوی  در 
تولید موبایل های گلکسی کاملا مبتنی بر هوش مصنوعی همخوانی دارد

سامسونگ  های  موبایل  در  مصنوعی  هوش  کارگیری  به  میزان  هرچند 
تعامل  از  تواند  می  مصنوعی  رسد هوش  می  نظر  به  اما  نیست  مشخص 
کاربر و الگوهای استفاده از دستگاه برای بهینه سازی عملکرد بدون نیاز 
به اصلاحات دستی تنظیمات استفاده کند. این روند وجوه مختلف استفاده 
دربر  را  غیره  و  نمایشگر  درخشندگی  ها،  نوتیفیکیشن  از جمله  دستگاه  از 

می گیرد.
علاوه بر آن در گزارش جدید اعلام شده کلیدهای دوربین و کیبورد محور 
می  مصنوعی  هوش  هستند.  مصنوعی  هوش  با  سازی  یکپارچه  تمرکز 
تواند با محیط های مختلف و ترجیحات کاربر مانند تغییر به حالت شب یا 

انطباق تنظیمات براساس موقعیت مکانی خود را منطبق کند.
در بخش کیبورد نیز هوش مصنوعی می تواند با یادگرفتن استایل نوشتاری 
و کلمات ترجیحی هر فرد، تایپ کردن را شخصی سازی و در نتیجه پیش 

بینی های خودکار دقیق تری برای کلمات ارائه کند.
گذر به هوش مصنوعی براساس روندهای فعلی در تحولات موبایل اتفاق 
می افتد. تاکنون ویژگی های هوش مصنوعی متعددی مانند باتری، شارژ، 
ارائه  دیگر  موارد  کنار  در  انطباقی  لمسی  قابلیت  و  نمایشگر  درخشندگی 

شده اند.

هوش مصنوعی »ادوبی« صنعت 
سینما را نابود می کند

شرکت »ادوبی« از توزیع مدل هوش مصنوعی خود که قادر به تولید ویدئو 
از متن است، خبر داد.

به  نیز  ادوبی  ترتیب  این  به  رویترز،  از  نقل  به  به گزارش خبرگزاری مهر 
جمع شرکت هایی پیوست که سعی دارند با استفاده از هوش مصنوعی مولد 

صنعت فیلم و تلویزیون را نابود کنند.
هوش مصنوعی ادوب به نام »فایرفلای ویدئو مدل« با سرویس »سو را« 
اوپن ای آی رقابت می کند که در اوایل سال جاری ارائه شد. از سوی دیگر 
بایت دنس و متا پلتفرمز نیز در ماه های اخیر ابزارهای تولید ویدئوی خود 

را معرفی کرده اند.
براساس  را  خود  آینده  است،  روبرو  بزرگ تری  رقبای  با  اکنون  که  ادوب 
ساخت مدل های آموزش دیده با داده های مجاز بنا کرده تا به این ترتیب 

استفاده از محصول در فعالیت های تجاری قانونی باشد.
دیروز  اما  نکرده  اعلام  را  خود  ابزار  این  مشتریان  شرکت  این  هرچند 
عکس  تولید  مصنوعی  هوش  از  پپسی(  )مالک  »گتورید«  شد  مشخص 
شده  سازی  شخصی  بطری های  می توانند  مشتریان  که  سایتی  در  ادوب 
ادوبی  ابزار  نیز  »متل«  شرکت  همچنین  می کند.  استفاده  دهند،  سفارش 
کار  به  باربی  لاین  عروسک های  بندی  بسته  طراحی  به  کمک  برای  را 
هوش  ویدئوی  ترکیب  روی  ویژه  تمرکز  با  دارد  قصد  می گیرد.ادوب 
را  مصنوعی  هوش  ویدئو  تولید  ابزارهای  عادی،  ویدئوهای  با  مصنوعی 

برای خالقان و ادیتورهای این نوع محتوا کاربردی کند.

ژاکــت نانویی با قابلیت مدیریت گرما و 
سرما

شرکت دوئر )Duer( ژاکت تقویت شده با گرافن تولید و به بازار عرضه 
گرم  را  بدن  هوا،  بودن  سرد  زمان  در  می تواند  ژاکت  این  است.  کرده 

نگه داشته و هنگام گرما به خنک شدن بدن کمک کند.
به گزارش خبرگزاری مهر، گفته می شود که پارچه ای که برای تولید این 
ژاکت استفاده شده، بدون احساس سنگینی، دمای بدن را تنظیم می کند، 

آنتی استاتیک بوده و دوام طولانی مدت دارد.
داده  گرافن  به  نوبل  جایزه  که  »زمانی  گفت:  دوئر  مدیرعامل  لنت،  گری 
شد، توجه ما به این ماده جلب شد، ماده ای که خواص عملکرد بی نظیری 
برای منسوجات به ارمغان می آورد و در عین حال روی وزن پارچه تاثیری 
نرمی  حال  عین  در  و  نمی دهد  تغییر  نیز  را  پارچه  تنفس پذیری  و  نداشته 
حرارتی  مدیریت  تا  کردیم  پارچه  وارد  را  گرافن  ما  می شود.  حفظ  لباس 
پیشرفته ای را در پارچه ایجاد نماییم. چنین پارچه ای در هنگام سرد بودن، 
که  زمانی  می شود.  خنک  شدن  گرم  هنگام  و  می دارد  نگه  گرم  را  شما 
گرافن به پارچه اضافه شده خاصیت ضد استاتیک ایجاد کرد و لطافت و 
نرمی لباس را طولانی تر نگه می دارد که این امر یک گام مهم در آینده 
منسوجات است.«براساس وب سایت دوئر، از پارچه تقویت شده با گرافن 
در تولید این ژاکت استفاده شده که در حال حاضر با قیمت ۱۱۹ دلار به 

فروش می رسد.

پیک  امسال  مهرماه  نیمه  تا  آمارها  آخرین  اساس  بر 
کاربران فعال روزانه نسبت به شهریور ۱۴۰۰، در روبیکا 
۴ برابر، در ایتا ۱۴ برابر، در بله ۶ برابر، در سروش پلاس 
۸ برابر و در آی گپ ۲ برابر و پهنای باند مصرفی در این 
پلتفرم ها در قیاس با شهریور ۱۴۰۰ حدود پنج برابر رشد 

داشته است.
پیام رسان ها  روزافزون  نیاز  به  توجه  با  ایسنا،  گزارش  به 
کشورهای مختلفی در دنیا از جمله ایران در حال تلاش 

برای توسعه پلتفرم های بومی خود هستند.    
برای  بسیاری  اقدامات  و  طی سال های گذشته، روش ها 
حمایت از پیام رسان ها و به صورت کلی سکوهای داخلی 
رشد  به  منجر  که  است  شده  انجام  دولتمردان  توسط 
سکوها و افزایش مخاطبان آنها شده است به گونه ای که 
به واسطه ایجاد برخی قابلیت ها، سایر کشورها خواهان 

پیام رسان های داخلی شده اند. 
اکنون  ارتباطات  حوزه  کارشناسان  و  مسئولان  اعتقاد  به 
سکوهای داخلی این توانایی را دارند که به ۱۰۰ میلیون 
کاربر در پیام رسان های داخلی خدمات ارائه دهند اما قبلا 
داخلی  پیام رسان های  که  بود  مسئولان  از  برخی  آرزوی 

بتوانند ۲۰ میلیون کاربر داشته باشند.   
پیام  وضعیت  آخرین  از  گزارشی  اخیرا  راستا  همین  در 
رسان های داخلی از سوی سازمان فناوری اطلاعات ایران 
اعلام شده که براساس آن، در این مدت پیام رسان های 

داخلی نیز به ارائه خدمات متعدد پرداخته و بهره گیری از 
بر اساس آخرین  قابل توجهی داشته است که  آنها رشد 
آمارهای موجود تا نیمه مهرماه امسال پیک کاربران فعال 
روزانه نسبت به شهریور ۱۴۰۰، در روبیکا ۴ برابر، در ایتا 
۱۴ برابر، در بله ۶ برابر، در سروش پلاس ۸ برابر و در آی 

گپ ۲ برابر شده است. 
 همچنین پهنای باند مصرفی در این پلتفرم ها در قیاس با 

شهریور ۱۴۰۰ حدود پنج برابر رشد داشته است.   
بومی  فعالیت  توسعه  در  موجود  ظرفیت های  به  توجه  با 
در عرصه بین المللی و منطقه ای، زمان ورود این سکوها 
به عرصه بین الملل فرا رسیده و در دولت چهاردهم این 

رویکرد با جدیت دنبال می شود.     
گفتنی است اواخر شهریور سال جاری هم از سوی وزیر 
پلتفرم ها  که  شد  اعلام  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات 

)سکوهای( بومی به مرحله ای از بلوغ رسیده اند که توان 
حضور در عرصه بین المللی را داشته باشند و این وزارت 
بومی  پیام رسان های  و  از سکوها  را  خانه حمایت خود 
متناسب با اقتضائات و شرایط روز دنبال می کند.              

هاشمی همچنین تأکید کرده بود با توجه به ظرفیت های 
و  المللی  بین  عرصه  در  بومی  فعالیت  توسعه  در  موجود 
منطقه ای، زمان ورود این سکوها به عرصه بین الملل فرا 
رسیده و در دولت چهاردهم این رویکرد با جدیت دنبال 
می شود.      البته وی به این مسئله اشاره کرد که وقتی از 
حمایت هدفمند از سکوها و پیام رسان های داخلی صحبت 
می کنیم؛ منظور حمایتی است که در راستای اهداف جدید 
تعیین و ترسیم شده و مهمترین هدف نیز در حال حاضر، 
حضور پیام رسان های کشور در عرصه بین المللی به ویژه 
هم پیمان  کشورهای  یا  و  منطقه  کشورهای  میان  در 
یا  شانگهای  اقتصادی  همکاری های  سازمان  همچون 

گروه بریکس است.    
گذشته  سال های  طی  اینکه  به  توجه  با  بنابراین 
توسعه  برای  دولت  حمایت  از  داخلی  پیام رسان های 
رضایت  جهت  بیشتر  قابلیت های  افزودن  و  زیرساخت 
دولت  از  انتظار  این  بودند،  برخوردار  کاربران  بیشتر 
داخلی  پیام رسان های  توسعه  تا  دارد  وجود  چهاردهم 
برای جلب رضایت کاربران و ایجاد قابلیت های مورد نیاز 

همانند گذشته مورد توجه باشد.

نسبت به سال 1400 اتفاق افتاد

رشد پنج برابری پهنای باند پیام رسان های داخلی

یک شرکت آمریکایی از طرحی برای جایگزین 
کردن ایستگاه فضایی بین المللی رونمایی کرده 
که بزرگتر و جادارتر است و پس از تکمیل شدن 

شبیه »ایکس« خواهد بود.
از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
 )Vast( »وست«  انجینرینگ،  اینترستینگ 
یک شرکت توسعه مسکن فضایی آمریکایی 
از طرح Haven۲ رونمایی کرده که احتمالا 
جایگزین ایستگاه فضایی بین المللی می شود.

جادار  محیطی  فضایی  اقامتگاه  آینده  نسل 
و راحت برای فضانوردان فراهم می کند که 
فضایی کافی برای تحقیقات و سرگرمی های 

شخصی افراد را در خود دارد.

ایستگاه فضایی بین المللی قرار است تا ۲۰۳۰ 
ناسا  راستا  بازنشسته شود. در همین  میلادی 
برنامه ای برای توسعه جایگزین آن راه اندازی 
کاندیدای  یک  نیز   Haven۲ است.  کرده 
بینی  پیش  است.  برنامه  این  برای  احتمالی 
می شود ناسا برندگان مرحله دوم این برنامه 
را در اواسط ۲۰۲۶ میلادی اعلام کند.» مکس 
می  مذکور  شرکت  اجرایی  ارشد  هات«مدیر 
گوید: تمرکز ما در دهه جاری تامین قراردادی 
با ناسا است تا جایگزین ایستگاه فضایی بین 
المللی را بسازیم. در همین راستا نخست قابلیت 
هایمان برای ساخت و عملیاتی کردن نخستین 
نمایش  را  جهان  خصوصی  فضایی  ایستگاه 

خواهیم داد که در ۲۰۲۵ میلادی رونمایی می 
 Haven۱ شود.نسخه قدیمی تر این طرح
است که پایه ساختار و سیستم های فناوری آن 
نیز به حساب می آید.»وست« تصمیم دارد در 
صورتیکه برنده قرارداد با ناسا در ۲۰۲۶ میلادی 
تا  را   Haven۲ ماژول  تک  نخست  شود، 
۲۰۲۸ میلادی راه اندازی کند. فرایند راه انداز 
احتمالا همراه موشک فالکون هوی اسپیس 
ایکس انجام خواهد شد.وست تصمیم دارد یک 
ماژول مرکزی با قطر ۷ مترو ۴ ماژول دیگر 
اولیه اضافه  به ماژول  را  بین ۲۰۳۰ و ۲۰۳۲ 
کند. ایستگاه پس از تکمیل شدن ظاهری شبیه 

X خواهد داشت.

جایگزین احتمالی ایستگاه فضایی بین المللی رونمایی شد

پیش نویس سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی از مجموعه اسناد راهبردی 
فضای مجازی، نهایی و جهت تصویب تحویل مرکز ملی فضای مجازی شد

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز ملی فضای مجازی، پیش نویس 
سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی از مجموعه اسناد اقدامات کلان »سند 
راهبردی جمهوری اسلامی ایران در فضای مجازی« با هدف ساماندهی و 
نظارت بر تبلیغات تجاری در فضای مجازی، جهت بررسی و تصویب به مرکز 

ملی فضای مجازی ارائه شد.
این سند که متولی تدوین آن وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است، به دنبال 

ساماندهی و نظام مند سازی تبلیغات تجاری در فضای مجازی در راستای 
از  مهمتر  و  ایرانی  و  اسلامی  ارزش های  رعایت  اطمینان،  و  اعتماد  ارتقای 

همه، حفظ حقوق مصرف کنندگان و مردم است.
تنظیم گری تبلیغات در فضای مجازی، منجر به سالم سازی و شفاف سازی 
اقدامات شده و این اقدام، انگیزه کسب و کارها به فعالیت در پیام رسان ها 
و سکوهای داخلی را با توجه به وجود آمدن فضایی امن و قانونمند، تقویت 
خواهد کرد.براساس این پیش نویس، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مسئول 
پیگیری تخلفات و اعلام آنها خواهد بود و در صورت عدم همکاری متخلفان، 

وزارت ارشاد می تواند از طریق مراجع قانونی برای برخورد با آنها اقدام کند.
وزارت  سیما،  و  صدا  سازمان  همکاری  با  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت 
امور دارایی، صنوف  اقتصاد و  صمت، سازمان ثبت و املاک کشور، وزارت 
مرتبط، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، دادستان کل کشور و... نسبت 
به تهیه پیش نویس سند تبلیغات تجاری در فضای مجازی اقدام خواهد کرد

گفتنی است؛ بررسی های تکمیلی این سند در حال حاضر در معاونت محتوای 
مرکز ملی فضای مجازی انجام شده و به زودی اولین جلسه بررسی نهایی آن 
در کمیسیون عالی ارتقای تولید محتوای فضای مجازی کشور برگزار می شود

با  نوآوری  نوآوری گفت: صندوق  معاون توسعه صندوق 
مشارکت در سود و زیان طرح های دانش بنیان در ریسک 
شرکت های دانش بنیان شریک می شود. سقف مشارکت 

هم تا ۱۰۰ میلیارد تومان است.
نوآوری  صندوق  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
نوآوری  صندوق  استانی  سفرهای  ادامه  در  شکوفایی،  و 
به  صندوق  این  خدمات  معرفی  نشست  شکوفایی،  و 
حضور  با  کرمانشاه  استان  بنیان  دانش  شرکت های 

مسئولان صندوق نوآوری برگزار شد.
در این نشست که در برج فناوری کرمانشاه و به دعوت 
دکتر  شد،  برگزار  کرمانشاه  استان  فناوری  و  علم  پارک 
محمد رشیدی نماینده استان و عضو هیأت رئیسه مجلس 
توسعه،  معاون  ملکی فر  سیاوش  دکتر  اسلامی،  شورای 
مهندس محسن نوتاش مدیر ارتباط با مشتریان، مهرداد 
خلیلی مدیر تسهیلات و خدمات اهرمی و مهدی خالقی 
مدیر امور ذینفعان و مجلس صندوق نوآوری و شکوفایی 

حضور داشتند.
دکتر سیاوش ملکی فر، معاون توسعه صندوق نوآوری و 
چهار  ارائه  تشریح  با  مراسم  این  ادامه  در  نیز  شکوفایی 
خدمت اصلی صندوق نوآوری به شرکت های دانش بنیان 
و  فناورانه  توسعه محصولات  منظور  به  کرمانشاه  استان 
نوآورانه و پیشرفت این شرکت ها بیان کرد: چهار خدمتی 
که می توانیم در این سفر برای شما مصوب کنیم در واقع 
چهار نوع وام است که هر یک اعداد و سقف مشخصی 
از طریق صندوق پژوهش و فناوری استان به  دارند که 

شرکت های دانش بنیان اعطاء می شود.
به گفته وی، این خط اعتباری عبارت است از بهینه سازی، 
سرمایه در گردش، تولید صنعتی )سرمایه ثابت( و لیزینگ؛ 
برای  خدمات  این  شدن  مصوب  ما  هدف  و  سعی  که 
بخشی از شرکت های دانش بنیان در جریان این سفر سه 
روزه است. علاوه بر ارائه این خدمات، نشست هایی را با 
۳۰ شرکت دانش بنیانی که برای دریافت تسهیلات، ثبت 
نام و اعلام آمادگی کردند، برگزار می شود. این در حالی 
است که در شرایط عادی دریافت این وام ها بین ۳۰ تا 
۴۵ روز طول می کشد در حالی که در جریان این سفر سه 
روزه با سرعت عمل بسیاری و در ظرف ۴۵ دقیقه دریافت 

وام مصوب می شود.
صندوق  اصلی  وظیفه  اینکه  بیان  با  ادامه  در  ملکی فر 

بنیان  دانش  از شرکت های  حمایت  و شکوفایی  نوآوری 
فعالیت  طول  در  صندوق  سرمایه  کرد:  تصریح  است، 
۱۰ ساله خود، از ۳ همت به ۱۰ همت رسیده است چرا 
بنیان در راستای  نیاز مالی شرکت های بزرگ دانش  که 
است.  کرده  پیدا  افزایش  نیز  آن ها  خود  شدن  گسترده 
صندوق نوآوری با همان سرمایه ۳ همت توانسته تاکنون 
۶۵ همت انواع خدمات مالی به شرکت های دانش بنیان 

ارائه دهد.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی با اعلام اینکه 
دانش  اقتصاد  و  فناوری  علمی،  معاونت  و  صندوق  این 
ارائه خدمات  بنیان ریاست جمهوری دو نهاد مستقل در 
معمولا  کرد،  اعلام  هستند،  بنیان  دانش  شرکت های  به 
برخی شرکت ها با اشتباه گرفتن این دو نهاد مسیر خود 
را دشوارتر می کنند. وظیفه اصلی صندوق رفع مشکلات 
مالی شرکت های دانش بنیان است و نه موضوعات دیگر

وی در بخش دیگری از سخنان خود در خصوص نقش 
زیست بوم  توسعه  در  فناوری  و  پژوهش  صندوق های 
پژوهش  نیز عنوان کرد: خدمات صندوق  نوآوری کشور 
است  خصوصی  و  غیردولتی  بخش  یک  که  فناوری  و 
ارائه وام، مشارکت و صدور ضمانت نامه برای شرکت های 
بنیان است. به جز تهران، همه استان های کشور  دانش 
هم اکنون دارای صندوق های پژوهش و فناوری هستند. 
ضمن اینکه ما صندوق های پژوهش تخصصی نیز داریم 
که در رشته های متنوع علمی فعالیت می کنند. هر شرکت 
دانش بنیان در هر جای کشور ذیل دو صندوق استان و 

صندوق تخصصی خود قرار می گیرد.
ملکی فر در ادامه با یادآوری این مسئله که این شرکت ها 
آنها  محصولات  بلکه  می شوند  بنیان  دانش  که  نیستند 
در  گفت:  می کند،  کسب  بنیانی  دانش  عنوان  که  است 
دسته  دو  به  نیز  نوآوری  صندوق  خدمات  راستا  همین 
محصول محور و شرکت محور تقسیم می شود. این وام ها 

به بخش دانش بنیان شرکت ها اعطاء می شود.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی همچنین هدف 
را  نوآوری  صندوق  مسئولان  استانی  سفرهای  از  اصلی 
نظارت بر تسهیلات ارائه شده به شرکت های دانش بنیان 
عنوان کرد و گفت: صندوق های پژوهش و فناوری بازوی 
صندوق نوآوری در استان ها هستند که وثیقه تسهیلات 
را تا سقف ۸ میلیارد تومان فراهم می کنند. به هر اندازه 

که این شرکت ها زودتر با صندوق قرارداد ببندند، وام هم 
سریعتر به آن ها تخصیص داده می شود.

صادر  ضمانتنامه  خود  شکوفایی  و  نوآوری  صندوق 
نمی کند بلکه از طریق شبکه بانکی و به همت صندوق 
را  استان تلاش می کند ضمانتنامه ها  فناوری  و  پژوهش 

ارزان تر صادر کند.
وی با بیان اینکه خدمت سرمایه گذاری، از دیگر خدمات 
صندوق نوآوری و شکوفایی به شرکت های دانش بنیان 
است، یادآور شد: صندوق نوآوری با مشارکت در سود و 
زیان طرح های دانش بنیان، در ریسک شرکت های دانش 
بنیان شریک می شود. سقف مشارکت هم تا ۱۰۰ میلیارد 

تومان است.
نوآوری  دیگر خدمات صندوق  درباره  در خاتمه  ملکی فر 
و  نوآوری  صندوق  تسهیلات  دیگر  از  کرد:  خاطرنشان 
تا  که  است  توانمندسازی  بلاعوض  خدمات  شکوفایی 
بنیان  دانش  شرکت های  به  تومان  میلیون   ۷۰۰ سقف 
پرداخت  نقدی  صورت  به  را  آن  البته  که  می شود  اعطا 
نمی کنیم. این تسهیلات در قالب ارائه خدماتی همچون 
کمک به حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه های داخلی و 

خارجی اعطا می شود.
مهندس محسن نوتاش، مدیر ارتباط با مشتریان صندوق 
نوآوری و شکوفایی نیز در این نشست با تشریح تسهیلات 
این صندوق به شرکت های دانش بنیان، درباره تضامین 
در نظر گرفته شده برای حمایت از این شرکت ها گفت: 
چون  گوناگونی  موارد  به  شده  گرفته  نظر  در  تضامین 
وضعیت مالی و اعتباری سهامداران شرکت، اعضاء هیئت 
از سوی شرکت و  مدیره، وضعیت چک های صادر شده 

.... بستگی دارد.
به  خدمات  اعطای  تسهیل  درباره  همچنین  وی 
زیر  میزان فروش محصولاتشان  نوپایی که  شرکت های 
۵ میلیارد تومان است، تاکید کرد: در حال حاضر شروط، 
تسهیل شده است که در راستای آن شرکت های نوپایی 
که فروش محصولات دانش بنیانشان بین ۵ تا ۱۰ میلیارد 
تومان باشد و در عین حال تعداد نیروی انسانی شان هم 
به ۱۰ نفر نرسد مشمول دریافت این تسهیلات می شوند

به  بنیان  دانش  شرکت های  ویژه،  تسهیلات  این  در 
بانک معرفی می شوند و در قالب تبصره ۲ قانون بودجه، 
تسهیلات تا سقف ۳ میلیارد تومان با دوره بازپرداخت ۴ 

بانک های سینا،  دریافت می کنند.  پرداخت یکجا  و  ساله 
تجارت، ملت، مهر و رفاه نیز بانک های عامل در اعطای 

این تسهیلات هستند.
به گفته نوتاش، سال گذشته حدود ۴۵ درصد شرکت های 
بودجه  قانون   ۱۸ تبصره  طبق  توانستند  بنیان  دانش 
بهتری  امسال شاهد شرایط  دریافت کنند که  تسهیلات 

در این زمینه نسبت به سال گذشته هستیم.
مدیر ارتباط با مشتریان صندوق نوآوری و شکوفایی در 
خاتمه افزود: بانک ها به پرداخت وام قرض الحسنه خیلی 
پرداخت  که  وامی  موثر  نرخ  چون  نیستند،  علاقه مند 
می کنند بالای ۳۶ درصد است، اما جزء تسهیلات تکلیفی 
است که دولت و مجلس برای توسعه اقتصاد شرکت های 
دانش بنیان برای آنها در نظر گرفته اند و تلاش صندوق 
این  ارائه  تسریع  و  تسهیل  در  هم  شکوفایی  و  نوآوری 

تسهیلات به شرکت های دانش بنیان است.
در ادامه این مراسم نیز مهدی خالقی، مدیر امور ذینفعان 
به  اشاره  با  شکوفایی  و  نوآوری  صندوق  مجلس  و 
قانونی  بیان کرد: سال ۱۳۸۹  بنیان  قانون جهش دانش 
آنجا  از  بنیان  دانش  اساس شرکت های  که  تصویب شد 
شکل گرفت. با توجه به اینکه شاهد پیشرفت روزافزون 
دانش  شرکت های  قوانین  بود  لازم  هستیم  تکنولوژی 
بنیان و فناور هم به روزرسانی شود، از همین رو حدود چهار 
مجلس  در  بنیان  دانش  تولید  جهش  قانون  پیش  سال 
به شمار  به تصویب رسید که جزو قوانین مترقی در دنیا 
می آید.وی افزود: طبق ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش 
برای  به صورت ۱۰۰ درصد  مالی مصوب،  اعتبار  بنیان، 
شرکت های دانش بنیان در نظر گرفته شده است. در هیچ 
مالی  اعتبار  درصد   ۱۰۰ حوزه ای  هیچ  برای  دنیا  کجای 
که  بنیان  دانش  جهش  قانون  در  اما  است،  نشده  ارائه 
اعتبار  داشت  خوبی  همکاری  آن  تصویب  برای  مجلس 
اقتصاد  تا حوزه  است  قرار گرفته شده  مالی ۱۰۰ درصد 

دانش بنیان در کشور توسعه و پیشرفت داشته باشد.
خالقی در خاتمه درباره اهمیت قانون جهش تولید دانش 
بنیان یادآور شد: این قانون، یک قانون تاثیرگذار در جهت 
به  و  است  کشور  تکنولوژی  و  اقتصاد  پیشرفت  و  ترقی 
تامین  بر  علاوه  می کند  کمک  بنیان  دانش  شرکت های 
کشور  فناوری  و  نوآوری  اکوسیستم  با  ارتباطشان  مالی، 

تقویت شود.

ارائه به مرکز ملی فضای مجازی؛

پیش نویس سند ساماندهی تبلیغات در فضای مجازی نهایی شد

معاون توسعه صندوق نوآوری تاکید کرد؛

مشارکت در سود و زیان طرح های دانش بنیان تا سقف 100 میلیارد تومان
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در  ایران خودرو  نیز  شرکت  محصولات  سایر  درخصوص 
محدودیت  رفع  به منظور  اجرایی  اقدامات  پیگیری  حال 

شماره گذاری است.
شرکت  ۱۰محصول  تحویل  و  شماره گذاری  مجوز 
با  ایران خودرو،  اعلام  بر  بنا  شد.  صادر  ایران خودرو 
مساعدت های  و  شرکت  این  مستمر  پیگیری های 
سازمان  ازجمله  مرتبط  نهادهای  سوی  از  صورت گرفته 
ملی استاندارد و کمیته معیار و... مجوز شماره گذاری ۱۰ 
اساس  براین  و  است  شده  صادر  ایران خودرو  محصول 
تحویل و واگذاری خودروها از فردا ۲۳ مهرماه انجام خواهد 

شد.
تارا، دناپلاس شش دنده دستی، دناپلاس  ری را، پژو۲۰۷، 
و   XUP موتور  با  بنزینی  سورن پلاس  اتوماتیک، 
آریسان، هایما ۷ایکس و ۸اس   ،EF۷ با موتور گازسوز 
ازسوی  از محصولاتی هستند که طبق مجوز صادرشده 
سازمان ملی استاندارد شماره گذاری آن ها از سرگرفته شده 
است. درخصوص سایر محصولات نیز شرکت ایران خودرو 
در حال پی گیری اقدامات اجرایی به منظور رفع محدودیت 

شماره گذاری است.
 )IKP۲ جدید پلت فرم  بر  )مبتنی  ری را  ملی  کراس اوور 
صنعت  در  مدرن  طراحی  و  پیشرفته  تکنولوژی  تجلی 
خودرو ایران و ترکیبی از قدرت، کارآیی و راحتی است که 
اولین تجربه شماره گذاری و تحویل را تجربه خواهد کرد. 
موتور قدرتمند توربوشارژ با توان خروجی ۱۶۰اسب بخار و 
گشتاور ۲۴۰نیوتون متر با گیربکس اتوماتیک شش سرعته، 
تجربه ای هیجان انگیز از رانندگی را فراهم می کند. حداکثر 
و مصرف  بر ساعت  کیلومتر  این محصول ۱۹۵  سرعت 
کابین  داخل  است.  در ۱۰۰کیلومتر  لیتر  آن ۷,۳  ترکیبی 

ری را با استفاده از تکنولوژی های روز طراحی شده است.
صندلی های چرم و پارچه با قابلیت تنظیم برقی و گرمکن 
به همراه سیستم تهویه مطبوع اتوماتیک، راحتی حداکثری 
همچنین  می آورند.  فراهم  سرنشینان  و  راننده  برای  را 
کنترل  سیستم  نظیر  ایمنی  سیستم های  از  مجموعه ای 
در  سرازیری، کمکی حرکت  در  کنترل سرعت  پایداری، 
سربالایی، کمکی ترمز، کنترل کشش و ترمزهای جلو و 
عقب دیسکی منجر به افزایش ایمنی شما تا رسیدن به 

مقصد می شود.
داخل کابین ری را به نمایشگر دوگانه و سیستم مالتی مدیا با 

صفحه هوشمند لمسی ۱۲اینچی با پشتیبانی از اندروید اتو 
 Cornering و و اپل کارپلی مجهز شده است. سیستم
از  این خودرو یکی دیگر  یا چراغ های چرخشی   Light
ویژگی های پیشرفته در خودروهای مدرن است که به منظور 

افزایش ایمنی و دید بهتر در پیچ ها طراحی شده است.
باران،  و  نور  محدودکننده سرعت، سنسور  و  کروزکنترل 
۳۶۰درجه  دوربین  فرمان،  پشت  تعویض دنده  سیستم 
دیجیتال، سیستم تشخیص نقاط کور، سیستم پایش فشار 
باد تایرها، سانروف، ترمز پارک برقی، شارژر بی سیم، ورود 
بدون کلید و استارت دکمه ای و قابلیت بازشدن درِ صندوق 
امکانات ری را  از دیگر   ،)Kick Sensor( پا  با اشاره 

هستند.
پلت فرم جدید  مبتنی بر  و  ملی  از محصولات  دیگر  یکی 
دیده  ده گانه  فهرست  این  در  که   )IKP۱( ایران خودرو 
این  سدان های  پرچمدار  که  بوده  تارا  خودرو  می شود، 
در  که  خانوادگی  خودرو  این  می شود.  محسوب  شرکت 
و  دستی  گیربکس  با  مدل  دو  در  و   C ابعادی  کلاس 
اتوماتیک عرضه می شود، از ایمنی بالایی برخوردار است 
دوفازی  ورق های  از  استفاده  مرهون  را  آن  می توان  که 
)Dual Phase( با استحکام بالا، سیستم های کنترل 
 ،)ESC, HBA, TCS( الکترونیکی  فعال  پایداری 

و  جلو  ترمزهای   ،)HSA( سربالایی  در  حرکت  کمکی 
عقب دیسکی به همراه ABS و EBD، نشانگر اخطار 
کاهش فشار باد تایر، استاندارد حفاظت از عابرپیاده، کیسه 
هوای ایمنی )راننده و سرنشین و جانبی در مدل اتوماتیک(، 
ستون فرمان تلسکوپی، ایزوفیکس و سیستم قطع سوخت 

خودکار دانست.
گیربکس  مانند  خوبی  رفاهی  امکانات  از  همچنین  تارا 
 TU۵P شش سرعته خودکار )در مدل اتوماتیک(، موتور
صندوق  برقی،  فرمان   ،)TU۵ تقویت شده  )نسخه 
مدل  )در  برقی  جلو  لیتری، صندلی های  جادار ۶۴۰  عقب 
اتوماتیک(، دوربین دنده عقب )در مدل اتوماتیک(، آینه  های 
سیستم  تاشونده(،  اتوماتیک  مدل  )در  راهنمادار  برقی 
سانروف  کروزکنترل،   ،)VAS( هشداردهنده  ضدسرقت 
ورود  برقی،  هوای  تهویه  سیستم  اتوماتیک(،  مدل  )در 
زیر  اتوماتیک(،  مدل  )در  دکمه ای  استارت  و  کلید  بدون 
آرنجی )در مدل اتوماتیک(، بازکننده درِ صندوق عقب از 
راه دور، چراغ های جلو مجهز به لامپ نئون و چراغ روز، 
فرمان چرم و دسته دنده چرم )در مدل اتوماتیک(، رینگ 
آلومینیومی )در مدل اتوماتیک(، نشانگر و راهنمای تغییر 

دنده )GSI( و سنسور نور و باران بهره مند است.
ایران خودرو  لوکس ترین محصول  از  یکی  هایما ۷ایکس 

که  می شود  محسوب  مجزا  صندلی  ردیف  سه  با  همراه 
 GDI جدید  نسل  بنزینی  ۱.۶لیتری  موتور  به  مجهز 
توربوشارژ با قدرت ۱۹۲ اسب بخار و گشتاور ۲۹۳نیوتون متر 

و گیربکس شش سرعته اتوماتیک است.
این ون هفت نفره از استاندارد عدم آلایندگی یورو۶ پیروی 
کرده و یکی از معدود خودروهای بازار ایران است که سطح 

بسیار پایینی از آلایندگی را منتشر می کند.
این محصول از منظر تجهیزات ایمنی دارای شش کیسه 
سیستم های  اتوهلد،  ۳۶۰درجه،  دید  دوربین  هوا،  ایمنی 
هشدار خروج از خط و کمکی تثبیت حرکت میان خطوط، 
ترمز کمکی، کنترل پایداری الکترونیکی، کنترل کشش، 
کنترل حرکت در سربالایی، کنترل حرکت در سرازیری، 
و  پیاده  عابر  قابلیت تشخیص  با  ترمز اضطراری خودکار 
بادتایرها، سه حالت  پایش فشار  نقطه کور،  رادار  خودرو، 
دنده عقب،  دوربین  و  سنسور  خودرو،  اتوماتیک  پارک 

ایزوفیکس صندلی کودک و کروزکنترل تطبیقی است.
همچنین این محصول مجهز به سنسور حرکت اشیا پس 
از قفل شدن خودرو با قابلیت ارسال پیام کوتاه به موبایل، 
با نمایشگر لمسی ۱۲.۳ اینچی، سنسور نور و  مالتی مدیا 
باران، بازکردن درِ صندوق عقب با اشاره پا، سانروف برقی 
پانورامیک، صندلی های جلو مجهز به تنظیم برقی، سردکن 
و گرم کن و صندلی های ردیف دوم و سوم تاشو، استارت 

دکمه ای، رینگ های آلومینیومی ۱۹ اینچی و... است.
کراس اوور هایما ۸اس ایران خودرو از یک موتور ۱.۶لیتری 
چهارسیلندر ۱۶ سوپاپ با سیستم تزریق مستقیم سوخت 
GDI بهره می برد که آن را در زمره یکی از قدرتمندترین 
کراس اوورهای بازار قرار می دهد. پیشرانه هایما ۸اس قادر 
گشتاور  ۲۸۰نیوتون متر  و  قدرت  ۱۸۲اسب بخار  تولید  به 

است.
گیربکس  یک  توسط  پیشرانه  این  تولیدی  نیروی 
دنده  تعویض  قابلیت  با  همراه  اتوماتیک  شش سرعته 
هایما  جلو  چرخ های  به  )دستی(  تیپ ترونیک  به صورت 
موتور  این  به  اتکا  با  ۸اس  هایما  می شود.  منتقل  ۸اس 
پربازده قدرتمند قادر است طی حدود ۸ثانیه از حالت سکون 
به مرز ۱۰۰ کیلومتر بر ساعت برسد که یکی از سریع ترین 
کراس اوورهای موجود در بازار ایران محسوب می شود. این 
تجهیزات  و  رفاهی  امکانات  و  زیبا  از طراحی  نیز  خودرو 

ایمنی متعدد و مطلوبی برخوردار است.

شماره گذاری و تحویل 10محصول ایران خودرو ادامه می یابد اخبار

ورود کشنده  های ۱۰ سال  کارکرد ، زخم کهنه 
ناوگان فرسوده را تازه می کند

داوود خداداد: خودروهای ۱۰ سال کارکرد اروپایی قطعا کارکرد بیش از یک 
میلیون کیلومتر دارند و با توجه به این که این خودروها توان کار در جاده های 

عمدتا کویری و کوهپایه ای کشور را ندارند، تنها باید اوراق شوند.
واردات کامیون ها و کشنده های کارکرده اروپایی که در سال های اخیر به عنوان 
تا  از مدل های فرسوده دیده می شد،  ناوگان و رهایی  روزنه ای برای نوسازی 
مدل های  واردات  آن  از  بعد  است.  کرده  را طی  بسیاری  نشیب  و  فراز  امروز 
تا سه سال کارکرد، توانست وضعیت ناوگان داخلی را روبه بهبودی ببرد، حالا 
اضافه شدن یک تبصره به قانون واردات که براساس آن واردات اتوبوس ها و 
کشنده های ۱۰ سال کارکرد مجاز می شود، به یک مشکل در این زمینه تبدیل 
شده است. در این خصوص، عضو هیات مدیره انجمن واردکنندگان خودروهای 
تجاری اظهار کرده است که واردات مدل های ۱۰ سال کارکرد به طور قطع زخم 
کهنه ناوگان فرسوده را تازه خواهد کرد. چراکه این خودروها باتوجه به شرایط 

کشورهای مبدأ زیر یک میلیون کیلومتر کارکرد نخواهند داشت.
با  گفت وگو  در  تجاری  خودروهای  واردکنندگان  انجمن  هیات مدیره  عضو 
سایه  »در  کرد:  اظهار   ۳۰ ماده  ث  بند  موضوع  به  اشاره  با  »دنیای خودرو« 
ظالمانه  تحریم های  دلیل  به  کشور  درحالی که  و  خصوصی  بخش  مشارکت 
چنبره  در  داخلی  تولیدکنندگان  و  می برد،  رنج  جاده ای  ناوگان  فرسودگی  از 
تحریم ها گیر افتاده بودند، بخش خصوصی و شرکت های حمل ونقل و بازرگانی 
و حتی رانندگان و مالکان کامیون های توانستند در کنار یکدیگر بیش از ۳۰هزار 

دستگاه کامیون و کشنده با عمر کمتر از ۳سال را به کشور وارد کنند.«
از  بعد  کشنده ها  و  کامیون ها  »این  کرد:  عنوان  ادامه  در  خداداد  داوود 
شماره گذاری، وارد ناوگان حمل ونقل شدند و امروز می توانیم در جاده ها شاهد 
تردد این کامیون ها و تزریق آن ها به ناوگان و تسریع در نوسازی حمل ونقل 

داخلی و حتی ترانزیت خارجی باشیم.«
وی در ادامه بیان کرد: »موفقیت طرح مذکور را می توان از خروج کامیون های 
عبور موقت کشورهای همسایه که به دلیل کم کاری ناوگان داخلی در کشور 
ورود  »با  گفت:  ادامه  در  همچنین  خداداد  شد.«  متوجه  می دادند،  جولان 
و  رانندگان  ناوگان،  به  آن ها  ورود  و  شماره گذاری  و  وارداتی  کامیون های 

متقاضیان بازار رغبتی به خرید کامیون های پلاک گذر موقت نشان ندادند.«
واردات  طرح  تجاری  خودروهای  واردکنندگان  انجمن  هیات مدیره  عضو  این 
کامیون های سه سال کارکرد را موفق خواند، اما در ادامه با اشاره به مشکلاتی 
که با واردات کامیون های ۱۰سال کارکرد پیش خواهد آمد، تصریح کرد: »به 
اذعان مدیران داخلی راهداری طرح بند »ث« ماده۳۰ نوسازی ناوگان یکی از 
نامه ای  به تازگی طی  اما رئیس سازمان راهداری کشور  بود،  طرح های موفق 
که خطاب به معاونت حقوق ریاست جمهوری ارسال کرده، خواستار ادامه روند 
طرح مذکور شده و متعاقبا دفتر حقوقی ریاست جمهوری هم طی نامه ای به این 

پیشنهاد چراغ سبز نشان داده است.«
وی درخصوص نگرانی در مورد واردات کامیون هایی با عمر کمتر از ۱۰سال 
اظهار کرد:  »من به عنوان فردی که مشکلات ناوگان داخلی حمل ونقل را از 
الحاقی یک ماده ۵۹ لایحه برنامه  نزدیک احساس کرده ام، در خصوص بند 
هفتم توسعه نگران هستم. براساس این بند الحاقی، نمایندگان مجلس شورای 
کامیون های  و  اتوبوس  واردات  نسبت به  که  داده اند  اجازه  دولت  به  اسلامی 

کشنده با کارکرده حداکثر ۱۰سال اقدام کنند.«
داوود خداداد با اشاره به سابقه واردات مدل های بی کیفیت به کشور عنوان کرد:  
تصادفات  و  و مصیبت ها  چینی  بی کیفیت  تلخ کشنده های  تجربه  »هنوز هم 

کامیون های هوو را در خاطره داریم.«
وی ادامه داد: »قطعا ورود خودروهای ۱۰ سال ساخت به ناوگان، داخلی زخم 

کهنه ناوگان فرسوده را تازه خواهد کرد.«
از  بیش  کارکرد  قطعا  اروپایی  کارکرد  ۱۰سال  »خودروهای  داد:  توضیح  وی 
در  کار  توان  خودروها  این  که  این  به  توجه  با  و  دارند  کیلومتر  یک میلیون 

جاده های عمدتا کویری و کوهپایه ای کشور را ندارند، تنها باید اوراق شوند.«
ایران  در  که  مدل هایی  با  مقایسه  در  اروپایی  »کامیون های  داد:  ادامه  وی 
تردد دارند، نسبت به سال ساخت خود عمری تقریبا سه برابر دارند. چراکه در 
کشور عمدتا رانندگان، مالک کامیون ها هستند و با حساسیت بیشتری از این 
از خودروهای خود  خودروها مراقبت می کنند و معمولا به صورت تک شیفت 
کار می کشند. درصورتی که در کشورهای خارجی کامیون ها به صورت سه شیفت 
اروپا سریع تر  به لحاظ کارکرد در  کار می کنند و طبیعتا فرسودگی کامیون ها 

اتفاق می افتد.«
کامیون  یک  معادل  اروپایی  ۱۰ساله  کارکرده  کامیون  واقع  »در  افزود:  وی 

۳۰سال کارکرده قلمداد می شود.«
مهم  مشکل  تجاری  خودروهای  واردکنندگان  انجمن  مدیره  هیات  عضو 
مجوزدهنده  و  متولی  نهادهای  تمرکز  عدم  را  کارکرده  کامیون های  واردات 
این  در  ماه  چند  رانندگان  و  و گفت: »گاهی شرکت ها  خواند  قانون  اصل  بر 
مسیر سردرگم می مانند و به رغم وجود چند مصوبه در این خصوص، متاسفانه 
چند  گمرک،  و  مرکزی  بانک  و  صمت  وزارت  سوی  از  لحظه ای  تصمیمات 
مرتبه کشنده ها را راهی اموال تملیکی می کند و باعث ضرر و زیان و جرائم 

غیرمنصفانه می شود.«

خدمت ویژه فونیکس به مشتریان؛ سرویس 
خودرو در منزل یا محل کار

خدمات در محل با استفاده از خودروی تیگو ۸ انجام می شود. این خودرو به 
طور کامل با تمامی ابزارهای مورد نیاز برای سرویس دهی تجهیز شده است 
هیدرولیکی،  جک  متر،  تورک  باد،  کمپرسور  ساکشن،  دستگاه های  شامل  و 
و  جلوپنجره  کاورهای  مانند  خودرو  برای  حفاظتی  اقلام  و  شارژی  ابزارهای 

گلگیر و.. است.
خدمات پس از فروش فونیکس شاخص ارزشمند و تاثیرگذاری برای مشتریان 
گارانتی های  سریع،  پاسخگویی  به  فونیکس  تعهد  است.  کشور  سراسر  در 
طولانی مدت و دسترسی آسان، آن را به برندی مورد اعتماد در بازار خودرو 

تبدیل کرده است.
ویژه ای  خدمات  و  فروش  از  پس  خدمات  مرکز   ۱۰۰ به  نزدیک  با  فونیکس 
مانند سرویس در محل، گارانتی بی نظیر ۷ ساله که خدمات متعددی را پوشش 
می دهد، موقعیت خود را به عنوان پرچمدار ارائه سرویس های لوکس و برتر در 

صنعت خودروی کشورمان برجسته کرده است.
به جهت بالا بردن عمر مفید خودروها و آسودگی خیال مشتریان، سرویس های 
دوره ای از سوی برند فونیکس در نظر گرفته شده که به طور مرتب تا زمان 
گارانتی ۵ ساله )یا ۱۵۰ هزار کیلومتری( و ۷ ساله )یا ۲۰۰ هزار کیلومتری( 
شامل بازدیدها و آچارکشی ها، تعویض قطعات مصرفی و ... در فواصل زمانی 

معین انجام می شود.
هوم سرویس یا همان سرویس در محل ابتکار جدید برند فونیکس است. این 
را در مکان و زمان  بازبینی خودروها  تا  امکان می دهد  به مشتریان  سرویس 

مدنظر خود انجام دهند.
هدف اصلی این سرویس صرفه جویی در وقت و افزایش راحتی مشتریان در 
مشتری  در محل  اینکه خدمات  به  توجه  با  است.  خودرویی  دریافت خدمات 
امکان برای مشتریان وجود  این  انجام می شود،  توسط کارشناسان فنی ماهر 
دارد که تمامی سوالات و مشکلات خود را به طور مستقیم مطرح کرده و از 

نتایج رضایت بخش و دقیق برخوردار شوند.

دو  مدیریتی  امور  در  دولت  مداخله های  درنتیجه 
در  آن ها  مساعی  تشریک  به جای  بزرگ  خودروساز 
تحقیق و توسعه یا تولید متنوع اما مبتنی بر پلت فرم 
مشترک، شاهد هزینه کرد موازی و مضاعف در بسیاری 

زمینه ها هستیم.
سعید مدنی، مشاور صنعت خودرو و مدیرعامل اسبق 
سایپا  در گفت وگو با روزنامه »دنیای خودرو« به بررسی 
ریشه های این مشکلات پرداخته و به راهکارهایی برای 
خروج از این رکود اشاره کرده است. وی تاکید می کند 
تحقیق وتوسعه  بخش  در  کافی  سرمایه گذاری  نبود 
ازجمله  )R&D( و مداخله های بیش از حد دولت ها، 
همچنین  مدنی  است.  وضعیت  این  کلیدی  عوامل 
ضمن تایید نیاز به کاهش وابستگی به واردات و توسعه 
پلت فرم های  طراحی  اهمیت  به  قطعات،  بومی سازی 
آن  و  کرد  اشاره  داخلی  خودروسازان  بین  مشترک 
بهره وری  افزایش  و  هزینه ها  کاهش  برای  فرصتی  را 

دانست.
از نظر شما مهم ترین عوامل رکود و ناپایداری در صنعت 
در  ناکارآمدی  مدیریتی،  مسائل  آیا  چیست؟  خودرو 
زنجیره تامین یا تحریم های اقتصادی نقش پررنگ تری 

دارند؟
صنعت خودرو به دلایل مختلفی دچار رکود شده است. 
اول از همه، مدیریت ناکارآمد و خودتحریمی موجود 
ماست.  مشکلات  اصلی  دلایل  از  یکی  حوزه  این  در 
محدودیت های  و  بین المللی  تحریم های  همچنین 
ارزی به شدت توان رقابت ما را کاهش داده اند. نبود 
برنامه ریزی بلندمدت و عدم به روزرسانی فناوری ها و 

زیرساخت های تولیدی نیز مزید بر علت شده اند.
طی چند سال گذشته که تحریم ها تشدید شده است، 
و  واردات  به  وابستگی  کاهش  برای  تلاش هایی  چه 
بومی سازی قطعات انجام شده است؟ آیا فکر می کنید 

ایران می تواند در این زمینه به خودکفایی برسد؟
تلاش هایی برای بومی سازی قطعات انجام شده، اما این 
فرآیند زمان بر است و نیاز به سرمایه گذاری بیشتری در 
زیرساخت ها دارد. ما در برخی حوزه ها پیشرفت هایی 
داشته ایم، اما به طور کلی هنوز نیازمند توسعه دانش 
فنی و تقویت قطعه سازان داخلی هستیم. بدون شک، 
حمایت های  به  نیاز  اما  است،  امکان پذیر  خودکفایی 

دولتی و برنامه ریزی روشن دارد.
بهره وری  ایران،  خودرو  صنعت  مشکلات  از  یکی 
پایین است. به نظر شما چرا این صنعت نتوانسته به 
استانداردهای بین المللی نزدیک شود و چه اقداماتی 

برای افزایش بهره وری لازم است؟
بهره وری پایین ناشی از ضعف مدیریت، نبود انگیزه های 
است.  بازار  در  واقعی  رقابت  فقدان  و همچنین  مالی 
در  سرمایه گذاری  افزایش  و  مدیریتی  اصلاحات 
در  چشمگیری  بهبود  می تواند  توسعه  و  تحقیق 
فناوری های  توسعه  بدون  بیاورد.  وجود  به  بهره وری 
تولید و به روزرسانی ماشین آلات، نمی توانیم به سطح 

استانداردهای بین المللی برسیم.
فکر  آیا  خودرو،  صنعت  در  دولت  نقش  به  توجه  با 
صنعت  این  به  میزان  چه  مداخله ها  این  می کنید 
خسارت وارد کرده و چه اصلاحاتی نیاز است تا این 

صنعت رقابتی تر شود؟
دخالت های دولت باعث ناکارآمدی در این صنعت شده 
است. دولت باید به جای دخالت مستقیم در مدیریت، 
سیاست های حمایتی مناسبی را تدوین کند و به توسعه 
بخش خصوصی کمک کند. رقابت واقعی زمانی شکل 
می گیرد که دولت از نقش مدیریتی خارج شود و بر 

سیاستگزاری و حمایت از صنعت تمرکز کند.
با توجه به پیشرفت های جهانی در تولید خودروهای 
هیبرید و پلاگین-هیبرید، یکی از چالش های اصلی در 
ایران نبود تکنولوژی ساخت باتری های مناسب برای 
این خودروهاست. به نظر شما، چه اقداماتی می تواند 
برای توسعه تکنولوژی ساخت باتری در کشور صورت 
گیرد و آیا این موضوع می تواند به عنوان یکی از موانع 
جدی در مسیر تولید خودروهای برقی در ایران شناخته 

شود؟
را  هیبرید  و  برقی  خودروهای  تولید  پتانسیل  ایران 
ایستگاه های  مانند  موردنیاز،  زیرساخت های  اما  دارد، 
شارژ و شبکه برق، هنوز آماده نیست. علاوه بر این، 
هستند.  بزرگی  موانع  نیز  مالی  و  ارزی  مشکلات 
و  کنیم  استفاده  دنیا  روز  فناوری های  از  باید  ما 
بتوانیم در  تا  را توسعه دهیم  زیرساخت های مناسب 
این مسیر پیشرفت کنیم. باتری ها یکی از کلیدی ترین 
فناوری  و  هستند  خودروها  نوع  این  برای  قطعات 

ساخت آن ها نیاز به سرمایه گذاری سنگین در بخش 
تحقیق و توسعه )R&D( و همکاری با شرکت های 
بین المللی دارد. توسعه این تکنولوژی نه تنها مستلزم 
ایجاد زیرساخت های فنی و علمی در کشور است، بلکه 
دولتی  گسترده  حمایت های  و  سیاستگزاری  نیازمند 
برای جذب سرمایه گذاران خارجی و داخلی است. ایران 
باید در این زمینه از تجربیات کشورهای پیشرو بهره 
مانند  انرژی  زیرساخت های  همزمان  به طور  و  بگیرد 
شبکه برق و ایستگاه های شارژ را نیز توسعه دهد تا 
بتواند به رقابت جهانی در زمینه خودروهای هیبرید 

و برقی بپردازد.
جذب  به  می تواند  چقدر  بهره بانکی  نرخ  کاهش 

سرمایه گذاری در صنعت خودرو کمک کند؟
کاهش نرخ بهره بانکی می تواند سرمایه گذاری در این 
صنعت را افزایش دهد، اما هنوز اعتماد سرمایه گذاران 
نبود  مانند  مشکلاتی  است.  کم  اقتصادی  ثبات  به 
اقتصادی،  ناپایدار  مالی مناسب و شرایط  مشوق های 
این حوزه می شود. ما  به  از ورود سرمایه گذاران  مانع 
بتوانیم  تا  داریم  اقتصادی  کلان  اصلاحات  به  نیاز 

سرمایه گذاران را به سمت تولید خودرو جذب کنیم.
فرآیند خصوصی سازی در صنعت خودرو ایران چگونه 

پیش رفته است؟
خصوصی سازی هنوز به طور کامل اجرا نشده است. 
از بخش های صنعت همچنان تحت کنترل  بسیاری 
دولت باقی مانده اند و این باعث ناکارآمدی فرآیند شده 
آزادسازی  به  نیاز  واقعی،  برای خصوصی سازی  است. 

بازار و کاهش دخالت های دولت داریم.
از  خودروسازان  خارجی سهم  خودروهای  واردات  آیا 
با ایجاد فضای  بازار را کاهش خواهد داد یا می تواند 
رقابتی به بهبود کیفیت خودروهای داخلی کمک کند؟
واردات خودروهای خارجی اگر به درستی مدیریت شود، 
می تواند به بهبود رقابت و کیفیت خودروهای داخلی 
بینجامد. اما اگر بدون برنامه ریزی واردات انجام شود، 
ممکن است به صنعت داخلی ضربه بزند. هدف باید 
افزایش کیفیت و رقابت پذیری خودروهای داخلی باشد

هزینه های مراکز تحقیقاتی خودروسازان به چه صورت 
پیشرفت های  با  متناسب  هزینه ها  این  آیا  و  است 
تکنولوژیکی است که در صنعت خودرو ایران مشاهده 

می شود؟
ایران  در  خودروسازان  تحقیقاتی  مراکز  هزینه های 
اقتصادی،  و  مالی  محدودیت های  دلیل  به  معمولا 

پایین تر از استانداردهای جهانی است.
بودجه  نداشتن  دلیل  به  خودروسازان  از  بسیاری 
کافی، قادر به سرمایه گذاری در پروژه های تحقیقاتی 
که  می شود  باعث  مساله  این  نیستند.  توسعه ای  و 
و  محدود  صنعت  این  در  تکنولوژیکی  پیشرفت های 
برای  باشد.  جهانی  استانداردهای  با  رقابت  غیرقابل 
برطرف کردن این مشکلات، نیاز به برنامه ریزی دقیق و 

تخصیص منابع مالی مناسب احساس می شود.
آیا معتقدید سرمایه گذاری در بخش تحقیق و توسعه 
در صنعت خودرو ایران کافی است؟ چه اقداماتی باید 
انجام شود تا این سرمایه گذاری ها به نتایج ملموس تری 

منتهی شوند؟
به عقیده من، سرمایه گذاری در بخش R&D در صنعت 
خودرو ایران ناکافی است. برای بهبود وضعیت این بخش، 
باید سیاست های تشویقی برای سرمایه گذاری در تحقیق 
همکاری های  تقویت  همچنین  شود.  وضع  توسعه  و 
بین المللی و ایجاد پارک های فناوری می تواند به ارتقای 
سطح دانش و فناوری در صنعت خودرو کمک کند. ایجاد 
شبکه های همکاری بین دانشگاه ها و صنایع خودروسازی 

نیز می تواند به نتایج ملموس تری بینجامد.
با  آیا  خودرو،  صنعت  در  موجود  چالش های  به  باتوجه 
داخلی  بین خودروسازان  پلت فرم های مشترک  طراحی 

موافقید؟ چه مزایا یا معایبی را در این رویکرد می بینید؟
خودروسازان  بین  مشترک  پلت فرم های  طراحی  بله؛ 
این  باشد.  داشته  قابل توجهی  مزایای  می تواند  داخلی 
رویکرد می تواند موجب کاهش هزینه های تولید و افزایش 
و  دانش  اشتراک گذاری  با  همچنین،  شود.  بهره وری 
فناوری، خودروسازان می توانند به سرعت به نوآوری های 

جدید دست یابند.
تدوین سیاست های مشخص و شفاف  به  نیاز  این کار، 
برای مدیریت همکاری ها دارد که دخالت های دولت در 
امور مدیریتی دو خودروساز بزرگ کشور مخل آن است. 
این است که به جای تشریک مساعی آن ها در تحقیق و 
توسعه یا تولید متنوع اما مبتنی بر پلت فرم مشترک، شاهد 

هزینه کرد موازی و مضاعف در بسیاری زمینه ها هستیم.

چرا خودروسازان داخلی بحث پلت  فرم مشترک را جدی نمی گیرند؟

هزینه  کرد مضاعف؛ نتیجه مدیریت دولتی در خودروسازان بزرگ

مدیرعامل ایران خودرو ضمن اعلام خبر تولید انبوه ری را در آبان ماه و تحویل به 
مشتریان در آذرماه امسال، از برنامه های این گروه صنعتی برای کاهش مصرف 

سوخت خودروها در نیمه دوم سال آینده خبر داد.
به گزارش »اخبار خودرو«،مدیرعامل ایران خودرو ضمن اعلام خبر تولید انبوه 
ری را در آبان ماه و تحویل به مشتریان در آذرماه امسال، از برنامه های این گروه 
صنعتی برای کاهش مصرف سوخت خودروها و عرضه اولین محصول هیبرید 

تولید داخل در نیمه دوم سال آینده خبر داد.
به راهبرد و رویکردهای وزارت صمت در کاهش  اشاره  با  علیمردان عظیمی 
مصرف سوخت، توضیحاتی درباره برنامه ایران خودرو در مقوله طراحی و تولید 
خودروهای هیبریدی و برقی ارایه و اظهار کرد: با توجه به این که خودرو هیبریدی 
نیاز به ایجاد زیرساخت  ندارد، در حال حاضر اولویت ایران خودرو طراحی و عرضه 
تارا هیبرید است، در حال حاضر در مرحله تکمیل طراحی و نمونه سازی پروژه 

تارا هیبرید هستیم و تا اوایل زمستان امسال، نمونه های اولیه این محصول به 
می شوند. ایران  جاده های  وارد  ایران،  اقلیمی  شرایط  در  کالیبراسیون  منظور 
وی افزود: با برنامه ریزی انجام شده، از ابتدای سال آینده مراحل صنعتی سازی 
این محصول شروع و با طی شدن مراحل تجاری سازی، در پاییز سال آینده 
به بازار عرضه خواهد شد.عظیمی تاکید کرد: بر اساس مدل سازی های دقیق 
رایانه ای، بین ۳۵ تا ۴۰ درصد کاهش مصرف سوخت بدون نیاز به هیچ گونه 
زیرساختی، در این خودرو محقق خواهد شد.مدیرعامل ایران خودرو همچنین با 
اشاره به توانمندی های موجود این شرکت در حوزه تحقیقات موتور اظهار کرد: 
قدرتمندترین موتور تولید داخل یعنی EFP-TC توسط ایران خودرو عرضه و 
در محصولات ری را و دنا جوانان و به دنبال آن بر روی تارا استفاده می شود. این 
موتور جدید و پرقدرت، علاوه بر افزایش شتاب گیری، مصرف سوخت کم تری 
نسبت به نسخه قبلی یعنی TC-EF7 خواهد داشت. انتظار می رود دنا و تارا 

مجهز به موتور EFP-TC تا آخر امسال به دست مشتریان برسد.به گفته وی، 
ایران خودرو علاوه بر قدرت و شتاب، به مقوله مصرف سوخت نیز توجه ویژه ای 
داشته و در این زمینه نیز پروژه های مختلفی از جمله تولید موتور سه سیلندر 
را در دستور کار دارد؛ این موتور که کاهش قابل توجهی در مصرف سوخت 
اتمام مراحل طراحی و تست، وارد مرحله  با  خودرو به دنبال خواهد داشت، 
صنعتی سازی شده است.عظیمی در خصوص سایر برنامه های ایران خودرو در 
حوزه توسعه موتور، از توسعه و نصب موتور Turbo CNG-EF7 گازسوز به 
عنوان اولین موتور پایه گازسوز توربوشارژ ساخت داخل بر محصول سورن خبر 
داد و گفت: با توجه به این که یکی از مشکلات اصلی موتورهای گازسوز، افت توان 
و گشتاور و نیز کم بودن پیمایش با یک مخزن گاز پر است، با توربو شدن، تمامی 
این مشکلات در این موتور مرتفع شده و حتی می تواند در محصولی مانند دنا که 

تا کنون نسخه گازسوز آن ارایه نشده نیز به کار گرفته شود.

خودرو ری را در آذرماه وارد بازار خواهد شد


